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ΘΕΡΟΥΣ 2009

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ∆’

Πέµπτη 18 Ιουνίου 2009 (απόγευµα)

Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιουνίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
18.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Α’ σύνθεση) για
να συνεδριάσει υπό την προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ.
ΕΛΣΑΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Του-
ριστικής Ανάπτυξης: «Λειτουργική Τακτοποίηση και λοιπές δια-
τάξεις».

Κύριε Υπουργέ, έχετε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουριστικής

Ανάπτυξης): Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. Έχουµε κάποιες περι-
πτώσεις καθαρά φραστικές. Στο άρθρο 1 παράγραφος 5 εδάφιο
2 το «ούτως» διορθώνεται σε «όπως». Επίσης το άρθρο 7 µετα-
φέρεται στο τέλος του άρθρου 1 ως παράγραφος 7 και γίνεται
αναρίθµηση των υπολοίπων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Τουριστικής Ανάπτυξης κ. Κων-

σταντίνος Μαρκόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές διορθώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:

«Νοµοτεχνικές ∆ιορθώσεις
1. άρθρο 1, παράγραφος 5, εδάφιο 2, το «ούτως» διορθώνεται

σε «όπως».
2. «Άρθρο 7 µεταφέρεται στο τέλος του άρθρου 1, ως παρά-

γραφος 7 και γίνεται αναρρίθµιση των άρθρων.»

Ο Υπουργός Τουριστικής Ανάπτυξης
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ»)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό στο σύνολο το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης: «Λειτουργική Τακτο-
ποίηση και λοιπές διατάξεις» όπως διενεµήθη και µε τις νοµοτε-
χνικές διορθώσεις του κυρίου Υπουργού.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Συνεπώς το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης: «Λειτουργική
Τακτοποίηση και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό κατ’ αρχήν, κατ’
άρθρον και στο σύνολο κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:

«Λειτουργική Τακτοποίηση και λοιπές διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΗ ΤΑΚΤΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ
ΚΑΤΑΛΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ Α∆ΕΙΟ∆ΟΤΗΣΗ

ΚΟΛΥΜΒΗΤΙΚΩΝ ∆ΕΞΑΜΕΝΩΝ ΑΡΜΟ∆ΙΟΤΗΤΑΣ
ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

Άρθρο 1
Λειτουργική τακτοποίηση τουριστικών καταλυµάτων

1. Στα τουριστικά καταλύµατα των περιπτώσεων Α’ και Β’της
παραγράφου 1 του άρθρου 2 του ν. 2160/1993, όπως η παρά-
γραφος αυτή ισχύει, που λειτουργούν κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος χωρίς το προβλεπόµενο ειδικό σήµα λειτουργίας (ΕΣΛ)
λόγω: α) µη χορήγησής του, από της ενάρξεως της λειτουργίας
του, όποτε και αυτή εχώρησε, β) λήξης ισχύος των δικαιολογητι-
κών, γ) ανάκλησης ή αφαίρεσης αυτού για οποιονδήποτε λόγο ή
που λειτουργούν µε ΕΣΛ το οποίο δεν καλύπτει το σύνολο της
υφιστάµενης κατάστασης του καταλύµατος, χορηγείται ΕΣΛ,
εφόσον οι ιδιοκτήτες ή οι εκµεταλλευόµενοι αυτά υποβάλλουν,
εντός προθεσµίας έξι µηνών από της δηµοσιεύσεως του παρό-
ντος νόµου, αίτηση χορήγησης του σήµατος µε τα κατωτέρω
προβλεπόµενα δικαιολογητικά:

Α. Πιστοποιητικό πυροπροστασίας σε ισχύ που να καλύπτει το
σύνολο της υφιστάµενης κτιριακής εγκατάστασης, που εκδίδεται
από την οικεία Πυροσβεστική Υπηρεσία (ΠΥ), εντός προθεσµίας
ενός µηνός από την υποβολή της αίτησης και το οποίο είναι σύµ-
φωνο µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Β’ του π.δ. 71/1988 (ΦΕΚ
32 Α’).

Β. Τα προβλεπόµενα στις περιπτώσεις β’ και γ’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 18 του ν. 2919/2001 δικαιολογητικά.

Γ. Πλήρη σειρά αρχιτεκτονικών σχεδίων της υφιστάµενης κα-
τάστασης των κτιριακών και λοιπών εγκαταστάσεων του καταλύ-
µατος, συνοδευοµένων από υπεύθυνη δήλωση του επιχειρηµατία,
στην οποία βεβαιώνεται ότι τα υποβαλλόµενα σχέδια αποτυπώ-
νουν την υφιστάµενη κατάσταση του καταλύµατος και των εγκα-
ταστάσεών του.

∆. Παράβολο υπέρ του ∆ηµοσίου, υπέρ ΤΑΥΤΕΚΩ και υπέρ
του Ταµείου Ασφάλισης Ξενοδοχοϋπαλλήλων, ύψους διακοσίων
ευρώ για τα κύρια τουριστικά καταλύµατα. Για τα µη κύρια του-
ριστικά καταλύµατα το παράβολο υπέρ του ∆ηµοσίου, υπέρ ΤΑΥ-
ΤΕΚΩ και υπέρ του Ταµείου Ασφάλισης Ξενοδοχοϋπαλλήλων
προσδιορίζεται σε πενήντα ευρώ.

Ε. Για τα κύρια ξενοδοχειακά καταλύµατα και κάµπινγκ, βεβαί-
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ωση του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελλάδος (ΞΕΕ) περί ενη-
µερότητας των προς αυτό υποχρεώσεων µε αναφορά στη νοµική
µορφή της επιχείρησης.

2. Εφόσον η αίτηση υπαγωγής στην παρούσα ρύθµιση αφορά
στη χορήγηση ειδικού σήµατος λειτουργίας του τουριστικού κα-
ταλύµατος για πρώτη φορά, πέραν των δικαιολογητικών της
προηγούµενης παραγράφου υποβάλλεται επιπλέον η αρχικώς
εκδοθείσα οικοδοµική άδεια ή, εφόσον το τουριστικό κατάλυµα
έχει νοµίµως εξαιρεθεί από την κατεδάφιση, θα προσκοµίζεται η
σχετική απόφαση και η αρχική έγκριση περιβαλλοντικών όρων,
εάν και εφόσον υφίσταται εκ του νόµου υποχρέωση υποβολής
αρχικής περιβαλλοντικής µελέτης στο εν λόγω κατάλυµα και σε
κάθε περίπτωση για τις εγκαταστάσεις µε άδεια οικοδοµής µετά
το έτος 1993.

3. Το ΕΣΛ χορηγείται από τις κατά τόπους αρµόδιες Περιφε-
ρειακές Υπηρεσίες Τουρισµού (ΠΥΤ), µετά από έλεγχο πληρό-
τητας του συνοδευτικού φακέλου δικαιολογητικών, εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δύο µηνών από την ηµεροµηνία υπο-
βολής της αιτήσεως. Σε περίπτωση διαπίστωσης υποβολής ανα-
κριβών στοιχείων, που αφορούν στη δυναµικότητα του
καταλύµατος, επιβάλλεται πρόστιµο διπλάσιο του αρχικώς προ-
βλεπόµενου τέλους λειτουργικής τακτοποίησης της παραγρά-
φου 5 του παρόντος άρθρου.

4. Με απόφαση του Υπουργού Τουριστικής Ανάπτυξης συ-
γκροτούνται σε κάθε Περιφέρεια πενταµελείς επιτροπές, στις
οποίες ένα τουλάχιστον εκ των µελών θα είναι διπλωµατούχος
µηχανικός, µέλος Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, αποτελού-
µενες από δύο (2) υπαλλήλους του Υπουργείου Τουριστικής Ανά-
πτυξης, δύο (2) υπαλλήλους του Ελληνικού Οργανισµού
Τουρισµού (ΕΟΤ), εκ των οποίων ο ένας από την κατά τόπους
αρµόδια Περιφερειακή Υπηρεσία Τουρισµού και έναν (1) εκπρό-
σωπο του ΞΕΕ, οι οποίες επιλύουν τυχόν διαφορές µεταξύ του
αιτούντος τη χορήγηση ή την ανανέωση του ειδικού σήµατος λει-
τουργίας και της αρµόδιας ΠΥΤ, από την εφαρµογή της οριζό-
µενης στο παρόν διαδικασίας για τη χορήγηση του ΕΣΛ. Η
απόφαση της επιτροπής εκδίδεται εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας ενός µηνός από την κατάθεση της σχετικής προσφυγής. Η
άσκηση της προσφυγής αναστέλλει, µέχρι την έκδοση της σχε-
τικής αποφάσεως, την επιβολή οποιασδήποτε διοικητικής φύ-
σεως κύρωσης αρµοδιότητας του Υπουργείου Τουριστικής
Ανάπτυξης και του ΕΟΤ στον προσφεύγοντα λόγω λειτουργίας
χωρίς το ειδικό σήµα.

5. Στις τουριστικές επιχειρήσεις του παρόντος άρθρου, οι
οποίες λειτουργούσαν κατά τη δηµοσίευση του παρόντος χωρίς
το προβλεπόµενο ΕΣΛ, λόγω µη χορηγήσεως, λήξης της ισχύος,
ανάκλησης ή αφαίρεσης αυτού για οποιονδήποτε λόγο, δεν επι-
βάλλονται οι προβλεπόµενες από τις ισχύουσες διατάξεις διοι-
κητικές κυρώσεις, αρµοδιότητας Υπουργείου Τουριστικής
Ανάπτυξης και ΕΟΤ, µέχρι τις 31 ∆εκεµβρίου 2009, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι οι κατά νόµο υπόχρεοι έχουν υποβάλει ή θα υπο-
βάλουν εντός της στην παράγραφο 1 του παρόντος
προβλεπόµενης προθεσµίας αίτηση χορήγησης του ΕΣΛ συνο-
δευοµένη µε τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 1 δικαιολογη-
τικά. Τυχόν επιβληθείσες διοικητικές κυρώσεις και για
οποιονδήποτε λόγο, καταργούνται από της δηµοσιεύσεως του
νόµου, όπως και, οποιεσδήποτε εκκρεµείς δίκες σχετικές µε την
επιβολή των παραπάνω διοικητικών κυρώσεων.

6. Για τη χορήγηση του ειδικού σήµατος λειτουργίας σύµ-
φωνα µε τους παραπάνω όρους και προϋποθέσεις επιβάλλεται
µε δόσεις κατόπιν υπουργικής απόφασης τέλος λειτουργικής τα-
κτοποίησης, το οποίο εισπράττεται από τον ΕΟΤ και το ύψος του
οποίου προσδιορίζεται ως ακολούθως:

Α. Επιπλωµένα δωµάτια ή διαµερίσµατα, ανά τετραγωνικό
µέτρο υπερβάλλουσας δόµησης ή αλλαγής χρήσης, ως ακολού-
θως:

α) ένα κλειδί, στο ποσό των τριάντα (30) ευρώ ανά τετραγω-
νικό µέτρο,

β) δύο κλειδιά, στο ποσό των τριάντα πέντε (35) ευρώ ανά τε-
τραγωνικό µέτρο,

γ) τρία κλειδιά, στο ποσό των σαράντα (40) ευρώ ανά τετρα-
γωνικό µέτρο και

δ) τέσσερα κλειδιά, στο ποσό των σαράντα πέντε (45) ευρώ
ανά τετραγωνικό µέτρο.

Β. Ξενοδοχεία ενός και δύο αστέρων και χώροι οργανωµένης
τουριστικής κατασκήνωσης (κάµπινγκ) στο ποσό των σαράντα
(40) ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο υπερβάλλουσας δόµησης ή
είκοσι (20) ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο αλλαγής χρήσης.

Γ. Ξενοδοχεία τριών αστέρων στο ποσό των πενήντα (50) ευρώ
ανά τετραγωνικό µέτρο υπερβάλλουσας δόµησης ή είκοσι πέντε
(25) ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο αλλαγής χρήσης.

∆. Ξενοδοχεία τεσσάρων αστέρων στο ποσό των εξήντα τεσ-
σάρων (64) ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο υπερβάλλουσας δό-
µησης ή τριάντα δύο (32) ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο αλλαγής
χρήσης. Και

Ε. Ξενοδοχεία πέντε αστέρων στο ποσό των εκατό (100) ευρώ
ανά τετραγωνικό µέτρο υπερβάλλουσας δόµησης ή πενήντα (50)
ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο αλλαγής χρήσης.

7. Η διάρκεια ισχύος του πιστοποιητικού πυροπροστασίας των
τουριστικών καταλυµάτων ορίζεται στα οκτώ (8) έτη.

Άρθρο 2
Λειτουργική αδειοδότηση κολυµβητικών δεξαµενών

1. Σε κολυµβητικές δεξαµενές λειτουργούσες εντός τουριστι-
κών καταλυµάτων των περιπτώσεων Α’ και Β’ της παραγράφου 1
του άρθρου 2 του ν. 2160/1993 που έχουν λάβει ΕΣΛ κατά τις
ισχύουσες διατάξεις, χορηγείται άδεια λειτουργίας οκταετούς
διάρκειας εφόσον:

Πληρούν τις προδιαγραφές υγιεινής της υπ’ αρ. Γ1/443/1973
(ΦΕΚ 87 Β’), όπως τροποποιήθηκε µε την Γ4/1150/1976 (ΦΕΚ 937
Β’) Υγειονοµική ∆ιάταξη και την υπ’ αρ. ∆ΥΓ2/80825/2005 (ΦΕΚ
120 Β’/2006) κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, οι οποίες θα αποδεικνύο-
νται µε τα ακόλουθα δικαιολογητικά:

α) Σχεδιαγράµµατα εις τριπλούν υπογεγραµµένα από διπλω-
µατούχο µηχανικό µέλος Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος
(ΤΕΕ), σύµφωνα µε τα επαγγελµατικά του δικαιώµατα.

β) Τεχνική Έκθεση ∆ιπλωµατούχου Μηχανικού µέλους ΤΕΕ εις
τριπλούν, σύµφωνα µε τα επαγγελµατικά του δικαιώµατα, στην
οποία θα περιλαµβάνονται αποκλειστικά τα παρακάτω στοιχεία:

- προέλευση νερού τροφοδοσίας,
- χωρητικότητα δεξαµενής, οριζόντιες διαστάσεις και βάθη

αυτής,
- ρυθµός ανακυκλοφορίας ύδατος,
- φίλτρα (επιφάνεια διήθησης σε m2, διηθητική ικανότητα,

αριθµός), αντλίες ανακυκλοφορίας (τύπος, ιπποδύναµη, πα-
ροχή), εκκένωσης (αποχετευτική ικανότητα), αύλακες υπερχείλι-
σης, σήµανση βάθους,

- περιγραφή του τρόπου διάθεσης υγρών αποβλήτων,
- απολύµανση, (τρόπος απολύµανσης, έλεγχος αλγοειδών,

τρόπος ρύθµισης ΡΗ, έλεγχος υπολειµµατικού χλωρίου),
- έλεγχος µικροβιολογικής ποιότητας νερού και εργαστηρια-

κές εξετάσεις,
- µέτρα ασφαλείας λουοµένων, σωσίβια, κατάλογος τηλεφώ-

νων έκτακτης ανάγκης, σήµανση, κλίση πυθµένα,
- ορισµός Υπευθύνου Ασφαλείας µε αναφορά στα καθήκοντά

του σχετικά µε την εξασφάλιση της παροχής πρώτων βοηθειών
σε λουοµένους κατά τη λειτουργία της κολυµβητικής δεξαµενής.

2. α) Εξαιρούνται της υποχρεώσεως κατασκευής τουαλετών
σε κολυµβητικές δεξαµενές σε καταλύµατα µέχρι πενήντα (50)
κλινών και εφόσον η κολυµβητική δεξαµενή βρίσκεται σε από-
σταση µικρότερη των πενήντα (50) µέτρων από το κτίριο.

(β) Παρελκόµενες της κολυµβητικής δεξαµενής εγκαταστά-
σεις για τα τουριστικά καταλύµατα θεωρούνται και οι βοηθητι-
κές εγκαταστάσεις που βρίσκονται στο ισόγειο του καταλύµατος
και ως εκ τούτου µπορούν να εξυπηρετούν τους λουόµενους της
κολυµβητικής δεξαµενής.

γ) Οι βαθµίδες και κτιστές κλίµακες για την είσοδο και έξοδο
των λουοµένων επιτρέπονται σε όλες τις πλευρές, τόσο του αβα-
θούς, όσο και του βαθέως τµήµατος της κολυµβητικής δεξαµε-
νής. Οι επιφάνειες των βαθµίδων και των κτιστών κλιµάκων
πρέπει να επιστρώνονται από µη ολισθηρό υλικό, ώστε οι κίνδυ-
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νοι ατυχηµάτων των λουοµένων να περιορίζονται στο ελάχιστο.
δ) Επιτρέπεται η γειτνίαση της κολυµβητικής δεξαµενής µε

εγκαταστάσεις ή τµήµατα του καταλύµατος όπως µπαρ. ∆ιά-
δροµος πλάτους 1,5 µ. απαιτείται µόνο από τα σηµεία όπου προ-
βλέπεται η πρόσβαση σε αυτή.

ε) Η κατασκευή αποδυτηρίων παραµένει προαιρετική.
στ) Υπεύθυνος Λειτουργίας είναι το φυσικό πρόσωπο στο όνοµα

του οποίου εκδίδεται η άδεια λειτουργίας της κολυµβητικής δε-
ξαµενής. Υπεύθυνος Ασφαλείας είναι το φυσικό πρόσωπο που
έχει ως αρµοδιότητα την παροχή πρώτων βοηθειών για τους λου-
όµενους. Για καταλύµατα µε λιγότερες από πενήντα (50) κλίνες
ή εµβαδόν κολυµβητικής δεξαµενής µικρότερο των εκατό (100)
τετραγωνικών µέτρων, χρέη Υπευθύνου Ασφαλείας δύναται να
εκτελεί ο Υπεύθυνος Λειτουργίας κατάλληλα εκπαιδευµένος. ∆εν
απαιτείται άλλο φυσικό πρόσωπο για τη λειτουργία µιας κολυµ-
βητικής δεξαµενής σε τουριστικό κατάλυµα. Σε περίπτωση κο-
λυµβητικών δεξαµενών οι οποίες εξυπηρετούν αποκλειστικά
τους ενοίκους συγκεκριµένων δωµατίων, διαµερισµάτων ή κα-
τοικιών, χρέη Υπευθύνου Ασφαλείας δύναται να εκτελεί ο Υπεύ-
θυνος Λειτουργίας κατάλληλα εκπαιδευµένος, ο οποίος δύναται
να είναι το αυτό πρόσωπο για όλες τις κολυµβητικές δεξαµενές
της αυτής κατηγορίας, ανεξαρτήτως του αριθµού αυτών. Στις
ανωτέρω περιπτώσεις η ξενοδοχειακή επιχείρηση υποχρεούται
να αναρτά σε εµφανές σηµείο πλησίον της δεξαµενής ανακοί-
νωση που ενηµερώνει τον πελάτη πως ο υπεύθυνος λειτουργίας
ταυτίζεται µε τον υπεύθυνο ασφαλείας της κολυµβητικής δεξα-
µενής.

3. Για τη χορήγηση της άδειας λειτουργίας υποβάλλονται στην
αρµόδια κατά τόπο ΠΥΤ του ΕΟΤ:

α) Βεβαίωση αρµόδιου διπλωµατούχου µηχανικού µέλους ΤΕΕ
σύµφωνα µε τα επαγγελµατικά του δικαιώµατα ότι η κολυµβη-
τική δεξαµενή είναι κατασκευασµένη κατά τρόπο άρτιο και σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες προδιαγραφές ηλεκτροµηχανολογικής
επάρκειας.

β) Υπεύθυνη δήλωση αρµόδιου διπλωµατούχου µηχανικού µέ-
λους ΤΕΕ ότι η κολυµβητική δεξαµενή πληροί τις ισχύουσες προ-
διαγραφές της παραγράφου 1 του παρόντος.

4. Η άδεια χορηγείται από την αρµόδια κατά τόπο ΠΥΤ εντός
προθεσµίας ενός µηνός από την υποβολή του συνόλου των δι-
καιολογητικών των παραγράφων 1 και 3.

Σε περίπτωση ελλείψεων η άνω προθεσµία αρχίζει από τη συ-
µπλήρωση του φακέλου.

5. Μέχρι την έναρξη της περιόδου λειτουργίας του καταλύ-
µατος ή µέχρι την 31η Ιανουαρίου εκάστου έτους, προκειµένου
για τα ξενοδοχεία συνεχούς λειτουργίας, ο ∆ιευθυντής ή ο εκ-
µεταλλευόµενος το κατάλυµα υποχρεούται να ενηµερώνει εγ-
γράφως την κατά τόπο αρµόδια ΠΥΤ για τυχόν αλλαγές του
Υπευθύνου Ασφαλείας. Η υποχρέωση αυτή ισχύει και για οποια-
δήποτε αλλαγή προσώπου κατά τη διάρκεια λειτουργίας του κα-
ταλύµατος, η οποία πρέπει να δηλώνεται εγγράφως, κατά τα
άνω, εντός δέκα εργάσιµων ηµερών αφ’ ής επήλθε.

Όσες κολυµβητικές δεξαµενές δεν έχουν λάβει άδεια λει-
τουργίας εντός τετραµήνου από την έναρξη ισχύος του παρό-
ντος σφραγίζονται άµεσα και επιβάλλονται όλες οι εκ των
διατάξεων προβλεπόµενες κυρώσεις.

Εφόσον κατά τον έλεγχο των αρµόδιων αρχών σε κολυµβητι-
κές δεξαµενές, στις οποίες χορηγήθηκε άδεια κατά τις διατάξεις
του παρόντος, διαπιστωθεί ότι οι υποβληθείσες δηλώσεις δεν
είναι ακριβείς, ανακαλείται αµέσως η άδεια λειτουργίας, επιβάλ-
λονται όλες οι προβλεπόµενες στις ισχύουσες διατάξεις κυρώ-
σεις και απαγορεύεται η λειτουργία της κολυµβητικής δεξαµενής
µέχρι συµµόρφωσης της επιχείρησης µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος.

6. Η προβλεπόµενη στις παραγράφους 3 και 4 του παρόντος
άρθρου διαδικασία ακολουθείται και για την ανανέωση της
άδειας λειτουργίας. Άδειες λειτουργίας που εκδόθηκαν υπό το
προϊσχύσαν νοµοθετικό πλαίσιο εξακολουθούν να ισχύουν χωρίς
περιορισµούς µέχρι τη λήξη τους, οπότε και για την ανανέωσή
τους ακολουθείται η διαδικασία των παραγράφων 3 και 4 του πα-
ρόντος.

7. Σε περίπτωση που το τουριστικό κατάλυµα διαθέτει περισ-

σότερες από µία κολυµβητικές δεξαµενές, τα δικαιολογητικά της
παραγράφου 1 υποβάλλονται µία φορά, πλην όµως καλύπτουν
το σύνολο των εν λόγω δεξαµενών. Το αυτό ισχύει και για τα προ-
βλεπόµενα δικαιολογητικά της παραγράφου 3 του παρόντος.
Στην περίπτωση αυτή εκδίδεται µία µόνο άδεια λειτουργίας η
οποία αφορά σε όλες τις υφιστάµενες κολυµβητικές δεξαµενές
του τουριστικού καταλύµατος. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι διατά-
ξεις του παρόντος άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ
ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 3
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 710/1977

περί ξεναγών

1. Η παράγραφος 1 του άρθρου 2 του ν. 710/1977 (ΦΕΚ 283
Α’), όπως το άρθρο αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 του π.δ.
309/1987 (ΦΕΚ 149 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 11 του πα-
ρόντος, άδεια άσκησης του επαγγέλµατος του ξεναγού χορη-
γείται:

α) σε Έλληνες πολίτες και σε υπηκόους κρατών - µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατόχους διπλώµατος Σχολής Ξεναγών
του Οργανισµού Τουριστικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(ΟΤΕΚ), οι οποίοι πληρούν τις προϋποθέσεις των υποπεριπτώ-
σεων δδ’ και εε’ της περίπτωσης β’,

β) σε υπηκόους κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κα-
τόχους τίτλου µεταδευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που απαιτείται
από την αρµόδια αρχή στο κράτος - µέλος προέλευσής τους για
την άσκηση του επαγγέλµατος του ξεναγού, και οι οποίοι:

αα) διαθέτουν επαρκή γνώση του ελληνικού πολιτισµού, της
ελληνικής ιστορίας και αρχαιολογίας, που αποδεικνύεται από την
επιτυχή παρακολούθηση σχετικών µαθηµάτων στο πλαίσιο κύ-
κλου σπουδών µεταδευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,

ββ) έχουν πραγµατοποιήσει πρακτική άσκηση σε εκπαιδευτι-
κές εκδροµές σε αρχαιολογικούς χώρους, µουσεία και ιστορικά
µνηµεία της Ελλάδας,

γγ) οι υποψήφιοι κρατών-µελών της Ε.Ε., εκτός Ελλάδας και οι
αλλοδαποί ελληνικής καταγωγής θα πρέπει να είναι κάτοχοι πι-
στοποιητικού ελληνοµάθειας επιπέδου «Γ» του Κέντρου Ελληνι-
κής Γλώσσας ή του ∆ιδασκαλείου της Νέας Ελληνικής ως ξένης
γλώσσας,

δδ) έχουν εκπληρώσει τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις ή
έχουν νοµίµως απαλλαγεί από αυτές. ∆εν απαιτείται εκπλήρωση
των στρατιωτικών υποχρεώσεων για τους υπηκόους κράτους -
µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για τους οποίους δεν προβλέ-
πεται στη χώρα τους τέτοιο κώλυµα,

εε) δεν έχουν καταδικαστεί αµετακλήτως για κλοπή, υπεξαί-
ρεση, απάτη, εκβίαση, πλαστογραφία, ψευδορκία, ψευδή κατα-
µήνυση, συκοφαντική δυσφήµηση, παράβαση της νοµοθεσίας
περί ναρκωτικών, λαθρεµπορίας, εθνικού νοµίσµατος και αρχαι-
οτήτων ή για αδικήµατα που συνεπάγονται στέρηση, έστω και
προσωρινή, των πολιτικών τους δικαιωµάτων.»

2. Στο άρθρο 2 του ν. 710/1977 (ΦΕΚ 283 Α’), όπως το άρθρο
αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 του π.δ. 309/1987 (ΦΕΚ 149
Α’), προστίθεται νέα παράγραφος 2, ως εξής:

«2. Η συνδροµή των προϋποθέσεων των στοιχείων αα’, ββ’ και
γγ’ της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 κρίνεται από πεντα-
µελή επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Τουριστικής Ανάπτυξης, και αποτελείται από έναν υπάλληλο του
Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης της ∆ιεύθυνσης Τουριστι-
κής Πολιτικής και Συντονισµού, έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, έναν εκπρόσωπο του
ΟΤΕΚ, ένα µέλος ∆ιδακτικού Επιστηµονικού Προσωπικού (∆ΕΠ)
µε εκπαιδευτική εµπειρία στις Σχολές Ξεναγών του ΟΤΕΚ και
έναν εκπρόσωπο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξεναγών που
ορίζεται από αυτή. Με όµοια απόφαση ρυθµίζονται θέµατα που
αφορούν στη λειτουργία της επιτροπής.»

3. Οι παράγραφοι 2 και 3 του άρθρου 2 του ν. 710/1977 ανα-
ριθµούνται σε παραγράφους 3 και 4 αντιστοίχως.
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4. Το ύψος του προστίµου του στοιχείου β’ της παραγράφου
2 του άρθρου 12 του ν. 710/1977 είναι δυνατό να αναπροσαρ-
µόζεται µε απόφαση του Υπουργού Τουριστικής Ανάπτυξης.

5. Η παράγραφος 1 του άρθρου 10 του ν. 710/1977 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Όποιος παρέχει τις υπηρεσίες που αναφέρονται στο άρθρο
1 χωρίς την κατά τα άρθρα 2 και 11 του παρόντος άδεια τιµω-
ρείται µε φυλάκιση µέχρις ενός έτους και χρηµατική ποινή µέχρι
δύο χιλιάδων ευρώ.»

6. Η παράγραφος 3 του άρθρου 12 του ν. 710/1977 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Οι διοικητικές κυρώσεις της προηγούµενης παραγράφου
επιβάλλονται µε απόφαση του Προϊσταµένου της αρµόδιας ∆ι-
εύθυνσης του Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης.»

7. Η παράγραφος 5 του άρθρου 12 του ν. 710/1977 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Κατά των επιβαλλουσών τις διοικητικές κυρώσεις αποφά-
σεων του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Τουριστικής Ανά-
πτυξης επιτρέπεται προσφυγή ενώπιον της επιτροπής του
στοιχείου δ’ της παραγράφου 6 του άρθρου 4 του ν. 3270/2004
(ΦΕΚ 187 Α’), όπως αυτό ισχύει.»

Άρθρο 4
Τροποποίηση διατάξεων για την επιτροπή

προσφυγών του ν. 3270/2004

1. Η περίπτωση δ’ της παραγράφου 6 του άρθρου 4 του ν.
3270/2004 «Αρµοδιότητες του Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυ-
ξης και θέµατα τουρισµού» (ΦΕΚ 187 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) Κάθε διαφορά, που αφορά διοικητικές κυρώσεις τις οποίες
επιβάλλει ο ΕΟΤ µέσω της Κεντρικής Υπηρεσίας του και των Πε-
ριφερειακών Υπηρεσιών Τουρισµού (ΠΥΤ), επιλύεται, ύστερα
από προσφυγή του διοικούµενου, από πενταµελή επιτροπή που
εδρεύει στο Υπουργείο Τουριστικής Ανάπτυξης και αποτελείται
από τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου ως Πρόεδρο και τέσ-
σερα µέλη που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Τουριστι-
κής Ανάπτυξης. Στην Επιτροπή παρίσταται υποχρεωτικά ο
Νοµικός Σύµβουλος του Υπουργείου χωρίς δικαίωµα ψήφου. Η
Επιτροπή επικουρείται στο έργο της από εισηγητή, ο οποίος µε-
τέχει στις συνεδριάσεις χωρίς δικαίωµα ψήφου, και από δύο
γραµµατείς.

Οι αποφάσεις της Επιτροπής κυρώνονται από τον Υπουργό
Τουριστικής Ανάπτυξης προκειµένου να καταστούν εκτελεστές ή
αναπέµπονται στην Επιτροπή για επανεξέταση.

Η ως άνω προσφυγή υποβάλλεται εντός προθεσµίας τριάντα
ηµερών από την κοινοποίηση της πράξης επιβολής της διοικητι-
κής κύρωσης και αναστέλλει την εκτέλεση αυτής, µέχρι την έκ-
δοση της σχετικής αποφάσεως, της Επιτροπής υποχρεουµένης
να εκδώσει αυτήν εντός τριών µηνών από την υποβολή της προ-
σφυγής.»

2. Η Επιτροπή Προσφυγών συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Τουριστικής Ανάπτυξης, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την ίδια απόφαση ορίζονται
και οι αναπληρωτές του Προέδρου, των µελών, του εισηγητή και
των γραµµατέων αυτής.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών και Τουριστικής Ανάπτυξης καθορίζεται η αµοιβή του Προέ-
δρου, των µελών, του Νοµικού Συµβούλου, του εισηγητή και των
γραµµατέων αυτής.

Κάθε άλλη λεπτοµέρεια για τη συγκρότηση, λειτουργία και
γραµµατειακή υποστήριξη της επιτροπής καθορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Τουριστικής Ανάπτυξης.

Άρθρο 5
Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Τουριστικής

Εκπαίδευσης και Κατάρτισης

1. Οι πτυχιούχοι βασικής εκπαίδευσης του Οργανισµού Του-
ριστικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΟΤΕΚ) των τµηµάτων εκ-
παίδευσης του β.δ.151/1971 (ΦΕΚ 52 Α’) διετούς κύκλου
σπουδών, οι οποίοι είναι απόφοιτοι τουλάχιστον Γ’ Γυµνασίου,

καθώς και µονοετούς κύκλου σπουδών, οι οποίοι είναι απόφοιτοι
Λυκείου, δύναται να προσλαµβάνονται και διορίζονται εφεξής
στο δηµόσιο τοµέα σε θέσεις ∆Ε κατηγορίας της ειδικότητάς
τους.

2. Οι πτυχιούχοι των Ανωτέρων Σχολών Τουριστικής Εκπαί-
δευσης (ΑΣΤΕ) τριετούς κύκλου σπουδών δύναται να διορίζονται
σε θέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού του ΟΤΕΚ σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 14 του ν. 1566/1985 (ΦΕΚ 167 Α’) για τους
πτυχιούχους τµηµάτων ΤΕΙ.

3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 12 του ν. 1077/1980 (ΦΕΚ 225
Α’), όπως αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση 1 του εδαφίου δ’
της παραγράφου 7 του άρθρου 25 του ν. 3105/2003 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Απαλλάσσονται από τη διδασκαλία της ξένης γλώσσας οι µε-
τεκπαιδευόµενοι οι οποίοι διαθέτουν πιστοποιητικό καλής γνώ-
σης αυτής, το οποίο χορηγήθηκε από αρµόδιο κρατικό φορέα ή
όπως προσδιορίζεται στο π.δ. 50/2001 (ΦΕΚ 39 Α’) και π.δ.
347/2003 (ΦΕΚ 315 Α’)».

4. Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 6 του ν.
3105/2003 (ΦΕΚ 29 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο Γενικός ∆ιευθυντής αναπληρώνεται στα καθήκοντά του
από ∆ιευθυντή κατηγορίας ΠΕ είτε της Κεντρικής Υπηρεσίας είτε
Ανώτερης Σχολής Τουριστικών Επαγγελµάτων είτε εκπαιδευτη-
ρίου, που ορίζεται µε απόφαση ∆.Σ., ύστερα από εισήγηση του
Γενικού ∆ιευθυντή.»

Άρθρο 6
Ρυθµίσεις θεµάτων του Ξενοδοχειακού

Επιµελητηρίου Ελλάδος

Α. Θέµατα αντιπροσώπευσης και εκλογικής
διαδικασίας

1. Το εδάφιο δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 18 του ν.δ.
3430/1955 (ΦΕΚ 307 Α’), όπως αντικαταστάθηκε από την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 26 του ν. 2636/1998 (ΦΕΚ 198 Α’), αντικα-
θίσταται ως εξής:

«δ) από τριάντα επτά (37) εκλεγµένους αντιπροσώπους των
ξενοδοχείων, κάθε λειτουργικής µορφής, της Χώρας, καθώς και
από δύο (2) εκλεγµένους αντιπροσώπους των Χώρων Οργανω-
µένης Κατασκήνωσης της Χώρας».

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 18 του ν.δ. 3430/1955, όπως
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 7 του ν. 2160/1993 αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«2. Για την εκλογή των αντιπροσώπων, τα ξενοδοχεία της
Χώρας, που αναφέρονται ανωτέρω στην παράγραφο 1 του πα-
ρόντος άρθρου, διαιρούνται σε ένδεκα (11) οµάδες. Η πρώτη
οµάδα περιλαµβάνει τα ξενοδοχεία που λειτουργούν στη Στερεά
Ελλάδα, την Εύβοια, τα νησιά του Αργοσαρωνικού και τα Κύ-
θηρα. Η δεύτερη εκείνα που λειτουργούν στην Πελοπόννησο και
την Ελαφόνησο. Η τρίτη εκείνα που λειτουργούν στη Θεσσαλία,
τις Σποράδες και τη Σκύρο. Η τέταρτη εκείνα που λειτουργούν
στα νησιά του Ιονίου. Η πέµπτη εκείνα που λειτουργούν στη Μα-
κεδονία, τη Θράκη και τη Θάσο. Η έκτη εκείνα που λειτουργούν
στις Κυκλάδες. Η έβδοµη εκείνα που λειτουργούν στην Κρήτη. Η
όγδοη εκείνα που λειτουργούν στα ∆ωδεκάνησα. Η ένατη εκείνα
που λειτουργούν στην Ήπειρο. Η δέκατη εκείνα που λειτουργούν
στα νησιά του Βορείου Αιγαίου και η ενδέκατη εκείνα που λει-
τουργούν στις αναγνωρισµένες λουτροπόλεις. Στα ξενοδοχεία
των δέκα πρώτων οµάδων δεν περιλαµβάνονται αυτά που λει-
τουργούν στις αναγνωρισµένες λουτροπόλεις. Η κάθε οµάδα
εκλέγει τους εξής αντιπροσώπους:

Η πρώτη εκλέγει επτά (7) αντιπροσώπους, δηλαδή έναν από
κάθε κατηγορία ξενοδοχείων πέντε, τεσσάρων και ενός αστέρων
και δύο από την κατηγορία ξενοδοχείων τριών και δύο αστέρων.
Αυτοί που έχουν δικαίωµα ψήφου από κάθε κατηγορία ψηφίζουν
χωριστά και εκλέγουν τον αντιπρόσωπό τους ή, προκειµένου
περί ξενοδοχείων δύο αστέρων, τους δύο αντιπροσώπους τους.

Η δεύτερη και η έκτη οµάδα εκλέγουν από τρεις (3) αντιπρο-
σώπους η καθεµία, από τους οποίους δύο εκλέγονται από τα ξε-
νοδοχεία πέντε, τεσσάρων και τριών αστέρων και ένας από τα
ξενοδοχεία δύο και ενός αστέρων, µε χωριστή ψηφοφορία.
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Η τρίτη οµάδα εκλέγει δύο (2) αντιπροσώπους, από τους οποί-
ους ο ένας εκλέγεται από τα ξενοδοχεία πέντε, τεσσάρων και
τριών αστέρων και ένας από τα ξενοδοχεία δύο και ενός αστέ-
ρων, µε χωριστή επίσης ψηφοφορία.

Η τέταρτη οµάδα εκλέγει τέσσερις (4) αντιπροσώπους, δη-
λαδή έναν από κάθε κατηγορία ξενοδοχείων πέντε, τεσσάρων
και τριών αστέρων, και έναν από τα ξενοδοχεία δύο και ενός
αστέρων, µε χωριστή ψηφοφορία.

Η πέµπτη, η έβδοµη και η όγδοη οµάδα εκλέγουν από πέντε (5)
αντιπροσώπους η καθεµία, δηλαδή έναν από κάθε κατηγορία ξε-
νοδοχείων πέντε, τεσσάρων, τριών, δύο και ενός αστέρων µε χω-
ριστή ψηφοφορία.

Η ένατη, η δέκατη και η ενδέκατη οµάδα εκλέγουν από έναν
αντιπρόσωπο η καθεµία (οµάδα) από τα ξενοδοχεία όλων των
κατηγοριών.

Οι Χώροι Οργανωµένης Κατασκήνωσης όλης της Χώρας απο-
τελούν µία ξεχωριστή οµάδα από την οποία εκλέγονται δύο (2)
αντιπρόσωποι.»

3. Το άρθρο µόνο του από 25.10.1958 βασιλικού διατάγµατος
(ΦΕΚ 180 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο µόνο

Η Εφορευτική Επιτροπή αποτελείται από έναν δικαστικό αντι-
πρόσωπο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους οριζόµενο από
το αρµόδιο όργανο του Νοµικού Συµβουλίου, κατόπιν αιτήσεως
του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου της Ελλάδος, ως Πρόεδρο,
από έναν υπάλληλο του Υπουργείου Τουριστικής Ανάπτυξης ορι-
ζόµενο από αυτό και έναν ξενοδόχο οριζόµενο από το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου.»

4. Οι παράγραφοι 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 4 του βασιλικού δια-
τάγµατος της 13/29.4.1955 (ΦΕΚ 105 Α’), όπως το άρθρο αυτό
αντικαταστάθηκε από το άρθρο 7 παρ. 5 του ν. 2160/1993 (ΦΕΚ
118 Α’), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Σε όλες τις επιχειρήσεις που λειτουργούν είτε ατοµικώς
είτε µε οποιαδήποτε εταιρική µορφή, το δικαίωµα του εκλέγειν
ασκείται από το πρόσωπο στο όνοµα του οποίου έχει εκδοθεί ει-
δικό σήµα λειτουργίας του ξενοδοχείου ή του κάµπινγκ.

3. Το δικαίωµα του εκλέγεσθαι στις ατοµικές επιχειρήσεις έχει
το πρόσωπο στο όνοµα του οποίου έχει εκδοθεί το ειδικό σήµα
λειτουργίας. Στις οµόρρυθµες και στις ετερόρρυθµες εταιρίες,
το δικαίωµα του εκλέγεσθαι έχει ο οµόρρυθµος εταίρος που ορί-
ζεται εγγράφως από τους λοιπούς εταίρους.

4. Στις ανώνυµες εταιρίες το δικαίωµα του εκλέγεσθαι έχει ο
µέτοχος που είναι και Πρόεδρος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ή
διευθύνων σύµβουλος. Αν δεν υπάρχει µέτοχος που να ασκεί τέ-
τοια καθήκοντα, δικαίωµα του εκλέγεσθαι έχει ο µέτοχος που
ορίζεται µε απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου µεταξύ εκεί-
νων που οι µετοχές τους αντιπροσωπεύουν ποσοστό δέκα τοις
εκατό (10%) τουλάχιστον του καταβεβληµένου µετοχικού κεφα-
λαίου.

5. Στις εταιρίες περιορισµένης ευθύνης το δικαίωµα του εκλέ-
γεσθαι έχει ο εταίρος που ορίζεται µε απόφαση της συνέλευσης
των εταίρων µεταξύ εκείνων που έχουν την ιδιότητα του διαχει-
ριστή. Αν δεν υπάρχει εταίρος διαχειριστής, δικαίωµα του εκλέ-
γεσθαι έχει ο εταίρος που ορίζεται µε απόφαση της συνέλευσης
των εταίρων, µεταξύ εκείνων των οποίων η µερίδα συµµετοχής
στο εταιρικό κεφάλαιο ανέρχεται σε ποσοστό τουλάχιστον είκοσι
τοις εκατό (20%).»

5. Το άρθρο 11 του βασιλικού διατάγµατος της 13/29.4.1955
(ΦΕΚ 105 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι εκλογές για την ανάδειξη νέου ∆ιοικητικού Συµβουλίου
προκηρύσσονται από το ∆.Σ. του ΞΕΕ ανά τετραετία το αργό-
τερο τρεις µήνες πριν από την ηµεροµηνία λήξεως του τελευ-
ταίου έτους της θητείας του και διενεργούνται ως εξής:

Το ΞΕΕ προβαίνει σε εκτύπωση ισοµεγέθων ψηφοδελτίων ιδι-
αιτέρων για κάθε εκλογική οµάδα, στα οποία αναγράφονται όλοι
οι ανακηρυχθέντες υποψήφιοι της κάθε οµάδας. Στα ψηφοδέλ-
τια αυτά σηµειούται η κατηγορία ή οι κατηγορίες ξενοδοχείων
που πρόκειται να εκπροσωπήσει στο ΞΕΕ ο κάθε υποψήφιος.

Στους εκλογείς όλων των εκλογικών οµάδων αποστέλλονται

ψηφοδέλτια της οµάδας τους ταχυδροµικώς (µέσω της Υπηρε-
σίας των ΕΛΤΑ) µε συστηµένη επιστολή µαζί µε φάκελο σφραγι-
σµένο µε τη σφραγίδα του Επιµελητηρίου, δεκαπέντε
τουλάχιστον ηµέρες πριν από την ηµέρα των εκλογών. Κάθε
εκλογέας, αφού θέσει ένα σταυρό στον υποψήφιο της προτιµή-
σεώς του, εάν ο εκλέξιµος είναι ένας, ή από ένα σταυρό σε κάθε
υποψήφιο της προτιµήσεώς του, εάν οι εκλέξιµοι είναι περισσό-
τεροι, τοποθετεί το ψηφοδέλτιο µέσα στον φάκελο που φέρει τη
σφραγίδα του Επιµελητηρίου. Το φάκελο αυτόν, αφού τον κλεί-
σει καλά, τον τοποθετεί µέσα σε άλλο φάκελο που φέρει τον
τίτλο του ξενοδοχείου του εκλογέα και την υπογραφή του, τον
οποίο αποστέλλει κλεισµένο ταχυδροµικώς προς την Εφορευ-
τική Επιτροπή Εκλογών του Επιµελητηρίου. Οι φάκελοι αυτοί το-
ποθετούνται από την αρµόδια Υπηρεσία των ΕΛΤΑ µέσα σε
θυρίδα που έχει µισθωθεί από το Επιµελητήριο και γίνονται δε-
κτοί µέχρι το τέλος της προηγούµενης των εκλογών ηµέρας. Την
ογδόη πρωινή ώρα της ηµέρας των εκλογών, οι ανωτέρω φάκε-
λοι παραλαµβάνονται από την Εφορευτική Επιτροπή, αποσφρα-
γίζονται από αυτήν και οι εντός αυτών φάκελοι, όπως είναι
κλεισµένοι, ρίχνονται στις ψηφοδόχους των οικείων εκλογικών
οµάδων. Έπειτα η Εφορευτική Επιτροπή προβαίνει σε άνοιγµα
των ψηφοδόχων, σε αποσφράγιση των φακέλων που περιέχονται
τα ψηφοδέλτια και στην αρίθµηση και διαλογή των ψηφοδελτίων,
συντάσσοντας σχετικό πρακτικό. Το αποτέλεσµα των εκλογών,
µετά τη λήξη της διαλογής, ανακοινώνεται µε γραπτή ανακοί-
νωση της Εφορευτικής Επιτροπής που τοποθετείται έξω από τη
θύρα της αίθουσας που συνεδριάζει, καθώς και στον πίνακα ανα-
κοινώσεων του ΞΕΕ.

Τα ψηφοδέλτια συρράπτονται και συσκευάζονται µετά των
σχετικών πρακτικών σε δέµα που σφραγίζεται και παραδίδεται
στο ΞΕΕ.

Ένσταση κατά των αποτελεσµάτων των εκλογών ασκείται
εντός προθεσµίας οκτώ ηµερών από τη λήξη της ψηφοφορίας
και εκδικάζεται από την ίδια την Εφορευτική Επιτροπή τελεσιδί-
κως.»

Β. ∆ιοίκηση του ΞΕΕ
1. Όργανα διοίκησης του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελ-

λάδος (ΞΕΕ) είναι το ∆ιοικητικό Συµβούλιο και η ∆ιοικούσα Επι-
τροπή. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο ψηφίζει και τροποποιεί τον
Κανονισµό Λειτουργίας του και µπορεί να µεταβιβάσει µέρος των
αρµοδιοτήτων του στην ∆ιοικούσα Επιτροπή. Ο αριθµός των
αντιπροέδρων του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ορίζεται σε τρεις.

2. Η θητεία των µελών του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ορίζεται σε
τέσσερα έτη. Ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι του ∆.Σ. εκλέγο-
νται από τα αιρετά µέλη αυτού για χρονικό διάστηµα ίσο µε το
χρόνο θητείας των µελών του.

3. ∆εν επιτρέπεται η εκλογή του ίδιου προσώπου ως προέδρου
του ∆.Σ. για πάνω από δύο συνεχόµενες θητείες.

4. Η ∆ιοικούσα Επιτροπή αποτελείται από τον Πρόεδρο του
∆.Σ., τους τρεις αντιπροέδρους, τον Οικονοµικό Επόπτη, καθώς
και από τέσσερα µέλη του ∆.Σ.. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο εντός
είκοσι ηµερών από τη συγκρότησή του σε σώµα εκλέγει τον Οι-
κονοµικό Επόπτη και τα ως άνω τέσσερα µέλη της ∆ιοικούσας
Επιτροπής. Πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής είναι ο Πρόε-
δρος του ∆.Σ. του ΞΕΕ. Ο Οικονοµικός Επόπτης επιµελείται γε-
νικά όλων των διαχειριστικών πράξεων του Επιµελητηρίου.

5. Η ∆ιοικούσα Επιτροπή ψηφίζει και τροποποιεί τον Κανονι-
σµό της λειτουργίας της, που εγκρίνεται από το ∆.Σ., είναι αρ-
µόδια και υπεύθυνη για την εύρυθµη λειτουργία του
Επιµελητηρίου και λαµβάνει οποιαδήποτε απόφαση προς το
σκοπό αυτόν, συγκαλεί το ∆.Σ. και εκτελεί τις αποφάσεις του και
συντάσσει και εκτελεί τον προϋπολογισµό. Η ∆ιοικούσα Επι-
τροπή συγκαλείται από τον Πρόεδρο αυτής.

6. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο µπορεί µε απόφασή του, να εκλέ-
γει και µέχρι του αριθµού πέντε (5) ως αριστίνδην µέλη του, ξε-
νοδόχους, που έχουν προσφέρει σηµαντικές υπηρεσίες στον
ξενοδοχειακό κλάδο. Τα αριστίνδην µέλη µπορεί να καλούνται
να παρίστανται, µετά από απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου,
σε συνεδριάσεις του, χωρίς δικαίωµα ψήφου.

7. Το ΞΕΕ µπορεί να επιλύει, µε διαιτησία, ξενοδοχειακές δια-
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φορές, µε βάση κατάλογο, που συντάσσεται κάθε δύο χρόνια και
ισχύει και για τις δικαστικές και διοικητικές αρχές. Οι αµοιβές
των προσώπων που συµµετέχουν στις διαιτησίες καθορίζονται
µε απόφαση της ∆ιοικούσας Επιτροπής.

8. Οι παραπάνω διατάξεις των παραγράφων 1, 2, 3, 4 και 5
του κεφαλαίου µε το στοιχείο «Α» του παρόντος άρθρου και των
παραγράφων 1, 3, 4 και 5 του κεφαλαίου µε το στοιχείο «Β» του
παρόντος ισχύουν και θα εφαρµόζονται για πρώτη φορά στις
πρώτες, µετά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, εκλογές που
θα διενεργηθούν για την ανάδειξη των αιρετών µελών του ∆.Σ. του
ΞΕΕ.

Από την έναρξη εφαρµογής των ως άνω διατάξεων, οι ήδη υφι-
στάµενες ∆ιοικούσες Επιτροπές του ΞΕΕ καταργούνται και όλες
οι από την κείµενη νοµοθεσία προβλεπόµενες αρµοδιότητες της
∆ιοικούσας Επιτροπής του Επιµελητηριακού Τµήµατος περιέρ-
χονται και ασκούνται από τη διοικούσα επιτροπή.

Γ. Πόροι του Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου
της Ελλάδος είναι:

Ι) Οι ετήσιες συνδροµές των µελών του, που πρέπει να κατα-
βάλλονται µέσα στο έτος στο οποίο αναφέρονται. Η αξίωση του
Επιµελητηρίου για την είσπραξη αυτών παραγράφεται µετά ει-
κοσαετία από το τέλος του έτους, εντός του οποίου έπρεπε να
καταβληθούν. Οι αρµόδιες ∆ΟΥ δεν θεωρούν φορολογικά βι-
βλία ή στοιχεία ξενοδοχειακών επιχειρήσεων αν η σχετική αίτηση
δεν συνοδεύεται από βεβαίωση του Επιµελητηρίου περί κατα-
βολής ή διακανονισµού των ετήσιων εισφορών προς αυτό. Η εν
λόγω βεβαίωση έχει ετήσια ισχύ.

Το ποσό της ετήσιας συνδροµής που καταβάλλεται από τις
επιχειρήσεις – µέλη του Επιµελητηρίου είτε συνεχούς είτε επο-
χικής λειτουργίας καθορίζεται ως εξής:

α) Προκειµένου περί ξενοδοχείων, ανεξαρτήτως της κατηγο-
ρίας τους, µε δυναµικότητα µέχρι τριάντα (30) κλινών, ορίζεται
σε εκατόν είκοσι (120) ευρώ, µε δυναµικότητα από τριάντα µία
(31) µέχρι εβδοµήντα πέντε (75) κλίνες σε διακόσια σαράντα
(240) ευρώ, από εβδοµήντα έξι (76) µέχρι εκατόν πενήντα (150)
κλίνες σε τετρακόσια ογδόντα (480) ευρώ, από εκατόν πενήντα
µία (151) µέχρι διακόσιες πενήντα (250) κλίνες σε εννιακόσια εξή-
ντα (960) ευρώ, από διακόσιες πενήντα µία (251) µέχρι πεντακό-
σιες (500) κλίνες σε χίλια εννιακόσια είκοσι (1.920) ευρώ και από
πεντακόσιες µία (501) κλίνες και άνω σε τρεις χιλιάδες (3.000)
ευρώ.

β) Προκειµένου περί Χώρων Οργανωµένης Κατασκήνωσης µε
ή χωρίς οικίσκους (κάµπινγκ) ορίζεται σε εκατόν είκοσι (120)
ευρώ προκειµένου περί κάµπινγκ δυναµικότητας µέχρι σαράντα
πέντε (45) θέσεων και σε διακόσια σαράντα (240) ευρώ για κά-
µπινγκ δυναµικότητας από σαράντα έξι (46) θέσεων και άνω.

Η ισχύς των παραπάνω µε τα στοιχεία α’ και β’ εδαφίων της
παραγράφου 1 του υπό στοιχείο «Γ» κεφαλαίου του παρόντος
αρχίζει από 1.1.2009.

ΙΙ) Εφάπαξ τέλος για τη χορήγηση πρώτου ειδικού σήµατος
λειτουργίας. Το ποσό του τέλους αυτού καθορίζεται ως εξής
κατά δωµάτιο:

α) Για ξενοδοχεία πέντε και τεσσάρων αστέρων σε δεκαπέντε
(15) ευρώ.

Για ξενοδοχεία τριών, δύο και ενός αστέρων σε δέκα (10)
ευρώ.

β) Για κάµπινγκ σε δέκα (10) ευρώ ανά κάθε θέση και κάθε οι-
κίσκο.

ΙΙΙ) Τέλος επί µεταβιβάσεως, πωλήσεως και γενικά µεταβολής
επερχόµενης στο πρόσωπο του εκµεταλλευτή λειτουργούντων
ξενοδοχείων. Για να χορηγηθεί νέο ειδικό σήµα λειτουργίας απαι-
τείται βεβαίωση του ΞΕΕ ότι καταβλήθηκαν σε αυτό τα εξής
ποσά ανά δωµάτιο:

α) Για ξενοδοχεία πέντε και τεσσάρων αστέρων έξι (6) ευρώ.
Για ξενοδοχεία τριών, δύο και ενός αστέρων τέσσερα (4)

ευρώ.
β) Για κάµπινγκ το εν λόγω τέλος καθορίζεται σε τέσσερα (4)

ευρώ για κάθε θέση και κάθε οικίσκο.
ΙV) Τέλος δικαιώµατος προεγγραφής. Οι ξενοδοχειακές επι-

χειρήσεις και οι επιχειρήσεις κάµπινγκ µπορούν να ζητήσουν την

προεγγραφή τους στο ΞΕΕ µε την προσαγωγή της αποφάσεως
του ΕΟΤ περί εγκρίσεως των σχεδίων κατασκευής της οικείας
µονάδας. Το τέλος αυτό καθορίζεται στο ποσό των τριακοσίων
(300) ευρώ ετησίως και καταβάλλεται µέχρι την έκδοση του ειδι-
κού σήµατος λειτουργίας.

V) Τέλος θεωρήσεως καταστατικών και τροποποιήσεως κατα-
στατικών εταιριών οποιασδήποτε µορφής ανερχόµενο σε πενή-
ντα (50) ευρώ.

VI) Για την έγκριση διακριτικού τίτλου ξενοδοχείου, camping
κ.λπ. καταβάλλεται τέλος τριακοσίων (300) ευρώ. Επίσης για την
καταχώριση του εγκριθέντος τίτλου στο Ειδικό Βιβλίο κατοχύ-
ρωσης αυτών, καταβάλλεται τέλος ποσού εκατόν πενήντα (150)
ευρώ.

VII) Τέλος για την έκδοση ειδικών βεβαιώσεων, πιστοποιητικών
ή άλλων εγγράφων χαρακτηριζόµενων εκάστοτε από το ∆.Σ. του
ΞΕΕ, ανερχόµενο σε πενήντα (50) ευρώ.

VIII) Οι επιχορηγήσεις, οι οποίες δεν προέρχονται από τον
Κρατικό Προϋπολογισµό, οι ενισχύσεις κάθε µορφής ιδίως για
την εκτέλεση κοινοτικών προγραµµάτων ή από άλλους διεθνείς
οργανισµούς, οι δωρεές, οι κληρονοµίες, οι κληροδοσίες.

ΙΧ) Οι πρόσοδοι από την περιουσία του ή από την άσκηση της
κάθε µορφής δραστηριότητάς του.

Χ) Κάθε άλλο νόµιµο έσοδο.
ΧΙ) Με απόφαση του ∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΞΕΕ, εγκρι-

νοµένης από τον Υπουργό Τουριστικής Ανάπτυξης, µπορεί να
αναπροσαρµόζονται τα ως άνω ποσά.

ΧΙΙ) Με απόφαση του ∆.Σ. του ΞΕΕ είναι δυνατόν να διακανο-
νίζονται σε δόσεις τυχόν οφειλόµενες συνδροµές (εισφορές) πα-
ρελθουσών χρήσεων.

ΧΙΙΙ) Από της ενάρξεως της ισχύος του παρόντος άρθρου κάθε
άλλη αντίθετη διάταξη καταργείται.

∆. Λοιπά θέµατα
Η διάταξη για την προκήρυξη εκλογών απο το ∆.Σ. του ΞΕΕ

κάθε τέσσερα (4) χρόνια θα έχει εφαρµογή µετά την επόµενη
προκήρυξη των εκλογών του ΞΕΕ.

Άρθρο 7

Καταργείται η παράγραφος 12 του άρθρου 39 του ν.
3105/2003 «Ρυθµίσεις για τα Ελληνικά Τουριστικά Ακίνητα Α.Ε.».

Άρθρο 8

Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 31 του ν.
2160/1993 αντικαθίσταται ως εξής:

«Εντός οκταµήνου από την υπογραφή της σύµβασης παρα-
χώρησης ο φορέας διαχείρισης τουριστικού λιµένα υποχρεού-
ται να υποβάλει στη Γραµµατεία τα πιο κάτω έγγραφα και
δικαιολογητικά:».

Άρθρο 9
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Παρακαλώ το
Τµήµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του
επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης ως προς
την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Παρεσχέθη η ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Εφαρµογή της
αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών όσον αφορά
την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την παροχή αυτών
και άλλες διατάξεις».

Στην πρωινή συνεδρίαση το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε επί της
αρχής. Στην απογευµατινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα
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του νοµοσχεδίου καθώς και οι τροπολογίες ως µία ενότητα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε να κάνετε κάποιες νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Μάλιστα,

κυρία Πρόεδρε. Θα δώσω στους συναδέλφους κάποιες φραστι-

κές, λεκτικές και νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί των τροπολογιών.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Γεώργιος Βλά-

χος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Θα ήθελα να ανα-
κοινώσω στο Τµήµα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας µε επιστολή του προς τον
Πρόεδρο της Βουλής ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
στη σηµερινή συζήτηση τη Βουλευτή κ. Ευθαλία Καφαντάρη.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Καριπίδης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συζήτηση ενός

σηµαντικού νοµοσχεδίου µε την κατ’ άρθρο συζήτηση.
Όπως προείπαµε, το νοµοσχέδιο στοχεύει να ενσωµατώσει τη

σχετική κοινοτική οδηγία 2004/113 της Ευρωπαϊκής Κοινότητας
που ρυθµίζει για πρώτη φορά θέµατα ισότητας των φύλων στην
πρόσβαση σε αγαθά και στην παροχή υπηρεσιών στην ελληνική
έννοµη τάξη σύµφωνα µε το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου. Έτσι µε
το νόµο αυτό καθιερώνεται το πλαίσιο για την καταπολέµηση των
διακρίσεων λόγω φύλου.

Σύµφωνα µε το άρθρο 2 για την εφαρµογή του παρόντος
νόµου γίνεται σαφής διάκριση µεταξύ των ορισµών άµεση διά-
κριση, έµµεση διάκριση, παρενόχληση και σεξουαλική παρενό-
χληση.

Με το άρθρο 3 καθορίζεται το πεδίο εφαρµογής του παρόντος
νόµου και εξασφαλίζεται η ίση µεταχείριση σχετικά µε την πρό-
σβαση σε αγαθά και υπηρεσίες τόσο στο δηµόσιο όσο και στον
ιδιωτικό τοµέα. Η πρόσβαση αφορά σε τοµείς όπως είναι η ελεύ-
θερη κυκλοφορία εµπορευµάτων, οι τραπεζικές και χρηµατοπι-
στωτικές υπηρεσίες, οι υγειονοµικές υπηρεσίες, οι µεταφορές
κ.λπ..

Η παράγραφος 3 του ίδιου άρθρου διαφυλάττει τη δυνατότητα
διατήρησης ευνοϊκότερων διατάξεων που σχετίζονται µε την
εγκυµοσύνη και τη µητρότητα. ∆εν θίγονται, λοιπόν, τα κεκτη-
µένα των γυναικών και αυτό είναι πολύ σηµαντικό.

Με το ίδιο άρθρο στην παράγραφο 4 ο παρών νόµος δεν
εφαρµόζεται στην εκπαίδευση, στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης,
στη διαφήµιση και σε θέµατα απασχόλησης που ρυθµίζονται από
το ν.3488/2006. Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι ίσως θα έπρεπε να
εφαρµοστεί στο µέλλον η οδηγία και σ’ αυτούς τους τοµείς.

Με βάση το άρθρο 4 ισχύει η αρχή της ίσης µεταχείρισης
καθώς απαγορεύεται οποιαδήποτε διάκριση -άµεση ή έµµεση-
λόγω φύλου. Επίσης απαγορεύεται η παρενόχληση και η σεξου-
αλική παρενόχληση. Η απαγόρευση αυτή µπορεί να καµφθεί
όταν υπάρχει σκοπός ο οποίος είναι θεµιτός και εντός των πλαι-
σίων του κράτους δικαίου. Τα µέτρα που θα ληφθούν για την επί-
τευξη του σκοπού θα πρέπει να είναι πρόσφορα και αναγκαία και
να έχει τηρηθεί εύλογη αναλογία µεταξύ της ιδιαίτερης µεταχεί-
ρισης και του επιδιωκόµενου σκοπού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συγκεκριµένος νόµος προ-
χωρά ακόµα πιο πολύ και λέει ότι η ενθάρρυνση για την άσκηση
άµεσων ή έµµεσων διακρίσεων λόγω φύλου θεωρείται διάκριση.

Το άρθρο 5 δίνει τη δυνατότητα στον αρµόδιο Υπουργό κατά
περίπτωση να θεσπίζει ή να διατηρεί ειδικά µέτρα για την πρό-
ληψη ή την αντιστάθµιση µειονεκτηµάτων που συνδέονται µε το
φύλο προκειµένου να διασφαλίζεται στην πράξη η πλήρης ισό-
τητα µεταξύ ανδρών και γυναικών. Τέτοιου είδους µέτρα πρέπει
να εστιάζουν στην υπερνίκηση ενός συγκεκριµένου µειονεκτή-
µατος και να έχουν περιορισµένη χρονική διάρκεια, δεδοµένου
ότι δεν θα ισχύσουν για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα απ’ όσο
κρίνεται αναγκαίο για την αντιµετώπιση του προσδιορισθέντος
προβλήµατος.

Σύµφωνα µε το άρθρο 6 εισάγονται ειδικές διατάξεις στην ελ-
ληνική νοµοθεσία για τη χρήση ή µη του φύλου ως αναλογιστικού
παράγοντα στις ασφαλιστικές και χρηµατοοικονοµικές υπηρε-
σίες.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου η
χρήση του φύλου ως συντελεστή για τον υπολογισµό των ασφα-
λίστρων και των παροχών δεν θα επιτρέπεται να οδηγεί σε δια-
φορές τόσο µεταξύ των ασφαλίστρων όσο και µεταξύ των
παροχών. Εξαίρεση µε βάση την παράγραφο 2 µπορούν να απο-
τελέσουν πολύ συγκεκριµένες κατηγορίες ασφαλιστικών υπηρε-
σιών.

Εδώ θα ήθελα να διευκρινίσω ότι οι όποιες εξαιρέσεις πρώτα
πρέπει να εγκρίνονται από την Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής

Ασφάλισης, αφού θα υπάρχουν επαρκή στατιστικά στοιχεία που
να αποδεικνύουν την ανάγκη διαφοροποίησης. Απαιτείται δε και
σχετική γνωµοδότηση της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας.

Με την παράγραφο 4 του άρθρου 6 η Επιτροπή Εποπτείας Ει-
δικής Ασφάλισης αναλαµβάνει το ρόλο της συλλογής, δηµοσί-
ευσης και τακτικής ενηµέρωσης των αναλογιστικών και
στατιστικών δεδοµένων για τη χρήση του φύλου ως καθοριστι-
κού αναλογιστικού συντελεστή. Η Επιτροπή Εποπτείας Ειδικής
Ασφάλισης υποχρεούται να περιλαµβάνει τα εν λόγω δεδοµένα
στην ετήσια έκθεσή της, την οποία διαβιβάζει –πέρα από τα ορι-
ζόµενα στο ν. 3229/2004 πρόσωπα- και στη Γενική Γραµµατεία
Ισότητας των Φύλων.

Με την παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου σε κάθε περίπτωση τα
έξοδα εγκυµοσύνης και µητρότητας δεν επιτρέπεται να οδηγούν
σε διαφορές µεταξύ ατοµικών ασφαλίστρων και παροχών µετά
τις 21.12.2009.

Με το άρθρο 7 διασφαλίζεται η έννοµη προστασία των θιγό-
µενων. Έτσι κατοχυρώνονται δικαιώµατα δικαστικής προστασίας
και διοικητικής προσφυγής, αλλά και διαδικασία διαµεσολάβη-
σης και εξωδικαστικός συµβιβασµός από τις ανεξάρτητες αρχές
του άρθρου 11 του σχεδίου νόµου, ακόµα και αν έχει λήξει η
σχέση.

∆ηλαδή, το χρονικό πλαίσιο εντός του οποίου το εικαζόµενο
θύµα παραβίασης δικαιούται να προσφύγει στη δικαιοσύνη επε-
κτείνεται και πέρα από τα χρονικά πλαίσια της έννοµης σχέσης
κατά τη διάρκεια της οποίας έλαβε χώρα το υπό κρίση γεγονός.
Και αυτό συµβαίνει –και εδώ είναι και το σηµαντικό- προκειµένου
να τύχει της καλύτερης δυνατής προστασίας, ακόµα και αν εξαι-
τίας της διάκρισης έληξε η σχέση.

Με την παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου δίνεται η δυνατότητα
σε ενώσεις προσώπων και σε νοµικά πρόσωπα που έχουν έννοµο
συµφέρον, να κινήσουν τόσο τις δικαστικές και τις διοικητικές
διαδικασίες, όσο και να παρεµβαίνουν υπέρ αυτού σε εκκρεµή
δίκη, εφόσον ο θιγόµενος συναινεί. Και αυτό θεσπίζεται προκει-
µένου να διασφαλιστεί ο θιγόµενος, αν εξαιτίας ελλιπούς ενηµέ-
ρωσης δεν γνωρίζει πώς θα διαφυλάξει τα κεκτηµένα του.

Ο νόµος προβλέπει επίσης σύµφωνα µε το άρθρο 8 την προ-
στασία από δυσµενείς επιπτώσεις του προσώπου που προβαίνει
στην καταγγελία για τη µη εφαρµογή της αρχής της ίσης µετα-
χείρισης.

Κυρίες και κύριοι, γνωρίζουµε όλοι τι συµβαίνει πολλές φορές
όταν υπό την απειλή του φόβου και των αρνητικών συνεπειών
άτοµα που θίγονται προτιµούν να σιωπήσουν και –ακόµα χειρό-
τερα- να µην υπερασπιστούν τον εαυτό τους και τα δικαιώµατά
τους.

Σύµφωνα µε το άρθρο 9, όταν ένα πρόσωπο ισχυρίζεται ότι
υφίσταται άνιση, άµεση ή έµµεση, µεταχείριση λόγω φύλου και
προσφεύγει στα δικαστήρια ή σε άλλη αρµόδια αρχή, δεν φέρει
το βάρος της απόδειξης. Σ’ αυτήν την περίπτωση, το βάρος της
απόδειξης το έχει ο καθ’ ου που οφείλει να αποδείξει ότι δεν
υπήρξε παραβίαση της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών ή ότι δεν εκδηλώθηκε σεξουαλική ή άλλη παρενόχληση
σύµφωνα µε την έννοια του σχεδίου νόµου.

Εδώ, δηλαδή, έχουµε αντιστροφή του βάρους απόδειξης κατ’
εξαίρεση της συνήθους διαδικασίας και αυτό είναι πολύ σηµα-
ντικό. Σηµειώνεται όµως ότι η αντιστροφή του βάρους απόδει-
ξης δεν ισχύει στην περίπτωση της ποινικής διαδικασίας,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου και αυτό για να
προστατεύεται ο κατηγορούµενος και να µη θίγεται το τεκµήριο
αθωότητας µέχρι την ολοκλήρωση της ποινικής διαδικασίας.

Με το άρθρο 10 εξασφαλίζεται, όταν υπάρχει παραβίαση της
ίσης µεταχείρισης, η πλήρης αποζηµίωση, η αποκατάσταση της
ηθικής βλάβης, καθώς και όλες οι κυρώσεις που προβλέπονται
από τον Ποινικό Κώδικα, δηλαδή φυλάκιση ή χρηµατική ποινή
από 100 ευρώ µέχρι 15.000 ευρώ.

Με το άρθρο 11 ορίζονται ως αρµόδιοι ανεξάρτητοι φορείς,
για να παρακολουθούν την εφαρµογή της αρχής της ίσης µετα-
χείρισης, ο Συνήγορος του Πολίτη στο πλαίσιο του δηµοσίου και
ευρύτερου δηµοσίου τοµέα και ο Συνήγορος του Καταναλωτή
στο πλαίσιο του ιδιωτικού τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κυρία Πρόεδρε, δεν ήξερα ότι έχω χρόνο οκτώ λεπτών. Νό-

µιζα ότι είχα δεκαπέντε λεπτά, όπως συνέβη στην πρωινή συνε-
δρίαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κύριε συνάδελφε,
έχετε χρόνο οκτώ λεπτών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ: ∆εν πειράζει, κυρία Πρόε-
δρε, έτσι και αλλιώς είµαστε λίγοι οι εγγεγραµµένοι οµιλητές.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ: Πάντως, υπολόγιζα ότι έχω χρόνο
δεκαπέντε λεπτών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Λίγα και
καλά, όµως, κύριε συνάδελφε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Συνεχίστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ: Σύµφωνα µε το άρθρο 12, η Γενική
Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων και η Οικονοµική και Κοινωνική
Επιτροπή ενθαρρύνει το διάλογο µεταξύ των κοινωνικών φορέων
και των οργανώσεων µε σκοπό την ενηµέρωση, την ευαισθητο-
ποίηση και την ενεργό συµµετοχή τους στην προώθηση της
αρχής της ίσης µεταχείρισης.

Στο άρθρο 13 ο Υπουργός Ανάπτυξης σε συνεργασία µε τη Γε-
νική Γραµµατεία Ισότητας των Φύλων και τους ενδιαφερόµενους
φορείς κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τις διαθέσιµες πλη-
ροφορίες σχετικά µε την εφαρµογή της οδηγίας.

Σύµφωνα µε το άρθρο 14, στα συµβόλαια ασφάλισης ζωής,
ατυχηµάτων, ασθενειών κ.λπ., τα οποία υπογράφηκαν µέχρι
ισχύος του παρόντος νόµου και για τα οποία διατηρήθηκε η
χρήση του παράγοντα φύλου ως αναλογιστικού συντελεστή, εξα-
κολουθούν να ισχύουν µέχρι τη λήξη τους.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πέραν της ενσωµάτωσης της κοινοτι-
κής οδηγίας, το σχέδιο νόµου περιλαµβάνει και άλλες διατάξεις
στα άρθρα 16 µέχρι 20 που ρυθµίζουν ζητήµατα των τοµέων
εµπορίου, έρευνας και τεχνολογίας.

Σύµφωνα µε το άρθρο 16, για τη συµµετοχή σε υπαίθριες αγο-
ρές, πανηγύρια και γενικά θρησκευτικές ή επετειακές γιορτές,
πασχαλινές και χριστουγεννιάτικες, απαιτείται άδεια η οποία έχει
και συγκεκριµένη χρονική ισχύ. Η επιλογή των δικαιούχων γίνε-
ται µε κλήρωση και ισχύει για συγκεκριµένο χώρο και θέση. Εξαι-
ρούνται τα νησιά –εκτός Ευβοίας και Κρήτης- στα οποία οι
σχετικές άδειες εκδίδονται µε απόφαση του κατά τόπου αρµό-
διου νοµαρχιακού συµβουλίου, εφόσον τα γεωγραφικά όρια συ-
µπίπτουν µε τα διοικητικά όρια της οικείας Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης. Οι άδειες είναι προσωποπαγείς, πράγµα που ση-
µαίνει ότι δεν επιτρέπεται η µεταβίβαση, η εισφορά, η εκµίσθωση
και η παραχώρηση, καθώς και η άσκηση των δικαιωµάτων που
απορρέουν από αυτές, εκτός της συζύγου και των τέκνων των
κατόχων.

Το δηµόσιο και εκκλησιαστικές αρχές δεν επιτρέπεται να εκ-
µισθώνουν ή να παραχωρούν κατά χρήση χώρους που προορί-
ζονται για τη λειτουργία των προαναφεροµένων αγορών σε
πρόσωπα που δεν κατέχουν άδεια.

Με απόφαση του αρµόδιου νοµαρχιακού, δηµοτικού ή διοικη-
τικού συµβουλίου, καθορίζονται τα είδη που επιτρέπεται να πω-
λούνται σ’ αυτές τις αγορές. Στο ίδιο άρθρο προβλέπεται ότι για
τη συµµετοχή σε κυριακάτικες αγορές απαιτείται άδεια, η οποία
είναι προσωποπαγής και δίνεται κατόπιν κληρώσεως.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν καταλαβαίνω, λοιπόν, γιατί να εγεί-
ρονται αντιδράσεις για µια τέτοια ρύθµιση. Επιτέλους, γίνεται
µια σοβαρή προσπάθεια να µπει µια τάξη στην αταξία των υπαί-
θριων αγορών. Όλοι ξέρουµε τι συνέβαινε και τι συνεχίζει να συµ-
βαίνει. Υπάρχει κλήρωση για να µην µπορεί, κυρίες και κύριοι, να
δίνει ο καθένας ό,τι θέλει, σε όποιον θέλει και µε όποιον τρόπο
θέλει.

Καθιερώνεται έτσι νέα διαδικασία για τη χορήγηση αδειών για
όσους συµµετέχουν σε υπαίθριες αγορές, όπως εµποροπανη-
γύρεις και κυριακάτικες αγορές. Μ’ αυτόν τον τρόπο διασφαλί-
ζεται µεγαλύτερη διαφάνεια στη διαδικασία αδειοδότησης που
εφαρµόζει η εκάστοτε αρµόδια νοµαρχία.

Θεωρώ πολύ σηµαντικό το άρθρο 17, όπου γίνεται ειδική πρό-
βλεψη για τους Έλληνες τσιγγάνους, γιατί κατά κύριο επάγγελµα
έχουν το να πηγαίνουν στις αγορές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ: Στο άρθρο 18 προτείνονται διατά-
ξεις για τα επιµελητήρια που συµπληρώνουν την υπάρχουσα νο-
µοθεσία. Στόχος αυτών των διατάξεων είναι να συντελέσουν
στην καλύτερη εφαρµογή της νοµοθεσίας αυτής και να επιλύ-
σουν προβλήµατα που µπορεί να εµφανίζονται στην καθηµερινή
λειτουργία τους. Άρα, αυτή η ρύθµιση έρχεται να καλύψει την
επιµελητηριακή νοµοθεσία, τη ρύθµιση των οποίων έχει ζητήσει
η ίδια η επιµελητηριακή κοινότητα.

Σηµαντική, επίσης, είναι η ρύθµιση που δίνει τη δυνατότητα
στις συνιστώσες από τα επιµελητήρια κεφαλαιουχικές εταιρείες
να µπορούν να εντάσσονται στις διατάξεις του εκάστοτε ανα-
πτυξιακού νόµου, αλλά και στα κίνητρα των ευρωπαϊκών κοινο-
τικών προγραµµάτων. Είναι σηµαντική επίσης και η ενίσχυση της
οικονοµικής αυτοτέλειας των επιµελητηρίων.

Με το άρθρο 19 συµπληρώνονται και κάποια άλλα θέµατα που
αφορούν το Υπουργείο Ανάπτυξης. Έτσι, µε το άρθρο αυτό συ-
µπληρώνεται προηγούµενη ρύθµιση για το κατώτατο όριο σε πε-
ρίπτωση µείωσης του εταιρικού κεφαλαίου των εταιρειών
περιορισµένης ευθύνης από 18.000 ευρώ σε 4.500 ευρώ µε
στόχο να απλοποιηθεί η διαδικασία ίδρυσης των ΕΠΕ και άρα να
αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας.

Σε µια περίοδο, κυρίες και κύριοι, κρίσιµη για την ελληνική οι-
κονοµία –και όχι µόνο- και αφού το εµπόριο πλήττεται όλο και
περισσότερο, τέτοιες ρυθµίσεις µόνο θετικό αντίκτυπο µπορούν
να έχουν.

Με το άρθρο 19 προωθείται ρύθµιση ώστε το Κέντρο Ανανεώ-
σιµων Πηγών Ενέργειας να αναλαµβάνει τη διαχείριση έργων
σχετικά µε την εξοικονόµηση ενέργειας και την ενίσχυση των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που χρηµατοδοτούνται είτε µε
εθνικούς πόρους είτε µέσω του ΕΣΠΑ.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι, µιλούµε και αναζητούµε τρόπους
για την εξοικονόµηση ενέργειας και την καλύτερη διαχείρισή της.
Μ’ αυτήν τη ρύθµιση γίνεται ένα βήµα προς αυτήν την κατεύ-
θυνση γιατί έτσι ο όγκος εργασίας των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης που έχει επιφορτιστεί µε αυτές τις εργασίες θα
µειωθεί και θα έχει περισσότερο επενδυτικό ρόλο. Από την άλλη,
θα αξιοποιηθεί η εξειδικευµένη γνώση που έχει το ΚΑΠΕ στο επι-
στηµονικό πεδίο που δραστηριοποιείται.

Πραγµατικά πιστεύω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι επειδή δεν
έχουµε την πολυτέλεια πια να χάνουµε χρόνο, οποιαδήποτε
ενέργεια µπορεί να ενισχύσει και να κάνει ένα επιπλέον βήµα
προς την εξοικονόµηση ενέργειας είναι προς όφελός µας.

Στο ίδιο πλαίσιο κινείται και η ρύθµιση που διευκολύνει την
υλοποίηση των επενδύσεων σε φωτοβολταϊκούς σταθµούς που
είχαν υποβληθεί µε το προηγούµενο του ν. 3734/2009 καθεστώς.

Τώρα δίνεται η δυνατότητα µεταβίβασης των αδειών παραγω-
γής ή των αποφάσεων εξαίρεσης, εφόσον το εταιρικό κεφάλαιο
της εταιρείας προς την οποία γίνεται η µεταβίβαση κατέχεται εξ
ολοκλήρου από τη µεταβιβάζουσα εταιρεία.

Με το ίδιο άρθρο προωθείται η δηµιουργία µόνιµου εκθεσια-
κού χώρου στο Τεχνολογικό Πολιτιστικό Πάρκο Λαυρίου, ο
οποίος θα αποτελέσει κοινό τόπο αναφοράς-πληροφόρησης-
ενηµέρωσης επαγγελµατικών και ερευνητικών επαφών µεταξύ
επιχειρήσεων-φορέων και του επενδυτικού κοινού σε ό,τι αφορά
τις νέες ενεργειακές τεχνολογίες.

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα σε ορισµένα ερευνητικά κέντρα
«ΑΘΗΝΑ», ΕΚΕΤΑ, ΚΕΤΕΑΘ να βελτιώσουν τους κανονισµούς
λειτουργίας τους, έτσι ώστε να καθίσταται ευκολότερη η υλο-
ποίηση έργων του ΕΣΠΑ, αλλά και να εναρµονιστούν αυτά µε το
νέο θεσµικό πλαίσιο και την έρευνα και την τεχνολογία.

Με το άρθρο 20 ρυθµίζεται ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα για τη
ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη. Έτσι, δίνεται η δυνατότητα για την
αναστολή καταβολής των πάσης φύσεως ασφαλιστικών εισφο-
ρών που οφείλονται στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και στους λοιπούς ασφαλι-
στικούς φορείς, αρµοδιότητας του Υπουργείου Απασχόλησης
και Κοινωνικής Προστασίας.

Η αναστολή λήψης αναγκαστικών µέτρων, κυρίες και κύριοι,
παρατείνεται για δύο χρόνια, δηλαδή, ακόµα µέχρι τις 31 ∆ε-
κεµβρίου 2010, µε τον όρο ότι οι επιχειρήσεις κατέβαλαν εµπρό-
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θεσµα τις τρέχουσες µηνιαίες ασφαλιστικές εισφορές κατά το
χρονικό διάστηµα από 1η Απριλίου 2007 µέχρι και 31 ∆εκεµβρίου
του 2008 και θα συνεχίσουν και το χρονικό διάστηµα από 1η Ια-
νουαρίου του 2009 µέχρι 31 ∆εκεµβρίου του 2010 και βεβαίως τις
καταβάλλουν εµπρόθεσµα.

Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι χορηγείται στις επιχειρή-
σεις αυτές από το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ αποδεικτικό ασφαλιστικής ενηµε-
ρότητας κατά παρέκκλιση της κείµενης νοµοθεσίας. Και αυτό
γίνεται πρώτον, για να µη διαγραφούν από το ειδικό µητρώο του
άρθρου 4 του ν.3551/2007 οι επιχειρήσεις και βέβαια, για να µπο-
ρέσουν να αντέξουν υπό το βάρος της οικονοµικής πίεσης που
µαστίζει και τον κλάδο τους.

Σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου, η ρύθµιση
αυτή ισχύει και για τις επιχειρήσεις που αν και προέβησαν σε
ρύθµιση, εντούτοις δεν κατέβαλαν οφειλόµενες ασφαλιστικές ει-
σφορές, αλλά κατέβαλαν εµπρόθεσµα τις εισφορές τους µόνο
από 1η Απριλίου 2007 έως 31 ∆εκεµβρίου 2008.

Τέλος, δίνεται η δυνατότητα σε όλες τις επιχειρήσεις της ρύθ-
µισης των πάσης φύσεως ασφαλιστικών εισφορών στα πλαίσια
των διατάξεων του ν. 3232/2004 και εντός τριών µηνών από την
ισχύ των διατάξεων χωρίς προκαταβολή και πρόσθετα τέλη. Ο
αριθµός των δόσεων δεν µπορεί να ξεπερνά τις ενενήντα έξι (96)
και θα αρχίσει αµέσως µετά τη λήξη του χρόνου παράτασης, µε
την προϋπόθεση ότι οι εταιρείες θα καταβάλουν στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
και στους ανωτέρω ασφαλιστικούς τοµείς τις τρέχουσες µηνι-
αίες ασφαλιστικές εισφορές.

Επίσης, οι διατάξεις του άρθρου αυτού θα έχουν αναδροµική
ισχύ για να µη δηµιουργηθεί πρόβληµα στην εύρυθµη λειτουργία
των επιχειρήσεων.

Τέλος, το άρθρο 21 αναφέρει το πότε αρχίζει η έναρξη αυτού
του σχεδίου νόµου, µε τη δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και συγγνώµη για το µη σωστό υπο-
λογισµό του χρόνου. Την άλλη φορά θα είµαι µέσα στα χρονικά
µου περιθώρια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Η «συγγνώµη»

πειράζει, γιατί µε την ψήφιση του νέου Κανονισµού, ο Πρόεδρος
έδωσε εντολές να µην παραβαίνουµε το χρόνο.

Παρακαλώ την κ. Μερεντίτη να έρθει στο Βήµα, η οποία προ-
φανώς ιδιοτελώς σκεπτόµενη συγχώρεσε το συνάδελφό της.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Μάλλον έτσι είναι, κυρία Πρόεδρε,
έχετε δίκιο!

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά στα άρθρα 1 έως

15, έχω µία απορία. Αφού το αρµόδιο Υπουργείο έκανε εµπρό-
θεσµα χρήση της ευχέρειας που του παρείχε η οδηγία και αφού
η εναρµόνιση της οδηγίας, όπως προκύπτει από την έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, δεν προκαλεί ουσιαστικές δα-
πάνες επί του κρατικού προϋπολογισµού και αντίθετα µπορεί να
υπάρχουν και κάποια κέρδη, εύλογα γεννάται το ερώτηµα σε
όλους µας, γιατί η καθυστέρηση της εναρµόνισης. Όµως, παρ’
όλα αυτά, εµείς ψηφίζουµε την ενσωµάτωση της κοινοτικής οδη-
γίας, αλλά απλά έχω να κάνω δύο-τρεις παρατηρήσεις.

Στο άρθρο 3 διατηρείται η εξαίρεση που αφορά τα Μέσα Μα-
ζικής Ενηµέρωσης, τη διαφήµιση και την εκπαίδευση. Σας είπα
και το πρωί ότι είναι αυτονόητο πως δεν προβλέπονται στην οδη-
γία, διότι πολύ απλά ρυθµίζονται µε άλλες νοµοθετικές αποφά-
σεις. Αν εννοείτε το ν. 3488/2006 –το είχατε πει στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ- για τις διατάξεις του οποίου γίνεται λόγος µέσα
στο νοµοσχέδιο, έχω να σας πω ότι αυτός ο νόµος αφορά µόνο
τις εργασιακές σχέσεις και την κατάρτιση, δηλαδή, την επαγ-
γελµατική εκπαίδευση.

Εξ όσων γνωρίζω, η εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης στους
τοµείς της εκπαίδευσης, της διαφήµισης και των Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης δεν προβλέπεται σε άλλες νοµοθετικές ρυθµί-
σεις. Για το λόγο αυτό, επανέρχοµαι και σας ρωτάω το εξής:
Γιατί να χάσουµε αυτήν την ευκαιρία και να µη θωρακίσουµε θε-
σµικά την ισότητα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση µας δίνει αυτήν τη δυ-
νατότητα. Εµείς από τη δική µας πλευρά και επειδή θεωρούµε
πραγµατικά ότι σ’ αυτούς τους ευαίσθητους χώρους των Μέσων

Μαζικής Ενηµέρωσης και της διαφήµισης έχει χαθεί τελείως το
µέτρο, ζητάµε να διευρυνθεί το πεδίο εφαρµογής και να συµπε-
ριληφθεί και αυτός ο τοµέας.

Πληροφορήθηκα ότι η εξαίρεση έχει γίνει προκειµένου να προ-
στατευθεί ο χαρακτήρας των αµιγών σχολείων που ανήκουν σε
καθολικά µοναστήρια κ.λπ.. Όµως, στην Ελλάδα προ πολλού δεν
υπάρχουν αµιγή σχολεία. Το ΠΑΣΟΚ κατήργησε τα σχολεία προ
πολλού και απ’ ό,τι ξέρω ακόµα και η «Ελληνική Παιδεία» από
πρόπερσι δέχεται και αγόρια και κορίτσια. Άρα δεν υπάρχει πρό-
βληµα. Ας τολµήσουµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να το διορθώ-
σουµε.

Όσον αφορά το άρθρο 4, έχουµε να διατυπώσουµε µία επι-
φύλαξη σε ό,τι αφορά τις εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρµογής
του άρθρου 4, σχετικά µε τα θέµατα ασφάλισης ζωής και τρο-
χαίων ατυχηµάτων.

Όσον αφορά, λοιπόν, αυτήν την εξαίρεση, θα ήθελα να κάνω
το εξής σχόλιο: Όταν βάζετε τέτοιες εξαιρέσεις, ίσως θεωρείτε
ότι βοηθάτε τις ασφαλιστικές εταιρείες. Όµως εάν εισάγεται το
θέµα της διάκρισης λόγω φύλου, τότε έχουµε διάκριση εις βάρος
των ανδρών και αυτό είναι κάτι που πρέπει να προσέξουµε.

∆εδοµένου, λοιπόν, ότι όπως πληροφορήθηκα –και διορθώστε
µε αν κάνω λάθος- οι σχετικές µελέτες καταδεικνύουν ότι τα τρο-
χαία ατυχήµατα προέρχονται από αυτούς που έχουν ριψοκίνδυνη
συµπεριφορά ανεξαρτήτως φύλου, µια τέτοια εξαίρεση τους µό-
νους που ευνοεί –πιθανότατα- είναι οι ασφαλιστικές εταιρείες.
Αν λοιπόν, δεν είναι αυτή η πρόθεσή σας, οι ασφαλιστικές εται-
ρείες, σας παρακαλώ πολύ να το κοιτάξετε ξανά.

Όσον αφορά το άρθρο 6, έχω να κάνω µία άλλη πολύ σηµα-
ντική παρατήρηση. Πιο συγκεκριµένα, ο νοµοθέτης αξιοποιώντας
την παράγραφο 2 του άρθρου 6 της οδηγίας, εξαιρεί από την πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 6 τις ασφαλίσεις του κλάδου ζωής, ατυ-
χηµάτων, ασθένειας και αστικής ευθύνης από ατυχήµατα.

Όµως, στην αιτιολογική έκθεση του σχεδίου νόµου δεν αιτιο-
λογείται βάσει ποιων αναλογιστικών µελετών και στατιστικών δε-
δοµένων γίνεται αυτή η εξαίρεση. Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ.

Όσον αφορά το άρθρο 8, έχω να σας κάνω µία βελτιωτική πρό-
ταση. Η απαγόρευση της δυσµενούς µεταχείρισης ή της πρό-
κλησης δυσµενών επιπτώσεων είναι κάτι προφανές. Επιπλέον, η
οδηγία απαιτεί από τα κράτη-µέλη –άρθρο 10- να εισάγουν στην
εθνική έννοµη τάξη τους «απαιτούµενα µέτρα προστασίας» και
παράλληλα τα καλεί να ανακοινώσουν στην επιτροπή «το κείµενο
των ουσιωδών διατάξεων εσωτερικού δικαίου που θεσπίζουν
στον τοµέα που διέπεται από την παραπάνω οδηγία».

Συνεπώς το άρθρο 8 θα πρέπει κατά τη γνώµη µου να εξειδι-
κευθεί, δηλαδή να διατυπωθούν µέσα στο νόµο ποια είναι τα
µέτρα προστασίας, καθώς και να ανακοινωθούν έγκαιρα στην
επιτροπή οι προβλέψεις του εθνικού δικαίου για όσα προβλέπο-
νται στην οδηγία.

Όσον αφορά το άρθρο 14, θεωρώ πολύ µεγάλο το περιθώριο
µέχρι το 2012.

Ως προς τα άρθρα 4, 6 και 14 που αφορούν τη χρήση του
φύλου ως αναλογιστικού παράγοντα στις ασφαλιστικές και χρη-
µατοοικονοµικές υπηρεσίες, επιµένουµε να µας καταθέσετε αυτά
τα στοιχεία.

Επίσης, σας παρακαλώ πολύ να µας διευκρινίσετε και µε ποιον
τρόπο θα εξασφαλίζεται η ανάγκη της διαφοροποίησης. Ποιος
θα διασφαλίζει ότι θα υπάρχει σταθερή ροή από επαρκή και κυ-
ρίως αξιόπιστα στατιστικά στοιχεία που θα στοιχειοθετούν την
αναγκαιότητα της διαφοροποίησης; ∆ιότι στην αντίθετη περί-
πτωση, θα µπορούσε να ισχυρισθεί κανείς ότι καλύπτεσθε πίσω
από τα στατιστικά για το προσδόκιµο ζωής των γυναικών, για να
έχουµε αυτές τις διαφοροποιήσεις που έχουµε.

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα 16 και 17. Τα είπαµε και στην οµιλία
µου επί της αρχής. Θεωρώ ότι πάλι µιλάµε για ψηφοθηρία εν
όψει των εκλογών. Ο εµπορικός κόσµος είναι ανάστατος µ’ αυτές
τις ρυθµίσεις. Εκτιµούµε ότι δεν συµβάλλουν καθόλου στο νοι-
κοκύρεµα του υπαίθριου εµπορίου και γι’ αυτό το καταψηφί-
ζουµε.

Στο άρθρο 18 γίνεται τροποποίηση της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 2 του ν.2081/1992, όπως τροποποιήθηκε από τη δική σας
Κυβέρνηση το 2005.
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Στο άρθρο 20 του νόµου αυτού για τον εκσυγχρονισµό της επι-
µελητηριακής νοµοθεσίας κάνετε διάφορες ρυθµίσεις και ανα-
φέρετε σαφώς ότι το άρθρο 2 αντικαθίσταται από το άρθρο 20
του ν. 3419. Για τις δαπάνες των εταιρειών, αναφέρεται ρητώς
ότι υπόκεινται στον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Έρχεστε
τώρα και κάνετε αντικατάσταση µόνο της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 2 –το οποίο, όµως, έχετε ήδη τροποποιήσει- και δεν ανα-
φέρετε πουθενά για έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Επιµένω,
λοιπόν, να το κοιτάξετε αυτό.

Σχετικά µε την τροποποίηση της παραγράφου 4 του άρθρου 5
του ν.2081, όπως τροποποιήθηκε από το ν.3419, έχω να επιση-
µάνω τα ακόλουθα:

Με πρόσχηµα τη δήθεν οικονοµική αυτοτέλεια των επιµελητη-
ρίων, εισάγετε τροποποίηση σύµφωνα µε την οποία τα έξοδα µε-
τακίνησης των υπαλλήλων καθορίζονται µε απλή απόφαση του
διοικητικού συµβουλίου κατά παρέκκλιση των κείµενων διατά-
ξεων. Αυτό δεν το καταλαβαίνω και νοµίζω ότι αντίκειται στο Σύ-
νταγµά µας. Και οι υπάλληλοι των επιµελητηρίων είναι δηµόσιοι
υπάλληλοι. Τι σηµαίνει ότι έχουν δικά τους έσοδα τα επιµελητή-
ρια; Και πως τα εισπράττουν, κύριε Υπουργέ; ∆εν τα εισπράτ-
τουν µέσω των ∆ΟΥ;

Άρα, έρχεστε να δώσετε άλλες αποζηµιώσεις στους υπαλλή-
λους των επιµελητηρίων και άλλες να παίρνουν οι δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι; Αυτό δεν το καταλαβαίνω και εκτιµώ ότι δεν είναι σύννοµο.
Εµπεριέχει αδικία και θα πρέπει να το ξανακοιτάξετε.

Και βέβαια µη νοµίζετε ότι δεν γνωρίζουµε πως οι θυγατρικές
που έχουν ιδρύσει τα επιµελητήρια τα τελευταία χρόνια έχουν
µετατραπεί σε κερκόπορτα προσλήψεων εκτός ΑΣΕΠ αφού δεν
υπόκεινται στον έλεγχο νοµιµότητας του συµβουλίου.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, στη συζήτηση στην επιτροπή ότι δεν
είναι αυτή η πρόθεσή σας. Εγώ το δέχοµαι. Βάλτε, λοιπόν, µια
φράση που να το ξεκαθαρίζει και ρωτήστε και τους νοµικούς
σας, ρωτήστε το Ελεγκτικό Συνέδριο, να σας πουν αν έχει ή όχι
πρόβληµα η διάταξη αυτή. Το είπα στην επιτροπή, το είπα και
στην οµιλία µου επί της αρχής, το επαναλαµβάνω και τώρα.

Τέλος, όσον αφορά τη δυνατότητα να µπορεί να εκλέγονται
στη διοικητική επιτροπή της κεντρικής ένωσης και άλλα πρό-
σωπα που εκπροσωπούν το επιµελητήριο, νοµίζω ότι είναι
σωστό. ∆εν βλέπω, όµως, το λόγο από το επιµελητήριο από το
οποίο θα προέρχεται ο πρόεδρος να µπαίνει και ένα επιπλέον
µέλος. Σαν φωτογραφία µου κάνει. Εν προκειµένω, µπορεί να
αδικούνται άλλα επιµελητήρια ή κάποιο πρέπει να το µεταχειρι-
στούµε ιδιαίτερα.

Άρθρο 19. Η παράγραφος 1 απ’ ό,τι πληροφορήθηκα αφορά
µια τυπική παράληψη και οπότε δεν τη σχολιάζω.

Παράγραφος 2. Η διάκριση που γίνεται ανάµεσα σε έργα ανά-
πτυξης δηµόσιων υποδοµών και χορήγησης κρατικών ενισχύ-
σεων σε επιχειρήσεις για εξοικονόµηση ενέργειας, από τη µια
πλευρά και έργων έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και καινο-
τοµίας από την άλλη πλευρά, µπορεί να δηµιουργήσει σύγχυση
κυρίως όσον αφορά την καινοτοµία. Τα έργα εξοικονόµησης
ενέργειας ή ΑΠΕ και ΣΗΕ, µπορεί και πρέπει να έχουν καινοτο-
µικό χαρακτήρα. Γι’ αυτό µπορεί να περιλαµβάνουν και δαπάνες
για τεχνολογική ανάπτυξη και προώθηση της καινοτοµίας. Επο-
µένως, δεν θα έπρεπε να αποκλειστούν.

Ζητάµε, λοιπόν, τη συµπλήρωση της παραγράφου αυτής και
για την τάξη προκειµένου να µη θίγονται ενδεχοµένως συµφέ-
ροντα της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας ή
άλλων συναφών φορέων και θα µπορούσε ίσως να τεθεί ο όρος
«ο αποκλεισµός του ΚΑΠΕ από τη διαχείριση προγραµµάτων,
στα οποία το ίδιο συµµετέχει ανταγωνιστικά ως ερευνητικός και
τεχνολογικός φορέας».

Παράγραφος 3. Με την προτεινόµενη τροποποιητική διάταξη
υφίσταται η παραβίαση του άρθρου 43 του Συντάγµατος και η
σχετική διάταξη βρίσκεται στην κόψη του ξυραφιού. Κι αυτό γιατί
µεταβιβάζει στους Υπουργούς Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Ανάπτυξης αρµοδιότητες για θέµατα που δεν φέρουν τοπικό ή
τεχνικό ή λεπτοµερειακό χαρακτήρα και κατά τεκµήριο ανήκουν,
κατά το Σύνταγµα, στον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας. Επιπροσθέ-
τως, οι κανονιστικές πράξεις που θα εκδοθούν, δεν φέρουν τα
απαραίτητα εχέγγυα ορθής κρίσης, καθόσον δεν υπόκεινται στον

προληπτικό έλεγχο νοµιµότητας που υπόκεινται τα προεδρικά
διατάγµατα και δεν τυγχάνουν της ορθής επεξεργασίας για θέ-
µατα µάλιστα µείζονος σηµασίας, όπως η φύση του νοµικού προ-
σώπου, ο σκοπός, η δοµή, η λειτουργία του, τα όργανα διοίκησης
κ.λπ..

Το «ΑΘΗΝΑ» είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου και επο-
µένως έχει τη δυνατότητα να ρυθµίζει όλα αυτά χωρίς ειδική
πρόβλεψη του νόµου. Γι’ αυτό είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου.

Για το ΚΕΤΕΑΘ τα είπαµε. Επαναλαµβάνω, τόσα χρόνια από
την ίδρυσή του µέχρι σήµερα, τι έργο έχει παράξει; ∆εν πρέπει
κάποια στιγµή να το δούµε; Τώρα το ενσωµατώνετε µε το ΕΚΕΤΑ
–σας το είπα και στην επιτροπή- και τι έγινε τελικά; Τι έκανε;

Όλα τα κέντρα χρειάζονται κανονισµό µε ορισµένο περιεχό-
µενο. Γιατί γίνονται, λοιπόν, αυτές οι ρυθµίσεις; Για να παράγετε
κυβερνητικό έργο; Ή για να µπερδεύονται οι πολίτες;

Επειδή έχω ξεπεράσει κατά πολύ το χρόνο µου, θέλω να ανα-
φερθώ στη Μεσοχώρα.

Κύριε Υπουργέ, υπήρξε δέσµευση, δηµοσιεύτηκε στον τοπικό
Τύπο των Τρικάλων, συναντήθηκε ο περιφερειάρχης µαζί µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση και το Νοµάρχη Τρικάλων και δεσµεύτηκε
ότι θα κάνει αποδεκτό το αίτηµα του δήµου και της τοπικής κοι-
νωνίας για την επιπλέον απαλλοτρίωση των εξήντα στρεµµάτων
πάνω από την έµφραξη η οποία είναι απαραίτητη και είναι και
ιδανική, ιδεώδης λύση και µας δίνει έξοδο στο αδιέξοδο για να γί-
νουν τα πρόχειρα σπίτια για τους κατοίκους που κατακλύζονται.
Και φέρατε το νόµο και εγώ δεν βλέπω την αλλαγή. Τι έγινε;
υπήρξε δέσµευση του Γενικού Γραµµατέα. Βεβαίως υπήρξε και
δέσµευση ότι θα φέρνατε εδώ µια παράγραφο που θα ανέφερε
ότι δεν θα γίνει η έµφραξη πριν να τελειώσουν οι πολεοδοµικές
µελέτες. Και τούτο δεν το βλέπω. Γι’ αυτό σας προτείνω να µι-
λήσετε µέχρι το τέλος της συνεδρίασης µε τους αρµόδιους του
Υπουργείου και να φέρετε την προσθήκη, η οποία είναι απαραί-
τητη για να περάσει αυτός ο νόµος, να τελειώσει αυτό το µεγάλο
έργο, που ταλανίζεται και από τη δική σας αδιαφορία, πέστε το
έτσι. ∆εν προχωράει. Χάνονται ευκαιρίες. Ξοδεύει το ελληνικό
δηµόσιο. Πετιούνται δισεκατοµµύρια και άλλα τόσα εκατοµµύ-
ρια περιµένουν στο ελάχιστο το δικό σας ενδιαφέρον για να
πάρει σάρκα και οστά αυτό το µεγάλο έργο της περιοχής µας
και όχι µόνο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Το λόγο έχει η κ. Καφαντάρη.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Στην τοποθέτησή µας επί της αρχής αναπτύξαµε και αναδεί-

ξαµε πώς στο παρόν νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν αντιµετωπίζεται η
ανισότητα µεταξύ ανδρών και γυναικών, αλλά αντίθετα ανοίγει
δρόµους ώστε µε την προς τα κάτω εξίσωση να χάσουν οι γυ-
ναίκες επιπλέον δικαιώµατα.

Όσον αφορά το άρθρο 6, στην παράγραφο 1 κάµπτοντας τις
βιολογικές διαφορές µεταξύ ανδρών και γυναικών, δηµιουργού-
νται οι προϋποθέσεις για αύξηση των ασφαλίστρων εις βάρος
των γυναικών στο όνοµα της ισότητας. Και η παράγραφος 2 υπο-
νοµεύει ουσιαστικά το ίδιο το άρθρο αφού στη συγκεκριµένη πα-
ράγραφο εξαιρούνται µια σειρά από κλάδοι, όπως ζωής,
ατυχηµάτων, ασθενείας και αστικής ευθύνης από οχήµατα που
κατά βάση είναι ο κύριος όγκος των ασφαλιστικών καλύψεων.
Και µετά φέρνετε και µια επιτροπή εποπτείας ιδιωτικής ασφάλι-
σης η οποία µε έκθεσή της προς το Υπουργείο Οικονοµικών µπο-
ρεί να εξαιρεί τις εξαιρέσεις και µάλιστα υποσκάπτοντας η
επιτροπή αυτή το ρόλο της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας των
Φύλων.

Επίσης, αυτά τα στοιχεία που θα χρησιµοποιεί η συγκεκριµένη
επιτροπή, δεν µπορώ να καταλάβω πόσο αξιόπιστα θα είναι. Είναι
στατιστικά στοιχεία που θα βασίζονται σε στατιστικές ιδιωτικών
εταιρειών, επιρρεπών ασφαλώς σε συµφέροντα και µάλιστα σε
πολύ ισχυρά συµφέροντα, πανίσχυρων ασφαλιστικών εταιρειών.
Και σ’ αυτά ακριβώς τα στοιχεία που θα προκύπτουν, θα βασίζε-
ται η συγκεκριµένη επιτροπή για τα πορίσµατά της και τις εκθέ-
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σεις της.
Στο άρθρο 7 η εµπειρία δεν αποδεικνύει ότι στην πράξη εφαρ-

µόζεται η έννοµη προστασία. Και φυσικά σε καµµία περίπτωση
δεν είναι δυνατόν να υποκατασταθεί η προστασία του πολίτη από
τις µη κυβερνητικές οργανώσεις. ∆εν µπορεί να αναγορευτεί µία
µη κυβερνητική οργάνωση ως θεµατοφύλακας για τη δικαστική
ικανοποίηση των πολιτών. Και στο κάτω-κάτω µε τι έλεγχο στις
µη κυβερνητικές οργανώσεις; Ανύπαρκτος είναι ο έλεγχος από
την πολιτεία και µάλιστα µε τεράστια κονδύλια των µη κυβερνη-
τικών οργανώσεων από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Ναι, είµαστε επιφυλακτικοί µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις
και το λέµε όπου µας δίνετε ευκαιρία και γιατί δεν υπάρχει έλεγ-
χος και γιατί έχουµε πολλά στοιχεία που µας κάνουν επιφυλα-
κτικούς. Έχουµε λόγους να αµφισβητούµε την αγνότητα των
προθέσεων τουλάχιστον πολλών εξ αυτών, γιατί υπάρχουν και
κάποιες που όντως παράγουν έργο.

Υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο δεν εφαρµόζεται. Καµµία
πρόβλεψη για την εφαρµογή των νόµων δεν υπάρχει.

Όσον αφορά το άρθρο 11, να πούµε ότι οι ανεξάρτητες αρχές
πράγµατι συχνά λειτουργούν θετικά. ∆εν τα ισοπεδώνουµε όλα.
Αλλά δεν έχουν τις υποδοµές για να καλύψουν τις καταγγελίες
ούτε καν είναι δικαιοδοτικά όργανα. Οι ανεξάρτητες αρχές κά-
νουν έρευνα αλλά δεν µπορούν να πάρουν µέτρα. Ασκούν πιέ-
σεις αλλά ένα πολύ µικρό τµήµα των προσφυγών λύνεται. Ο δε
Συνήγορος του Καταναλωτή πέφτει τώρα και στη ζούγκλα του
ιδιωτικού τοµέα. Να πιέσει προς ποια κατεύθυνση; Με ποια µέσα;
Και µάλιστα µέσα στον καπιταλισµό που επιχειρήσεις ασκούν την
πολιτική όχι µόνο της χώρας αλλά όλου του πλανήτη. Είναι ανέ-
φικτο.

Στο δεύτερο κεφάλαιο, στα άρθρα 16 και 17, εµείς πιστεύουµε
ότι το βασικό πρόβληµα, που δεν αντιµετωπίζεται από το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, είναι η διαφθορά, η εµπλοκή της ψηφοθη-
ρίας των δηµάρχων και των παραγόντων µε την αδειοδότηση των
µικροπωλητών, όπως και µε τα υπέρογκα ποσά που κοστίζουν τα
πόστα. Όποιος λαδώνει γερά, παίρνει καλό πόστο. Αυτό γίνεται
στην πράξη. Οι εµποροπανηγύρεις γίνονται πεδίο άσκησης εξυ-
πηρετήσεων. Έχουν µπει µεσάζοντες και η κατάσταση για τους
µικροεµπόρους είναι χαώδης. Λύνονται αυτά µε τις ρυθµίσεις;

Άρθρο 18: Η αντίρρηση που έχουµε έχει να κάνει µε τη γενι-
κότερή µας θέση ότι τα επιµελητήρια δεν πρέπει να συστήνουν
εταιρείες.

Ερχόµαστε τώρα στο άρθρο 19:
Παράγραφος 2: Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση παρέχει τη δυ-

νατότητα στο Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών και Εξοικονόµησης
Ενέργειας να εκτελεί καθήκοντα ενδιάµεσου φορέα διαχείρισης
προγραµµάτων που αφορούν είτε σε έργα ανάπτυξης υποδοµών
από φορείς του δηµοσίου τοµέα είτε σε έργα χορήγησης κρατι-
κής ενίσχυσης για εκτέλεση έργων για εξοικονόµηση ενέργειας.
Πρόκειται, επί της ουσίας, για µία προσπάθεια καλύτερης εφαρ-
µογής της γενικότερης κυβερνητικής πολιτικής προώθησης της
διαχείρισης των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας προς όφελος
της κερδοφορίας του κεφαλαίου, όπως άλλωστε και οι άλλες πα-
ράγραφοι.

Στην παράγραφο 3 έχουµε να κάνουµε µε διαµόρφωση του νο-
µικού πλαισίου, ώστε τα διάφορα κέντρα να διαχειρίζονται τα ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια στην κατεύθυνση της εξυπηρέτησης των
επιχειρηµατικών συµφερόντων. Η πολιτεία δίνει µόνο τους µι-
σθούς του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών. ∆έκα εκατοµµύρια. Και
το Ίδρυµα έχει: Έξι Ινστιτούτα και Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης.
Τετρακόσιους φοιτητές µέσω προγραµµάτων. Εξήντα υπότρο-
φους εξωτερικούς. ∆ίνει υποτροφίες. Τριακόσιους υπαλλήλους
αορίστου χρόνου. Τετρακόσιους υπαλλήλους συµβασιούχους
που µπαινοβγαίνουν. Σαράντα υπαλλήλους µόνιµους. Επίσης,
εκτός όλων αυτών, έχει και λίγα stage.

Το Κέντρο είναι διεθνοποιηµένο. Το 2005 έγινε η τρίτη αξιο-
λόγηση κι ενώ περίµεναν την επόµενη αξιολόγηση, αντ’ αυτής ει-
σέπραξαν το «αποφασίζουµε και διατάσσουµε». Άφωνοι οι
επιστήµονες.

Η συγχώνευση γίνεται πρόχειρα. Γίνεται αυθαίρετα, χωρίς διά-
λογο µε τους επιστήµονες. ∆ιαµορφώνεται η προϋπόθεση, ώστε
να ακολουθήσει η απόσχιση των θεωρητικών επιστηµών. Οι συγ-

χωνεύσεις θα κοστίσουν πολύ, γιατί µένουν προγράµµατα στη
µέση. Έρευνες θα τιναχθούν στον αέρα. Θα παγώσει η έρευνα
δύο, τρία χρόνια µε επιστηµονικό και οικονοµικό κόστος. ∆εν θα
ολοκληρώσει το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών το έργο που έχει ανα-
λάβει ως υποχρέωση στις προθεσµίες και ιδιαίτερα στο διεθνή
χώρο.

Επίσης, δεν µπορεί τεχνητά να διαχωριστεί η έρευνα στις θε-
ωρητικές επιστήµες από την έρευνα στις θετικές, γιατί υπάρχουν
και συγκοινωνούντα δοχεία, που επιστηµονικά στηρίζει, βοηθάει
το ένα το άλλο. ∆ηλαδή, πάει να καταργηθεί η διεπιστηµονικό-
τητα στο Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών. Είναι πάρα πολύ σοβαρά αυτά
τα ζητήµατα.

Τι λέει το ΚΚΕ; Λέει ότι η έρευνα, όπως και η επιστήµη, πρέπει
να είναι ελεύθερες από την αγορά, µη εξαρτηµένες. Η διασύν-
δεση της αγοράς µε την επιστήµη αλλοιώνει το ρόλο της, τους
σκοπούς της. Γι’ αυτό κι εµείς θεωρούµε ότι το κράτος πρέπει
να χρηµατοδοτεί την έρευνα χωρίς τη διαπλοκή ιδιωτικών συµ-
φερόντων, που στην ουσία χειραγωγούν την έρευνα.

Το πρωί έφερα και πολύ συγκεκριµένο παράδειγµα µε τη δα-
νέζικη εταιρεία.

Κι εδώ µπορούµε να φέρουµε χίλια παραδείγµατα µε τις εται-
ρείες φαρµάκων.

∆ιεκδικούµε την κάλυψη των αναγκών της έρευνας από τον
κρατικό προϋπολογισµό.

Μετά, οι ιδιωτικοποιήσεις, που είναι και ο στόχος των συγχω-
νεύσεων και των µεταρρυθµίσεων, θα φέρουν παραπέρα ελα-
στικοποίηση των σχέσεων εργασίας, απολύσεις, ενώ απαιτείται
η στελέχωση της έρευνας µε µόνιµο προσωπικό. Μονιµοποίηση
των συµβασιούχων µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαι-
ώµατα.

Επίσης, σε ό,τι αφορά την παράγραφο 5, που πρόκειται για τη
συγκρότηση µιας διοικητικής επιτροπής σε σχέση µε τον αγωγό
Μπουργκάς – Αλεξανδρούπολη, εµµένουµε στη γνωστή θέση
που έχουµε έτσι κι αλλιώς και στη διαφωνία µας για το συγκε-
κριµένο αγωγό.

Και φυσικά, στο άρθρο 20 διαφωνούµε κάθετα µε τις χαριστι-
κές ρυθµίσεις, που για µία φορά ακόµα προσφέρονται στους επι-
χειρηµατίες εις βάρος του ΙΚΑ.

Θα µου επιτρέψετε να κλείσω αρκετά σύντοµα µε τις τροπο-
λογίες.

Τροπολογία µε γενικό αριθµό 580 και ειδικό 60: Η βασική µας
αρχή είναι έτσι κι αλλιώς ότι διαφωνούµε µε τη συµµετοχή των
επιχειρήσεων, µε την έννοια του διορισµού επιχειρηµατιών, σε
όργανα των επιµελητηρίων, καθώς και µε τη συµµετοχή των συ-
νταξιούχων, που πιστεύουµε ότι πρέπει να έχουν δικά τους όρ-
γανα. Πρόκειται για φωτογραφική διάταξη, η οποία θέλει να
τακτοποιήσει κάποια συνδικαλιστικά στελέχη της Νέας ∆ηµο-
κρατίας. Είναι σαφές. Είναι φωτογραφική διάταξη αυτή. Φυσικά
την καταψηφίζουµε.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 595 και ειδικό 64 έχει να κάνει
µε τις ηλεκτρικές συσκευές. Γενικά δεν είµαστε κατά της χρη-
µατοδότησης των συσκευών. Ωστόσο, επιµένουµε στο εξής: Σε
ό,τι αφορά το ποσοστό χρηµατοδότησης αφ’ ενός είναι µικρό -
δηλαδή το µεγαλύτερο κοµµάτι πρέπει φυσικά οι καταναλωτές
να το καταθέσουν και µάλιστα εν καιρώ κρίσης- και από την άλλη,
τα υπόλοιπα χρήµατα πάλι από τους εργαζόµενους θα είναι. ∆εν
τα παίρνει από τον κρατικό προϋπολογισµό;

Επίσης, θεωρούµε ότι ο φορέας πιστοποίησης πρέπει να είναι
κρατικός.

Τώρα, για την τροπολογία που έχει να κάνει µε την Εγνατία.
Θεωρούµε ότι αυτή η τροπολογία είναι µεγάλη πρόκληση. Είναι
µία τεράστια πρόκληση, γιατί στην ουσία βοηθάει τους µονοπω-
λιακούς οµίλους στις κατασκευές να εξαιρεθούν από το πλαίσιο
πολεοδοµικής αδειοδότησης. Στην πραγµατικότητα οδηγεί σε
ιδιωτική πολεοδόµηση, δηλαδή, σε χρήση γης σύµφωνα µε τις
ανάγκες του µονοπωλιακού κεφαλαίου. Απελευθερώνεται από
οποιουσδήποτε νόµους το να κάνει το µονοπώλιο στις κατα-
σκευές ακριβώς ό,τι θέλει, ελεύθερα, χωρίς κανένα όριο. Θα
θέτει και δικούς του πολεοδοµικούς κανόνες. Φυσικά καταψηφί-
ζουµε και αυτήν την τροπολογία.

Καταψηφίζουµε επίσης και την τροπολογία για τα βιοκαύσιµα.
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Εµείς ως κόµµα έχουµε ήδη εκφράσει τις αντιρρήσεις µας για
ορισµένες ενεργειακές καλλιέργειες, που µε κρατική επιδότηση,
στην ουσία, καταργούν την παραγωγή αναγκαίων αγροτικών
προϊόντων, προωθώντας µάλιστα µία επιλογή που έχει αποδει-
χθεί στην πράξη ότι είναι ιδιαίτερα ενεργοβόρα. Άρα, είµαστε
αντίθετοι.

Στο σηµείο δώδεκα τα πιο σηµαντικά ζητήµατα για την προώ-
θηση των βιοκαυσίµων παραπέµπονται σε κοινές υπουργικές
αποφάσεις.

Επίσης, το συγκεκριµένο πλαίσιο που προωθεί η τροπολογία
εξακολουθεί να στηρίζει τις εισαγωγές βιοκαυσίµων, µοιράζο-
ντας κανονικά την πίτα στα διάφορα µέρη της αγοράς. Καταψη-
φίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ πολύ.
Παρακαλώ πολύ την κ. Αµµανατίδου να έρθει στο Βήµα.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφε, βέβαια είχα πει

και το πρωί ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέδιο σκούπα.
Εκτός, όµως, από το νοµοσχέδιο – σκούπα, φέρνετε και τρο-

πολογίες. Μία δε από αυτές, τα βιοκαύσιµα, είναι µία τροπολογία
που από µόνη της θα έπρεπε να συζητείται εδώ ως ένα νοµο-
σχέδιο.

Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυ-
ναικών όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες:

Κεφάλαιο Α’: Έχουµε τα άρθρα από 1 έως 15 που αναφέρο-
νται στην αρχή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών. Βα-
σικά πρόκειται για εναρµόνιση µε την κοινοτική οδηγία 113/2004.
Αυτό, όµως, που αντιλαµβανόµαστε είναι ότι η πολιτική ισότητας
των φύλων θα γραφεί µόνο στα χαρτιά και θα ληφθούν εκείνα τα
µέτρα που αντί να λειτουργούν βελτιωτικά στη ζωή των δύο
φύλων, θα λειτουργούν ακόµα πιο νεοφιλελεύθερα.

Ένα απλό παράδειγµα είναι η τελευταία καταδίκη της χώρας
µας από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο για την εξίσωση των ορίων
συνταξιοδότησης, που θα επιβάλει την αύξηση των ορίων ηλι-
κίας των γυναικών, καταστρατηγώντας τα όποια κεκτηµένα στο
δηµόσιο τοµέα, επηρεάζοντας, όµως, ως ντόµινο και τον ιδιωτικό
τοµέα.

Εγώ θα έλεγα εάν θέλουµε να εξισώσουµε τα όρια ας κατε-
βάσουµε τα όρια των ανδρών. Η πολιτική που ακολουθεί η Κυ-
βέρνηση, δυστυχώς, δεν θέτει προϋποθέσεις ώστε να
διασφαλίσει την ίση συµµετοχή των γυναικών στην οικονοµική
και πολιτική ζωή. Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται αποσπασµα-
τικά µε κάποιες ίσως θετικές διατάξεις στο πρώτο κεφάλαιο,
αλλά µε πολλές ασάφειες, αφού δεν προηγήθηκε καµµία δια-
βούλευση µε τις γυναικείες οργανώσεις και µε άλλους εµπλεκό-
µενους φορείς. Απ’ όσα µας είχε αναφέρει η κ. Μπέκου στην
επιτροπή, σαφώς η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και οι διακυ-
βερνητικές οργανώσεις θα έπρεπε να εµπλέκονται στις περι-
πτώσεις εφαρµογής θεµάτων ισότητας και θα έπρεπε να
υπάρχουν φορείς παρακολούθησης ώστε να διασφαλίζεται η
εφαρµογή της ουσίας των νοµοθετηµάτων.

Γενικά το ευρωπαϊκό λόµπι των γυναικών όπως µας είχε πει η
κ. Μπέκου περιλαµβάνει τέσσερις χιλιάδες γυναικείες οργανώ-
σεις και διεκδικεί την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης σε όλα τα
επίπεδα του κοινωνικού και πολιτικού γίγνεσθαι κάτι που δεν συµ-
βαίνει στη χώρα µας.

Στο άρθρο 2 οι ορισµοί µπαίνουν για εφαρµογή σε σχέση µε
την άµεση διάκριση, µε την έµµεση διάκριση, µε την παρενό-
χληση, και µε τη σεξουαλική παρενόχληση, ενώ το πεδίο εφαρ-
µογής τους ορίζεται στο άρθρο 3.

Στο άρθρο 4 δεν αποκλείεται διαφορετική µεταχείριση όταν
υπάρχει θεµιτός σκοπός. Ποιος τον προσδιορίζει και ποιος τον
κρίνει; Έτσι αναιρούνται και οι δύο πρώτες παράγραφοι που ανα-
φέρονται στην απαγόρευση της διάκρισης, αλλά και της παρε-
νόχλησης και της σεξουαλικής παρενόχλησης.

Στο άρθρο 6 οι αναλογιστικές διαφορές µπορούν να άρουν την
ίση µεταχείριση. Στην παράγραφο 2 γίνεται αναφορά στις ιδιω-
τικές ασφαλίσεις και στις ανισότητες των φύλων. Θεωρούµε ότι
δεν θα έπρεπε να υπάρχουν ειδικά σ’ αυτό το σηµείο ανισότητες

γιατί καταστρατηγούνται θέµατα ίσης µεταχείρισης σε σχέση µε
τις ασφαλιστικές εταιρείες. Το συγκεκριµένο άρθρο αναφέρεται
ακόµα και σε διαφορετικά ασφάλιστρα, λόγω φύλου σε σχέση
µε την αστική ευθύνη των οδηγών αυτοκινήτων. ∆ηλαδή οι άν-
δρες έχουν λιγότερες πιθανότητες να τρακάρουν, απ’ όσες οι
γυναίκες;

Στο άρθρο 11 στους φορείς παρακολούθησης εκτός από τον
Συνήγορο του Πολίτη, τον Συνήγορο του Καταναλωτή, θα
έπρεπε να υπάρχει συµµετοχή από ένα ευρύτερο φάσµα φορέων
και ειδικά των γυναικείων οργανώσεων.

Στη παράγραφο 4 ο Συνήγορος του Πολίτη που θα κάνει εκ-
θέσεις καλό θα ήταν να συµµετείχε η Γενική Γραµµατεία Ισότη-
τας Φύλων ισότιµα.

Στο κεφάλαιο 2 άρθρο 16 έχει πολλά πράγµατα µέσα. Το κε-
φάλαιο 2 έχει όλες τις υπόλοιπες διατάξεις του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, δηλαδή, το συνονθύλευµα. Θα αναφερθώ στον τρόπο
που θα γίνεται από εδώ και πέρα η χορήγηση αδειών για εµπο-
ροπανηγύρεις. Αναφέρεστε στη δηµόσια κλήρωση για εµπορο-
πανηγύρεις, Κυριακάτικες αγορές που ως τρόπος από πλευράς
διαφάνειας φαίνεται σωστός αν και οι Κυριακάτικες αγορές πα-
ραπέµπουν σε άλλες κατηγορίες και επηρεάζουν τα εµπορικά
µαγαζιά και ειδικά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Βεβαίως µπαί-
νουν και τα εργασιακά θέµατα σ’ αυτό το συγκεκριµένο κοµµάτι.

Από πλευράς δικαιοσύνης θα έπρεπε να εισαχθούν και τα ει-
σοδηµατικά κριτήρια πέρα από αυτά της οικογενειακής κατά-
στασης, της τυχόν αναπηρίας και άλλα που ήδη ισχύουν ως προς
την επιλογή εκείνων που θα έχουν το δικαίωµα να πάρουν µέρος
στην κλήρωση. ∆εν µπορούµε να υιοθετήσουµε τα αιτήµατα των
µικροπωλητών που µας τα έθεσαν στην επιτροπή, όπως ήταν τα
Κυριακάτικα παζάρια γιατί λειτουργούν σε βάρος της εµπορικής
κίνησης. Όµως από την άλλη οι µικροπωλητές είναι µια κατηγο-
ρία πωλητών που δραστηριοποιούνται αποκλειστικά στις υπαί-
θριες αγορές. Άρα εδώ θα πρέπει να γίνει µια προσπάθεια
κατοχύρωσης του επαγγέλµατος.

Στις βελτιώσεις που µας δώσατε θα ήθελα να αναφέρω ότι
αφού θα τις περάσετε στο άρθρο 16 παράγραφος 3 που λέτε η
παράγραφος 4 του άρθρου 2 του νόµου όπως ισχύει αντικαθί-
σταται ως ακολούθως, εκεί που λέτε για τις χορηγούµενες
άδειες ότι είναι προσωποπαγείς και δεν επιτρέπεται η µεταβί-
βαση η εισφορά, η εκµίσθωση και η παραχώρηση της χρήσης
τους ή η άσκηση από τρία πρόσωπα των δικαιωµάτων που απορ-
ρέουν από αυτές µε οποιονδήποτε τρόπο εκτός από τη σύζυγο
και τα τέκνα των κατόχων των αδειών, καλό θα ήταν να προσθέ-
σετε αυτό που είχατε προσθέσει στην παράγραφο 1 του άρθρου
2, που λέει, υπό τον όρο ότι δεν κατέχουν άλλη άδεια άσκησης
για υπαίθριο εµπόριο.

Στο άρθρο 18 παράγραφος 2 έχει προστεθεί η φράση, και
υπηρεσιών και δεν διευκρινίζεται περί ποιων νέων υπηρεσιών
πρόκειται και ποιες οι διαφορές από αυτές τις υπηρεσίες. Με το
άρθρο αυτό το επιµελητήρια µετατρέπονται περισσότερο σε κα-
νονικούς επενδυτικούς οµίλους που εκτός από τις µέχρι τώρα
κερδοσκοπικές τους δραστηριότητες που πραγµατοποιούνται
υπό τον µανδύα του επενδυτικού σκοπού δηµοσίου συµφέρο-
ντος µπορούν πλέον να συµµετέχουν σε κοινοτικά προγράµµατα
και να επιχορηγούνται στα πλαίσια αναπτυξιακών νόµων για την
επιχειρηµατική τους δράση. Τα αποτελέσµατα θα είναι τα επιµε-
λητήρια εταιρείες να ανταγωνίζονται στην αγορά τις επιχειρή-
σεις που είναι τα µέλη τους. Αυτό πρέπει να το ξαναδείτε.

Στο άρθρο 19 στην παράγραφο 1 τροποποιείτε το νόµο για τις
ΕΠΕ βάζοντας ελάχιστο εταιρικό κεφάλαιο 4.500 ευρώ, ενώ ήταν
18.000 ευρώ. ∆εν νοµίζω ότι χρειάζεται να το σχολιάσω. Στην πα-
ράγραφο το Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας αναλαµβά-
νει την εκτέλεση προγραµµάτων αρµοδιότητας Υπουργείου
Ανάπτυξης. Με το παρόν άρθρο επιχειρείτε να περάσετε µία
σειρά από προγράµµατα που µέχρι τώρα τα διαχειριζόταν ο στε-
νός δηµόσιος τοµέας σε µία ανώνυµη εταιρεία η οποία πιθανό-
τατα θα τα µετακυλήσει µε το σύστηµα των εργολαβιών στον
καθαρά ιδιωτικό τοµέα. Αυτά τα κάνετε συνέχεια. Αυτή η µετα-
κύληση καθίσταται εξαιρετικά πιθανή εάν αναλογιστεί κανείς τη
συστηµατική απαξίωση του ΚΑΠΕ τα τελευταία χρόνια που το
έχει οδηγήσει σε υποστελέχωση και αδυναµία υλοποίησης ακόµα



262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

και των ήδη αναληφθέντων προγραµµάτων.
Μέσα σε όλο αυτό που συµβαίνει µε το ΚΑΠΕ, ας ελπίσουµε

ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου µε αυτήν την παράγραφο θα
λειτουργήσει βοηθητικά στην υποστελέχωση. ∆ηλαδή θα δώσει
χρήµατα ώστε να µπορέσει να γίνει µια καλύτερη στελέχωση του
ίδιου του κέντρου.

Παράγραφος 3α. Είναι µια πονηρή παράγραφος, καθώς η
διάρθρωση των ερευνητικών ινστιτούτων της χώρας και οι αρ-
µοδιότητές τους θα µπορούν να µεταβάλλονται µε µία απλή αλ-
λαγή του εσωτερικού κανονισµού τους και όχι υποχρεωτικά µε
προεδρικό διάταγµα όπως ήταν µέχρι σήµερα. Χρησιµοποιείτε
ένα µέτρο που ενισχύει την αδιαφάνεια στα πλαίσια αυτών των
φορέων καθώς το προεδρικό διάταγµα έχει κάποιες διατυπώσεις
δηµοσιότητας όπως τη δηµοσίευση σε ΦΕΚ που ενδεχοµένως
αποθαρρύνει τις διοικήσεις των ινστιτούτων από πιθανές παρα-
νοµίες. Τώρα µε µια απλή αλλαγή του εσωτερικού κανονισµού
και µε µια τυπική έγκριση του Υπουργού Ανάπτυξης οι διοικήσεις
θα µπορούν να µεταβάλλουν τη διάκριση του ινστιτούτου όπως
ακριβώς τους βολεύει, δηλαδή, να καθορίσουν καινούργιες ειδι-
κότητες εργαζοµένων και φωτογραφικά να προσλάβουν µόνο
αυτούς που θέλουν.

Το πρωί σάς είχα διαβάσει και το έγγραφο που µας έστειλε ο
Σύλλογος προσωπικού του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών, που
τεκµηριωµένα αναφέρει την αντισυνταγµατικότητα της συγκε-
κριµένης ρύθµισης που θέλετε να κάνετε. Στο χέρι σας είναι να
την πάρετε πίσω.

Παράγραφος 3β’ και 3στ’. ΟΙ διατάξεις των παραπάνω παρα-
γράφων ενσωµατώνονται στα προεδρικά διατάγµατα ίδρυσης
των ερευνητικών κέντρων ΑΘΗΝΑ και ΕΚΕΤΑ. Μία από τα ίδια.

Στην παράγραφο 4 βάζετε µια επιδότηση της HELEXPO δη-
λαδή της ∆ΕΘ απευθείας από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων για τη δηµιουργία µόνιµου εκθεσιακού χώρου στο
Τεχνολογικό Πολιτιστικό Πάρκο Λαυρίου. ∆εν θυµάµαι να µου εί-
χατε κάνει κάποια ανάλυση στην Επιτροπή, για να µπορέσω να
καταλάβω τι ακριβώς εννοείτε.

Στην παράγραφο 5 ήταν για τον Αγωγό Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη που αναφέρθηκα και το πρωί. Η θέση µας είναι γνω-
στή. Αυτή τη στιγµή απλά κάνετε µια διευκρίνιση, µόνο και µόνο
για το δήµαρχο της Αλεξανδρούπολης. ∆εν έχω τίποτα µε τον
άνθρωπο, απλά λέω γιατί ακριβώς µπαίνει. Όµως, ενώ είναι στα
χέρια των ιδιωτών δεν διασφαλίζονται οι περιβαλλοντικοί όροι
και δεν διασφαλίζονται οι όροι για την αποφυγή πολύ σοβαρών
ατυχηµάτων που µπορεί να συµβούν. Τι να πούµε τώρα για την
ιδιωτικοποίηση και αυτού του αγωγού; Το κάνετε συνέχεια.

Η παράγραφος 6 είναι για τη µετεγκατάσταση των κατοίκων.
Μας δώσατε νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Στον ένα µήνα δίνετε την
παράταση µέχρι 30-9-2009. Έχουµε πολλές ενστάσεις για τη µε-
τεγκατάσταση των κατοίκων. Τα είπα και το πρωί δεν θα τα επα-
ναλάβω, όµως γίνεται για συγκεκριµένους λόγους και η ∆ΕΗ
έπρεπε να είχε αναλάβει το κοµµάτι της µετεγκατάστασης. Γνω-
ρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι βγήκε εκτός και τελικά δεν δίνει τα
χρήµατα και δεν βοηθάει στη µετεγκατάσταση των κατοίκων ισό-
τιµα. ∆ηµιούργησε µάλιστα και το Υπουργείο µε τη συµπεριφορά
του αρκετές αντιπαραθέσεις µεταξύ των κατοίκων. Και λέω «το
Υπουργείο», διότι θα µπορούσε να αναλάβει πρωτοβουλίες και
να µην υπήρχε αυτή η αντιπαράθεση για τη µετεγκατάσταση των
κατοίκων της Μεσοχώρας.

Στην παράγραφο 7 υποτίθεται ότι για λόγους επιχειρηµατικής

πρακτικής επιτρέπεται η µεταβίβαση των αδειών για φωτοβολ-
ταϊκούς σταθµούς, µόνο σε θυγατρικές που ανήκουν κατά 100%
στη µητρική.

Κύριε Υπουργέ, δεν αποκλείεται µε αυτό τον τρόπο η εκµε-
τάλλευση αυτών των αδειών και η πώλησή τους, αφού κάλλιστα
µπορεί να φτιαχτεί µια θυγατρική, που είναι εξαιρετικά απλό να
της µεταβιβαστεί η άδεια από τη µητρική και µετά η µητρική…..

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρία Πασχαλί-
δου, να τελειώνουµε;

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Βεβαίως να τελειώ-
νουµε, είναι όµως νοµοσχέδιο-σκούπα, όπως είπα κυρία Πρόε-
δρε, και πρέπει να τελειώσω. Ένα ακόµη άρθρο έµεινε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Μην έχετε τέτοια
άποψη. Έχετε περάσει τα δεκατεσσεράµισι λεπτά!

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε, αλλά είναι µεγάλο το νοµοσχέδιο! Τι να κάνω;
∆ώστε µου ένα λεπτό ακόµα.

Σχετικά µε το άρθρο 20 δεν ψηφίζουµε ρύθµιση για παράταση
αναστολής είσπραξης οφειλόµενων ασφαλιστικών εισφορών και
ρύθµιση οφειλών προς οποιαδήποτε επιχείρηση, εφόσον δεν συ-
ντρέχουν σοβαροί και ειδικοί λόγοι και εφόσον µε την αναστολή
θα ωφεληθούν οι εργαζόµενοι. Έχει γίνει πάγια τακτική πλέον
εξυπηρέτησης ασυνεπών στις υποχρεώσεις τους επιχειρήσεων
και µιλάω για τις ναυπηγοεπισκευαστικές επιχειρήσεις, που
«όταν φτάνει ο κόµπος στο χτένι», όπως στη χορήγηση ασφαλι-
στικής ενηµερότητας, στη συνέχεια αθετούνται και πάλι υπο-
σχέσεις της και υποχρεώσεις της για την καταβολή των
ασφαλιστικών εισφορών.

Εµείς θεωρούµε ότι δεν µπορεί να συµβαίνει αυτό, γιατί θα
πρέπει να παίρνονται εκείνα τα µέτρα, ειδικά σε περίοδο οικονο-
µικής κρίσης και µεγάλης ανεργίας –θα συµφωνήσω- και ελα-
στικοποίησης των σχέσεων εργασίας υπέρ των εργαζοµένων και
όχι υπέρ των µεγάλων εταιρειών. Επειδή µιλάµε για οικονοµική
κρίση, αν υπάρχει µεγάλο πρόβληµα εσείς µπορείτε να στηρί-
ξετε αυτές τις εταιρείες µε δάνεια και αυτές να πληρώσουν τα
ασφαλιστικά ταµεία, όχι όµως να τα βουλιάξουν, όπως έχει συµ-
βεί µέχρι τώρα.

Κύριε Υπουργέ, εννοείται ότι δεν στηρίζουµε το νοµοσχέδιο
στο σύνολό του και για τις τροπολογίες θα αναφερθούµε αργό-
τερα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Ο κ. Αποστολάτος έχει σοβαρό λόγο να αργήσει λίγο. Όταν
έρθει, θα του δώσω το χρόνο του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κυρία Πρόε-
δρε, θα ήθελα να πω για µια βελτίωση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Σε σχέση µε
όσα είπε η κ. Αµµανατίδου κάνουµε δεκτό αυτό που είπε και στο
τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 16 του σχεδίου νόµου
προστίθεται η φράση «Υπό τον όρο ότι αυτοί δεν κατέχουν άλλη
άδεια άσκησης υπαίθριου εµπορίου».

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Γεώργιος Βλά-
χος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική
βελτίωση η οποία έχει ως εξής:



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ∆’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2009 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 263

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Πάντα παρακολουθείτε.

Ο κ. Λαµπίρης έχει το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΛΑΜΠΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παγκο-

σµιοποιηµένο περιβάλλον της χιλιετίας που διανύουµε οι γυναί-
κες έχουν τη δυνατότητα να διαδραµατίσουν ένα σοβαρό ρόλο,
προωθώντας την ανοχή και την κατανόηση της έννοιας της πο-
λυπολιτισµικότητας και της διαφορετικότητας. Γι’ αυτό και δεν
µπορούµε παρά να επικροτήσουµε την ενσωµάτωση της κοινο-
τικής οδηγίας στο ελληνικό δίκαιο, που όµως έγινε πάλι µε κα-
θυστέρηση, αφού έπρεπε να έχουν εναρµονιστεί µέχρι το τέλος
του 2007. Το ίδιο έχετε κάνει και µε το κάπνισµα, που ενώ η κοι-
νοτική οδηγία ήταν από το 2003, εσείς φέρατε την κοινοτική οδη-
γία µόλις πριν από λίγους µήνες και τώρα µε µεγάλες
τυµπανοκρουσίες τη διαφηµίζετε.

Για την καθυστέρηση όµως αυτή εισπράξαµε άλλη µια έγ-

γραφη σύσταση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν από ένα
χρόνο, τον Ιούνιο του 2008. Μια πρώτη παρατήρηση είναι ότι τα
άρθρα της οδηγίας ενσωµατώνονται στα πρώτα δεκαπέντε
άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου, ενώ τα άρθρα 16 έως 20 απο-
τελούν µια συρραφή ετερόκλητων και άσχετων µε την ισότητα
των δύο φύλων άρθρων. Όλες οι σχετικές κοινοτικές οδηγίες
τώρα είχαν αποκλειστικό πεδίο εφαρµογής ζητήµατα ίσης µετα-
χείρισης στον τοµέα της εργασίας. Γι’ αυτό και θεωρούµε αυτή
την οδηγία σηµαντική, αφού για πρώτη φορά επιχειρείται η ρύθ-
µιση τέτοιων θεµάτων, σε τοµείς εκτός της αγοράς εργασίας.

Έχουµε όµως τις ακόλουθες παρατηρήσεις να κάνουµε: Στο
άρθρο 3 που αφορά το πεδίο εφαρµογής, ζητάµε να διευρυνθεί
το πεδίο εφαρµογής του νόµου ώστε να συµπεριλάβει στην εκ-
παίδευση τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και τη διαφήµιση αφού
η Ευρωπαϊκή Ένωση µάς δίνει αυτή τη δυνατότητα. Ο λόγος
είναι ότι ιδιαίτερα στους τοµείς των Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης και της διαφήµισης παρατηρείται συχνά ακραία χρήση αρ-
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νητικών προτύπων όσον αφορά τα φύλα.
Στο άρθρο 4, πρέπει να δοθεί µεγάλη προσοχή στις εξαιρέ-

σεις ως προς τα ασφάλιστρα που θα εγκρίνονται από την Επι-
τροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης.

Ζητήθηκε κατά τη συνεδρίαση της αρµόδιας Επιτροπής να
προσκοµιστούν τα στοιχεία βάσει των οποίων θα εγκρίνονται οι
εξαιρέσεις αυτές και δεν προσκοµίστηκαν. Αυτό µας δηµιουργεί
επιφυλάξεις.

Όσον αφορά τη χρήση του φύλου ως αναλογιστικού παράγο-
ντα στις ασφαλιστικές και χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες ιδιαί-
τερα στα θέµατα ασφάλισης ζωής και τροχαίων ατυχηµάτων
φοβόµαστε µήπως από τις εξαιρέσεις αυτές ωφεληµένες είναι
τελικά µόνο οι ασφαλιστικές εταιρείες.

Τέλος η µεταβατική περίοδος για την εφαρµογή της ίσης σε
ό,τι αφορά τις ασφαλιστικές εισφορές και καλύψεις το 2012 θε-
ωρούµε ότι είναι πολύ µακρά περίοδος.

Το άρθρο 16 αφορά ρυθµίσεις υπαίθριου εµπορίου και κυρια-
κάτικες αγορές, υπαίθριου εµπορίου και λαϊκές αγορές. ∆εν κα-
τανοούµε γιατί η Κυβέρνηση έρχεται να τροποποιήσει ένα νόµο
που τροποποίησε ξανά πριν από πέντε µήνες και που η ίδια είχε
θεσπίσει πριν από τέσσερα χρόνια.

Οι συγκεκριµένες διατάξεις δεν αφορούν µεγάλες κοινωνικές
οµάδες, αφού είναι πολύ εξειδικευµένες και δεν προάγουν τη γε-
νικότερη εµπορική δραστηριότητα. Μήπως απλά εξυπηρετούν
πελατειακές σκοπιµότητες; Γι’ αυτό το λόγο δεν µπορούµε να τις
στηρίξουµε.

Κύριε Υπουργέ, µε αφορµή την προσθήκη στο άρθρο 19 πα-
ράγραφος 6, που αφορά το υδροηλεκτρικό φράγµα Μεσοχώρας,
θα θέλαµε να σας υπενθυµίσουµε ότι λίγες ηµέρες πριν από τις
ευρωεκλογές, ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Χατζηδάκης είχε έρθει
στο Ρέθυµνο και εγκαινίασε το φράγµα των Ποταµών. Όπως θα
ενθυµείται, έγινε ευρύτατη αναφορά στο θέµα της ηλεκτρικής
ενέργειας.

Επιστηµονικές µελέτες που έχουν κατατεθεί, µας λένε ότι το
70% της ηλεκτρικής ενέργειας που απαιτείται για το νοµό µπορεί
να καλυφθεί από το φράγµα των Ποταµών. Αυτό, εκτός από την
κάλυψη των αναγκών του νοµού, θα είναι και µία µεγάλη συµ-
βολή στην προστασία του περιβάλλοντος, που είναι ένα από τα
µεγαλύτερα θέµατα που πρέπει καθηµερινά να µας απασχολούν.

Αισθάνθηκα την υποχρέωση να σας κάνω αυτή την υπενθύµιση
εδώ σήµερα, γιατί πολύ φοβάµαι ότι αυτό το αίτηµα του ρεθυ-
µνιώτικου λαού µπορεί να µπλέξει στα γρανάζια της γραφειο-
κρατίας.

Κλείνοντας και µιας και το θέµα µας είναι η ισότητα των δύο
φύλων, θα ήθελα να αναφερθώ σε µία πρόσφατη έκθεση της
UNICEF που έτυχε να διαβάσω και η οποία αναλύει το ρόλο των
γυναικών στο πλαίσιο του σπιτιού και της κοινωνίας. Με εντυπω-
σίασε και γι’ αυτό σάς το µεταφέρω.

Το βασικότερο συµπέρασµα αυτής της έκθεσης είναι ότι η ισό-
τητα των δύο φύλων αποτελεί όφελος για την ανάπτυξη των παι-
διών, όπως και αποτελεί κύριο στοιχείο της υγιούς ανάπτυξης
της οικογένειας και της κοινωνίας γενικότερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Έλσα Παπαδηµητρίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της
Βουλής των Ελλήνων δεκαεπτά µαθητές και ένας συνοδός του
Τµήµατος Εκµάθησης Ελληνικής Γλώσσας για Μετανάστες,
Τµήµα Αθηνών.

Η Βουλή τους καλωσορίζει µε πολύ αγάπη.
(Χειροκροτήµατα)

Ο Αντιπρόεδρος κ. Αποστολάτος έχει το λόγο.
ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στην πρωινή συνεδρίαση

σάς είχα πει ότι πιστεύουµε στις γυναίκες, στα δικαιώµατά τους,
στη δύναµή τους και γι’ αυτό δεν θεωρούµε απαραίτητη την κα-
τοχύρωση αυτών µ’ ένα ακόµη νοµοσχέδιο και µάλιστα µε τους
όρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ακούγοντας τον προλαλήσαντα συνάδελφο, που είπε σοφά
πόσο χρήσιµη είναι η ισότητα των φύλων, θα πω ναι, έτσι όπως
είναι καθιερωµένη µ’ ένα νοµικό και συγχρόνως βουβό, ως προς
την ελληνική κοινωνία µας, τρόπο. Γιατί µε τα δικαιώµατα τις ισό-
τητας, που αυτό το νοµοσχέδιο αναφέρει, περισσότερα είναι τα
δεινά που διαφαίνονται, παρά τα καλά. Γι’ αυτό σε ό,τι αφορά τα
επιµέρους άρθρα, θα διατυπώσω και µερικές αντιρρήσεις, αλλά
και κάποιες βελτιώσεις.

Ξέρετε, καθόλου χαριτολογώντας γι’ αυτό που είναι ο πρόλο-
γός µου, θέλω να πω ότι γενικά πιστεύουµε πως το υψηλότερο
επίτευγµα που µπορεί να κάνει µια γυναίκα είναι να είναι µητέρα
ή κάποιος άλλος να λειτουργεί ως µητέρα, µε την έννοια του να
τροφοδοτεί, να προστατεύει και να κάνει όλα αυτά τα ηρωικά
πράγµατα, που κάνει µία µητέρα. ∆ηλαδή ακόµα και για ένα
στρατηγό, ένα στρατιώτη, έναν εργάτη και για τον καθένα από
µας, η καλύτερή του στιγµή, η ηρωικότερή του έκφανση στο βίο
είναι αν µπορεί να λειτουργεί όπως ακριβώς µία µητέρα, όταν
υπερασπίζεται τον άνθρωπο που έχει φέρει σε τούτον τον κόσµο.

Πρακτικά, λοιπόν, αναφορικά µε το άρθρο 4, πολύ σύντοµα θα
υπογραµµίσω απλώς ότι, όπως και στο άρθρο 3, κατ’ εµάς δεν
είναι απολύτως σαφές και πράγµατι αφήνει το πεδίο ανοιχτό για
πολλαπλές ερµηνείες.

Ως προς το άρθρο 6 τίθεται το θέµα να λυθούν τα υπάρχοντα
προβλήµατα και να µην υπάρχει δυσµενής συµπεριφορά εις
βάρος των ασφαλισµένων γυναικών λόγω εγκυµοσύνης. Είναι,
όµως, οι ασφαλιστικές εταιρείες άραγε αυτές που πρέπει να λύ-
σουν το θέµα των εξόδων της εγκυµοσύνης; Η δική µας άποψη
είναι ότι τα έξοδα αυτά θα έπρεπε να αναληφθούν από το κρά-
τος, δεδοµένου και του σοβαρότατου προβλήµατος υπογεννητι-
κότητας στην Ελλάδα.

Στο άρθρο 7 πιστεύουµε ότι η παράγραφος 2 θα έπρεπε να
είχε παραλειφθεί, ώστε να µην είναι σε θέση ορισµένα νοµικά
πρόσωπα να ασκούν προσφυγή ενώπιον των αρµόδιων διοικητι-
κών και δικαστικών αρχών, γιατί κάτι τέτοιο θα ήταν επικίνδυνο
και θα λειτουργούσε προς όφελος µίας βιοµηχανίας µηνύσεων
και απειλών.

Τα νοµικά πρόσωπα πρέπει να βοηθούν το άτοµο να προσφύ-
γει στις αρµόδιες διοικητικές και δικαστικές αρχές, να του προ-
σφέρουν δηλαδή την απαραίτητη νοµική προστασία και
υποστήριξη, αλλά τη δικαστική διαδικασία να την κάνει ο ίδιος ο
θιγόµενος, η θιγόµενη.

Στο άρθρο 9, που αναφέρεται στο βάρος της απόδειξης, προ-
τείνουµε να προστεθεί αυτό ακριβώς που αναφέρει η κοινοτική
οδηγία, διότι ως έχει το άρθρο που µας φέρνετε την παραβιάζει
κατάφωρα, γιατί αυτό που προτείνουµε εµείς είναι να µην αρκεί
ο ισχυρισµός που λέει, όπως αναφέρει το άρθρο 9, αλλά όπως
ορίζει ακριβώς η οδηγία να υπάρχει µία απόδειξη τεκµαρτή, ώστε
να τίθεται και θέµα κατηγορίας.

Στο άρθρο 11 και σε ό,τι αφορά το Συνήγορο του Πολίτη, θέλω
να κάνω µόνο την εξής παρατήρηση. Η οδηγία αναφέρει ότι το
κράτος πρέπει να ορίσει κάποιον υπεύθυνο αρµόδιο υπεύθυνο
φορέα. Το θέµα είναι κατά πόσο ο Συνήγορος του Πολίτη διαθέ-
τει τα εχέγγυα ουδετερότητας και αντικειµενικότητας στην κυ-
ριολεξία, ως προς το να του ανατεθεί ένα τέτοιο έργο.

Με το ίδιο ακριβώς σκεπτικό, στο άρθρο 12 προτείνουµε η
φράση «καθώς και το διάλογο µε τις κυβερνητικές οργανώσεις»
να µετατραπεί σε «διάλογο µε οποιεσδήποτε οργανώσεις». Παρά
το παρακινδυνευµένο του γενικόλογου που λέω εγώ, το λέω,
γιατί δεν θεωρώ θεµιτό να χρησιµοποιείται µία ορολογία φορτι-
σµένη µε τέτοιο βάρος. Γνωρίζουµε άλλωστε όλοι καλά ότι πολ-
λές από τις µη κυβερνητικές οργανώσεις είναι συνδεδεµένες µε
ξένες χώρες, χρηµατοδοτούνται από ξένες χώρες, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται.

Σχετικά µε το άρθρο 16 θέλω να πω –το ανέφερα και στην ει-
σήγησή µου επί της αρχής, θα το επαναλάβω εµφατικά- ότι πρό-
κειται για µία αποσπασµατική ρύθµιση. Το θέµα του υπαίθριου
εµπορίου θα πρέπει να ρυθµιστεί µ’ ένα συνολικό τρόπο, ώστε να
παταχθεί το παραεµπόριο και η παραοικονοµία. Να γίνει, οπωσ-
δήποτε βάσει διαλόγου, µία συνολική ρύθµιση για το πού θα
απευθύνεται το υπαίθριο εµπόριο, πού το στεγασµένο εµπόριο
και ποια θα είναι η µεταξύ τους σχέση, ώστε να µην ισχύουν κατά
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περίπτωση νοµοθεσίες και εµπλοκές.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)
Ανάφερα και το πρωί, επαναλαµβάνω και τώρα το παράδειγµα

της πόλης µου, του Πειραιά, µε το γνωστό παζάρι, που έχουµε
εκεί κάθε Κυριακή. Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου τούτου θα
νοµιµοποιήσετε απλώς ακόµη ένα παζάρι στο Σχιστό Περάµα-
τος. ∆εν είναι δυνατόν, όµως, λόγω των παράνοµων που λει-
τουργούν, χωρίς τις απαραίτητες άδειες, να δυσχεραίνεται η όλη
ζωή µας, η εµπορική δραστηριότητα των υπόλοιπων νόµιµων κα-
ταστηµαταρχών και εµπόρων, κυρίως να επιβαρύνεται η ζωή µας,
η καθηµερινότητα των Πειραιωτών και σε τελική εξέταση να δη-
µιουργείται ένα είδος γκετοποίησης κανονικής στο µεγαλύτερο
λιµάνι της χώρας µας και αν µη τι άλλο να αποτελεί µία όχι καλή
πρώτη εικόνα της χώρας µας στον άλλο κόσµο.

Βεβαίως και δεν µπορούµε να καταργήσουµε τις υπαίθριες
αγορές. Η ύπαρξή τους άλλωστε είναι θεµιτή για πολλούς λό-
γους, όπως είναι το συµφέρον του καταναλωτή, η ευκολία πρό-
σβασης, το τοπικό χρώµα, η ποικιλία προϊόντων, το συµφέρον,
εάν θέλετε, στην υφιστάµενη οικονοµική κρίση του αγοραστή.
Οφείλουµε, όµως, να λάβουµε αυστηρά µέτρα, ώστε όλη αυτή η
κατάσταση να υπακούει σε συγκεκριµένα όρια, νόρµες και σε
εφαρµόσιµους κανόνες, ώστε να µην λειτουργεί καταχρηστικά
σε βάρος του οργανωµένου εµπορίου.

Στο άρθρο 17 που µιλά για τους υπηκόους τρίτων χωρών που
διαµένουν µόνιµα και αδιάλειπτα, τουλάχιστον κατά τα τελευταία
πέντε έτη και έχουν την προβλεπόµενη άδεια παραµονής, θα
ήταν λειτουργικότερο εάν όχι απλώς διαµένουν πέντε χρόνια,
αλλά έχουν και την άδειά τους πέντε χρόνια τουλάχιστον, διότι
καταλαβαίνετε ότι έτσι όπως ρυθµίζεται ο αριθµός υποψηφίων
για την κλήρωση, γίνεται τεράστιος και µετατρέπεται σε αντικεί-
µενο ανταλλαγής. Εδώ βλέπουµε όλοι και βιώνουµε καθηµερινά
την κατάσταση µε τους Ροµά που προσπαθούν να εξασφαλίσουν
κάποια θέση στις λαϊκές και τώρα οφείλουµε αυτήν την κατά-
σταση να την επιβαρύνουµε ακόµη περισσότερο;

Όσον αφορά το άρθρο 19 –θα αναφερθώ στο θέµα των φω-
τοβολταϊκών σταθµών- πρέπει να µειωθεί η γραφειοκρατική δια-
δικασία, το όλο πρόβληµα µε τις µεταβιβάσεις αδειών και να
κινηθούµε µε γρηγορότερους, ταχύτερους ρυθµούς στον τοµέα
αυτό. Πρέπει να ενεργοποιήσουµε αποτελεσµατικά και γρήγορα
όλα εκείνα τα µέσα που διαθέτουµε και αφήνουµε αναξιοποίητα
λόγω κακής διαχείρισης, για να πετύχουµε έναν ενεργειακό σχε-
διασµό, που θα είναι φιλικότερος για το περιβάλλον και που θα
στοχεύει στην ενεργειακή µας ανεξαρτησία και την αναβάθµιση
της χώρας µας σε ενεργειακό κόµβο της ευρύτερης περιοχής.

Τέλος, σχετικά µε το άρθρο 20 και το σοβαρότατο θέµα των
ρυθµίσεων του ΙΚΑ, πρόκειται για µία διάταξη που ευνοεί απλώς
τους κακοπληρωτές, εκείνους που χρωστούν στο ΙΚΑ, το ζητού-
µενο, όµως, είναι -και ακούστηκε και στην αρµόδια Επιτροπή
έντονα- να δώσουµε ένα σωστό µήνυµα στους επιχειρηµατίες,
που τηρούν τις υποχρεώσεις τους, σε αντίθεση µε εκείνους που
ενώ χρωστούν, τους διαγράφουµε τις προσαυξήσεις και τους δί-
νουµε τη δυνατότητα να πληρώσουν πολύ αργότερα.

Εάν, βέβαια, υπάρχουν επιχειρήσεις που έχουν σοβαρό πρό-
βληµα λόγω της υφιστάµενης οικονοµικής κρίσης, να τους δώ-
σουµε ένα περιθώριο για τον απαιτούµενο έλεγχο. Πρέπει να
µπουν, όµως, κάποιοι όροι επιτέλους απόλυτοι, να υπάρξει µία
εξυγίανση, ένας εξορθολογισµός των χρεών προς τα ταµεία και
όχι τέτοιες επιµέρους ρυθµίσεις επί ρυθµίσεων και στη συνέχεια
αποσπασµατικές διατάξεις, που τελικά ποτέ δεν εφαρµόζονται
και οδηγούν µαθηµατικά στην κατάρρευση των εσόδων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Το λόγο έχει ο κ. Μαγκριώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ αρχικά στην τροπολογία του ΥΠΕΧΩ∆Ε για την

ΕΓΝΑΤΙΑ ΑΕ και τη µεταφορά σε αυτή των αρµοδιοτήτων από το
ΠΕΟ, αλλά και στις δυνατότητες για την κατασκευή στα ΣΕΑ υπο-

δοµών κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, όπως ισχύει
για τους άλλους αυτοκινητόδροµους.

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, αποδεικνύεται η αντιφατικότητα και η
προχειρότητα, µε την οποία πολιτεύεται και νοµοθετεί η Κυβέρ-
νηση. Φέρνει σήµερα την τροπολογία αυτή, ενώ έπρεπε να την
έχει φέρει τουλάχιστον τέσσερα χρόνια πριν. Πέρσι η Κυβέρνηση
δηµοπράτησε τρία ΣΕΑ, Σταθµούς Εξυπηρέτησης Αυτοκινητι-
στών, εκ των οποίων νοµίζω ότι υπάρχει ένας ανάδοχος, το Κλειδί
της Ηµαθίας, εάν δεν κάνω λάθος, στην ευρύτερη περιοχή –δεν
ξέρω πού βρίσκεται, βέβαια, το θέµα αυτό σήµερα- και τώρα
φέρνει την τροπολογία. Οι άλλοι δύο διαγωνισµοί νοµίζω κατέ-
ληξαν άγονοι. Είναι χαρακτηριστικό δείγµα ανακολουθίας και έλ-
λειψης σχεδιασµού.

Όσοι περνούν την Εγνατία χρόνια τώρα, εκεί στην Κοζάνη θα
βλέπουν τα διόδια στο Πολύµυλο Κοζάνης. Οι εγκαταστάσεις,
δηλαδή, και τα φανάρια αναβοσβήνουν εδώ και δύο, τρία χρό-
νια, αλλά διόδια δεν υπάρχουν, όπως επίσης και στην περιοχή
της Ηπείρου, στην περιοχή των Ιωαννίνων, στην εκλογική περι-
φέρεια του κυρίου Υφυπουργού.

Η συντήρηση της Εγνατίας, που βασικά της τµήµατα κατα-
σκευάστηκαν τα προηγούµενα χρόνια, πλέον ξεπερνά τα πέντε,
οκτώ, δέκα χρόνια και θα έπρεπε να έχουµε και τη βαριά, αλλά
και την καθηµερινή συντήρηση. ∆εν γίνεται, γι’ αυτό και σε πολλά
τµήµατά της αρχίζουν και εµφανίζονται προβλήµατα. Εκεί που
γίνεται, γίνεται κατά περίεργο τρόπο, που κανείς δεν ξέρει πώς
χρηµατοδοτείται, γιατί κωδικό συντήρησης η ΕΓΝΑΤΙΑ ΑΕ δεν
έχει. Και έτσι µπλέκει η Κυβέρνηση πιθανότατα µε τους κατα-
σκευαστές, µε τους εργολάβους, µε τις κοινοπραξίες σε µία
σχέση η οποία δεν ξέρουµε πού έχει οδηγήσει και πού θα οδη-
γήσει.

Το δεύτερο που θα ήθελα να τονίσω είναι το εξής: Επισκέ-
φτηκα τη ∆ευτέρα τους εργαζόµενους στην περιοχή της Πανα-
γιάς των Γρεβενών, οι οποίοι έκαναν κατάληψη του
οδοστρώµατος, γιατί τρισήµισι µήνες δεν έχουν πληρωθεί από
τη συγκεκριµένη εργολαβία, στο συγκεκριµένο τµήµα στο οποίο
ο κ. Καραµανλής επέλεξε να κάνει και την προεκλογική του φιέ-
στα, καταγγέλλοντας το ΠΑΣΟΚ ότι άφησε κουφάρια πίσω του
την Εγνατία και ότι η Κυβέρνησή του την ολοκλήρωσε. Τρισήµισι
µήνες, λοιπόν, απλήρωτοι, παραβιάζοντας κάθε εργατική νοµο-
θεσία. Και έδωσαν στους εργαζόµενους τριήµερη άδεια υπο-
χρεωτική, για να µην είναι εκεί, µην τυχόν και χαλάσουν την
φιέστα του κυρίου Πρωθυπουργού προεκλογικά.

Θα ήθελα να απαντήσει ο κύριος Υφυπουργός τι θα γίνει µε
τους εργαζόµενους. Και στις 25 του Μάρτη τους έβαλαν να δου-
λεύουν, νύχτα-µέρα, µε βροχή και µε ήλιο, για να προλάβουν την
προεκλογική φιέστα, για να συνωµοτήσουν όλες οι δυνάµεις του
σύµπαντος, όπως λέει και ο Κοέλιο, για να είναι έτοιµη η σή-
ραγγα παραµονές των εκλογών, λίγο εικοσιτετράωρα πριν.

Η Εγνατία είναι ένα µεγάλο έργο διαχρονικό που µας κάνει
όλους περήφανους, και χρηµατοδοτήθηκε από το φορολογού-
µενο Έλληνα πολίτη και από κοινοτικούς πόρους. Έχει γεω-
στρατηγική σηµασία. Η γρήγορη κατασκευή της τα
προηγούµενα χρόνια απέτρεψε και ενταφίασε τα σχέδια για την
παραεγνατία.

Θα πρέπει να γίνει και ένα µεγάλο αναπτυξιακό, κοινωνικό και
περιβαλλοντικό έργο µε την ολοκλήρωση του οριζόντιου άξονα,
αλλά και µε τις κάθετες συνδέσεις µε τις βαλκανικές χώρες και
µε τα τοπικά και περιφερειακά αναπτυξιακά και αστικά κέντρα.
Αυτό δεν γίνεται, γι’ αυτό και υπάρχουν νοµοί, όπως είναι της
Πέλλας, της Φλώρινας, της ∆ράµας απ’ όπου δεν περνά ο ορι-
ζόντιος άξονας και ζουν µεγαλύτερη αποµόνωση απ’ ό,τι τα
προηγούµενα χρόνια.

Και βέβαια, τα τελευταία χρόνια κατασκευάζετε µε δάνεια
πλέον, µε υποθήκη, τα µελλοντικά διόδια της Εγνατίας. Για δέκα
χρόνια περίπου έχουν υποθηκευτεί τα µελλοντικά διόδια της
Εγνατίας για να πληρωθούν τα δάνεια, γιατί η δραστική µείωση
του Προγράµµατος ∆ηµοσίων Επενδύσεων και η καθυστέρηση
στις απορροφήσεις του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, αλλά
και η µη έναρξη του ∆’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης δεν επέ-
τρεψε να χρηµατοδοτηθεί µε δηµόσια δαπάνη η ολοκλήρωσή
της, όπως και των καθέτων αξόνων.
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Σήµερα, η Κυβέρνηση, λοιπόν, αφού αυτά τα διόδια τα έχει
βάλει για δέκα χρόνια υποθήκη, για να πάρει τα δάνεια, για να κα-
τασκευάσει τα τµήµατα της Εγνατίας που έχουν αποµείνει, ρυθ-
µίζει πώς η ΕΓΝΑΤΙΑ ΑΕ θα διαχειριστεί το θέµα των διοδίων.
Απόλυτη αντίφαση και ανακολουθία της Κυβέρνησης για µία
τόσο σηµαντική υπόθεση για την οποία και η Νέα ∆ηµοκρατία
έχει προσφέρει και στο παρελθόν και ως σηµερινή Κυβέρνηση,
ανεξάρτητα από τις προεκλογικές φιέστες, ανεξάρτητα από τις
αναλήθειες του κύριου Υπουργού και του κύριου Πρωθυπουρ-
γού σε σχέση µε την κατασκευή της και την προσφορά των προη-
γούµενων κυβερνήσεων, ειδικά των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ.
∆εν θα µείνω, όµως, σ’ αυτό. ∆εν είναι σήµερα το θέµα µας.

Έχουµε καταθέσει επερώτηση προς τον κ. Σουφλιά εδώ και
τρεις µήνες και γενικότερα για τα δηµόσια έργα και ελπίζουµε
να επιλέξει η Κυβέρνηση να έρθει στο Κοινοβούλιο για να συζη-
τήσουµε αυτά τα µεγάλα θέµατα των αναπτυξιακών υποδοµών
και να µην µείνει µόνο µέσα στην ατέλειωτη προπαγάνδα µέσα
από τα τόσα προσφιλή Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και ειδικά τις
ιδιωτικές τηλεοράσεις. Εδώ στο Κοινοβούλιο, εκτός και αν φο-
βούνται τόσο πολύ το διάλογο του Κοινοβουλίου και της αλή-
θειας. ∆εν θα σας κλέψουµε το δίκιο και την προσφορά σας στις
µεγάλες αυτές αναπτυξιακές υποδοµές, αλλά θέλουµε να απο-
καταστήσουµε την αλήθεια και πάνω απ’ όλα το σωστό προσα-
νατολισµό αυτών των έργων, µε έµφαση στα έργα της τοπικής
και περιφερειακής ανάπτυξης, που τόσο ανάγκη έχει η ελληνική
περιφέρεια.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στο εξής, αφού βλέπω εδώ
και τον κ. Κοντό. Ως Υφυπουργό τον θυµάµαι τότε σε µια επε-
ρώτησή µας για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης που δεσµευ-
όταν από του Βήµατος της Βουλής ότι το αργότερο το 2008 θα
λειτουργούν τα δύο εργοστάσια βιοκαυσίµων στην Ξάνθη, την
ιδιαίτερη πατρίδα του και εκλογική του περιφέρεια, και στη Λά-
ρισα. Είµαστε στο 2009 και όχι µόνο δεν λειτουργούν τα εργο-
στάσια, αλλά ούτε καν έχει ξεκινήσει η επένδυση και δεν φαίνεται
στον ορίζοντα, ενώ η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης κάθε χρόνο
τα 50.000.000 περίπου ευρώ της χρηµατοδότησης από το Ταµείο
Αναδιάρθρωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα σπαταλά στην κυ-
ριολεξία και η βιοµηχανία καρκινοβατεί, είναι σε απόλυτη αδιέ-
ξοδο, όπως και οι εργαζόµενοι και φυσικά οι τευτλοπαραγωγοί.

Και σήµερα φέρνει µια νέα τροπολογία πάλι για τα βιοκαύσιµα,
πάλι τη βιοαιθανόλη. Έλλειψη σχεδιασµού και εδώ, οράµατος
και στρατηγικής που έχει να κάνει γενικότερα µε την ανάδειξη
της χώρας, γενικότερα µε την ενεργειακή στρατηγική και ειδικό-
τερα µε σηµαντικούς κλάδους της οικονοµίας και οµάδες παρα-
γωγών, όπως είναι οι γεωργοί.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στις διατάξεις που αναφέ-
ρονται στις ηλεκτρικές οικοσυσκευές. Θα πρέπει κι εδώ να το-
νίσω την αντιφατικότητα και την αποσπασµατικότητα των
µέτρων. Είναι µέτρα που διευκολύνουν ορισµένους εισαγωγικούς
οίκους, όπως και τα πολυκύλινδρα αυτοκίνητα που είδαµε να δια-
φηµίζονται κατά κόρον το προηγούµενο διάστηµα, οριακής απο-
τελεσµατικότητος παρεµβάσεις µε κοινοτικούς πόρους -το
τονίζω αυτό- και δηµόσια δαπάνη. Είναι µέτρα αποσπασµατικά,
που δεν εντάσσονται σε µία ενιαία στρατηγική υποστήριξης του
πράσινου σπιτιού, της πράσινης κατοικίας, του πράσινου γρα-
φείου -δηλαδή, του περιορισµού της κατανάλωσης και της σπα-
τάλης της ενέργειας- και προστασίας του περιβάλλοντος. ∆εν
βλέπουµε µια ολοκληρωµένη στρατηγική, αλλά στοχευµένες πα-
ρεµβάσεις, µεµονωµένες, αποσπασµατικές για περιορισµένους
εισαγωγικούς οµίλους και µόνο µε δηµόσια δαπάνη.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι δεν είδαµε τους ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς, τους µηχανισµούς πιστοποίησης, γιατί φοβόµαστε ότι
µπορεί πράγµατι να ξεσκαρτάρουν µάντρες από air condition, τα
οποία δεν ήταν σε λειτουργία, όπως παλιότερα µε τα αυτοκίνητα
σε απόσυρση, και να έχουµε νέα σκάνδαλα και νέα σπατάλη
πόρων, απλώς και µόνο για προπαγανδιστικούς λόγους ή για τη
διευκόλυνση ορισµένων εισαγωγικών οµίλων. ∆εν είναι αυτή
ενεργειακή πολιτική, δεν είναι πολιτική προστασίας του περι-
βάλλοντος. Είναι πολιτική επικοινωνιακή, στιγµιαία, προεκλογική
και µετεκλογική. Σπαταλούν πόρους και ελάχιστα προσφέρουν.

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το λόγο έχει η κ. Τζά-
κρη.

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ισότητα
των δύο φύλων σε όλους τους τοµείς και η προώθηση ίσων ευ-
καιριών για τη συµµετοχή τους στην οικονοµική, στην κοινωνική
και στην πολιτική ζωή της χώρας συνιστούν θεµελιώδες δικαί-
ωµα και δείκτη του επιπέδου του πολιτισµού της κάθε χώρας. Η
επιδίωξη δε της διασφάλισης της ισότητας ανδρών και γυναικών,
ιδιαίτερα στη χώρα µας, επικεντρώνεται κυρίως σε νοµοθετή-
µατα, που σκοπό έχουν την απάλειψη διακρίσεων σε βάρος της
γυναίκας, αφού όπως γνωρίζουµε το φύλο που δέχεται τις µε-
γαλύτερες διακρίσεις αυτή τη στιγµή στη χώρα µας και στην
πράξη είναι το γυναικείο. ∆ιότι παρά τις όποιες κατακτήσεις
έχουν πετύχει οι γυναίκες µέχρι σήµερα, η ανισότητα συνεχίζει
να υφίσταται σε πολλούς τοµείς, ακόµα και σε επίπεδο απασχό-
λησης, αµοιβών, πρόσβασης στην αγορά εργασίας και σε πολ-
λούς άλλους. Συνεπώς, τα νοµοθετήµατα που έχουν να κάνουν
µε το παραπάνω θέµα είναι ιδιαζόντως σοβαρά.

∆υστυχώς, όµως, η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν τα
αντιµετωπίζει κατ’ αυτόν τον τρόπο. Φέρνει σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο, στο πρώτο µέρος του οποίου επιδιώκει να εναρµονίσει
στο εθνικό µας δίκαιο µία Κοινοτική Οδηγία, την Κοινοτική Οδη-
γία 113 του 2004 για την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης αν-
δρών και γυναικών στην πρόσβαση σε αγαθά, σε υπηρεσίες και
στην παροχή αυτών. Στο δεύτερο µέρος του φέρνει µια σειρά
διατάξεων, που ρυθµίζουν διαφορετικά µεταξύ τους θέµατα, στο
σύνολο των οποίων δεν µας φθάνει ο χρόνος ούτε καν να ανα-
φερθούµε, πόσο περισσότερο να αναλύσουµε. Είναι διατάξεις
που αφορούν διαφορετικά µεταξύ τους θέµατα µε τη δική τους
σηµασία, που εκτείνονται από τη ρύθµιση διαδικασιών, χορήγη-
σης αδειών σε όσους συµµετέχουν σε υπαίθριες αγορές, ειδικές
διατάξεις για τους Έλληνες τσιγγάνους Ροµά, διατάξεις για τα
επιµελητήρια, ρυθµίσεις για το κατώτερο όριο σε περιπτώσεις
µείωσης εσωτερικού κεφαλαίου των ΕΠΕ, µόνιµο εκθεσιακό
χώρο στο Τεχνολογικό Πολιτιστικό Πάρκο του Λαυρίου, χαριστι-
κές ρυθµίσεις για τη HELEXPO, θέµατα που αφορούν το έργο
της ∆ΕΗ στο Μεσοχώρι των Τρικάλων, ρυθµίσεις για τον κανονι-
σµό λειτουργίας ορισµένων ερευνητικών κέντρων µέχρι θέµατα
που αφορούν το Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και την
ανάληψη διαχείρισης των έργων, χρηµατοδοτούµενων είτε από
εθνικούς πόρους είτε από το ΕΣΠΑ και τη δυνατότητα µεταβίβα-
σης αδειών παραγωγής ενέργειας, καθώς επίσης και θέµατα
ρύθµισης χρεών προς το ΙΚΑ.

Και σαν να µην φθάνουν όλα αυτά, εισάγει και µια σειρά από
τροπολογίες, οι οποίες διαλαµβάνονται σηµαντικότατων θεµά-
των, δηµιουργώντας έτσι µία πραγµατική Βαβέλ. Η τακτική αυτή
είναι απαράδεκτη και αναρωτιέµαι ποια σκοπιµότητα εξυπηρετεί
πέραν της πληµµελούς επιτέλεσης του έργου του Κοινοβουλίου
και του «τσουβαλιάσµατος» στην κυριολεξία, όλων των θεµάτων
σχετικών και µη.

Στα θέµατα που ρυθµίζει το νοµοσχέδιο στο δεύτερό του
µέρος θα πω µονάχα σε ό,τι αφορά τις υπαίθριες αγορές και την
τροπολογία που κατατέθηκε για τη λαϊκή αγορά του Σχιστού του
∆ήµου Περάµατος, ότι ουσιαστικά νοµιµοποιεί µια υφιστάµενη
από χρόνια κατάσταση στα όρια της παρανοµίας, όπως αντι-
λαµβάνεστε και γι’ αυτό θα πρέπει να γίνει δεκτή.

Όσον αφορά δε την ενέργεια και τις πολιτικές της Κυβέρνησης
για την επέκταση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, το Υπουρ-
γείο γενικά προχωρά µε ιδιαίτερα αργούς ρυθµούς. Αντί να επι-
ταχύνονται οι διαδικασίες ένταξης επενδυτών παραγωγής
ενέργειας, η έλλειψη ελέγχων και η κακή αρχικά νοµοθετική ρύθ-
µιση έχει προκαλέσει σοβαρά προβλήµατα και τεράστιες καθυ-
στερήσεις. Τώρα µιλάµε για µεταβίβαση της άδειας όσων δεν
έχουν την επάρκεια ανάληψης του έργου, ενώ αυτό θα µπο-
ρούσε να προβλεφθεί εξ αρχής, θέτοντας για παράδειγµα προ-
ϋποθέσεις τέτοιες, που να αποτρέπουν τη συµµετοχή αυτών που
δεν έχουν τις ανάλογες εγγυήσεις ή τουλάχιστον να τις ελαχι-
στοποιεί και να µη δηµιουργούνται τώρα τέτοια προβλήµατα που
καθυστερούν την ολοκλήρωση του όλου προγράµµατος.

Επίσης, θέλω να πω ότι δεν µπορεί να διαιωνίζεται το πρό-
βληµα που έχει ανακύψει στο Μεσοχώρι. Πρέπει επιτέλους να δι-
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ευθετηθεί το θέµα και να ολοκληρωθεί η µετεγκατάσταση των
κατοίκων του χωριού αυτού.

Για να επανέλθω στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, δηλαδή,
στην υποχρέωση εναρµόνισης προς την κοινοτική νοµοθεσία, θα
επαναλάβω για µία ακόµη φορά ότι δεν φαίνεται να ενδιαφέρε-
ται η Κυβέρνηση για όσα θετικά προβλέπει η οδηγία αυτή. Αντί-
θετα, τις εξαιρέσεις αυτής προσπάθησε να κατοχυρώσει από το
2007, όχι την ουσία της οδηγίας.

Και τι εννοώ µ’ αυτό; Ενώ οφείλαµε να συµµορφωθούµε µε το
περιεχόµενο της οδηγίας µέχρι 21/12/2007, οι αρµόδιοι κυβερ-
νητικοί παράγοντες αρκέστηκαν αρχικά µόνο στην αποδοχή των
πρώτων πέντε άρθρων. Έκαναν, δηλαδή, εµπρόθεσµη χρήση της
ευχέρειας που προβλέπουν τα άρθρα αυτά, σύµφωνα µε τα
οποία τα κράτη-µέλη µπορούν να αποφασίσουν πριν από τις
21/12/2007 να επιτρέπουν στις ασφαλιστικές επιχειρήσεις να δια-
τηρούν το φύλο βάσει στατιστικών δεδοµένων ως παράγοντα
αναλογιστικού συντελεστή στα συµβόλαια ασφαλίσεων ζωής
ατυχηµάτων κ.λπ., ενώ άφησαν τα υπόλοιπα άρθρα και εν πάση
περιπτώσει όσα διαλαµβάνονται στην Κοινοτική Οδηγία για ανε-
ξήγητους λόγους ή µάλλον γιατί τα θεωρούν δευτερεύουσας ση-
µασίας για το σηµερινό νοµοσχέδιο, που έρχεται δύο και πλέον
έτη µετά. Σπεύσατε, λοιπόν, αξιοποιώντας αυτή τη διάταξη να
επιτρέψετε τη διαφοροποίηση ασφαλίστρων, λόγω του φύλου
κατ’ αίτηση προφανώς των ασφαλιστικών εταιρειών. Έχω δε τις
επιφυλάξεις µου για το πώς θα διασφαλιστεί ουσιαστικά αυτή η
διαφοροποίηση, γιατί γίνεται µε τρόπο που δεν είναι σαφής. ∆η-
λαδή µε επιβεβαιωµένα και όχι µε πλασµατικά στατιστικά δεδο-
µένα; Αφού συστηµατικά αγνοείτε τις εκθέσεις και του
Συνηγόρου του Πολίτη και του Συνηγόρου του Καταναλωτή, οι
οποίες σύµφωνα µε το παρόν νοµοσχέδιο επωµίζονται το έργο
του ελέγχου και της άρσης της αδικίας.

Η εν λόγω όµως οδηγία δεν προβλέπει µόνο αυτήν την εξαί-
ρεση. Εξαιρεί από τη ρύθµιση και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης
και την εκπαίδευση. Επειδή στους τοµείς των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης και ειδικότερα της διαφήµισης έχει χαθεί εντελώς το
µέτρο και η γυναίκα χρησιµοποιείται κατά τρόπο πολλές φορές
απαράδεκτο, θα έπρεπε να διευρυνθεί το πεδίο εφαρµογής και
να συµπεριληφθεί και ο τοµέας αυτός στο νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα, αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση µας έδινε τη δυνα-
τότητα αυτή.

Στον τοµέα της εκπαίδευσης θα έπρεπε επίσης να διευρυνθεί
το πεδίο εφαρµογής, δεδοµένου µάλιστα ότι η Ελλάδα δεν έχει
τα ιδιαίτερα προβλήµατα που έχουν άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης µε αµιγή σχολεία θηλέων ή µε σχολεία θρησκευτι-
κών µειονοτήτων. Οι επιπόλαιοι όµως χειρισµοί της Κυβέρνησης
και το νοµοθετικό έργο που επιχειρεί µε νοµοθετήµατα-«σκούπα»
σαν και αυτό µας στερούν τη δυνατότητα να ενσωµατώσουµε το
κοινοτικό δίκαιο στο εθνικό µας δίκαιο µε όσο το δυνατόν µεγα-
λύτερη ευελιξία και καλύτερη προσέγγιση και προσαρµογή στα
ελληνικά δεδοµένα.

Με το άρθρο 5 δίνεται η δυνατότητα στον αρµόδιο Υπουργό
κατά περίπτωση να θεσπίζονται ή να διατηρούνται ειδικά µέτρα
για την πρόληψη ή την αντιστάθµιση µειονεκτηµάτων που συν-
δέονται µε το φύλο. Αναρωτιέµαι αν σ’ αυτά τα πλαίσια θα µπο-
ρούσαµε κάποια στιγµή να δούµε και το συνταξιοδοτικό, δηλαδή
τη διαφορά του ορίου ηλικίας που υφίσταται στη χώρα µας µε-
ταξύ ανδρών και γυναικών. Η εναρµόνιση µιας οδηγίας που ναι
µεν θα οδηγήσει σε καθεστώς ισότητας µεταξύ ανδρών και γυ-
ναικών σε βάρος όµως των γυναικών, χωρίς να απαλείφονται
προηγουµένως οι λόγοι για τους οποίους οι γυναίκες απολαµ-
βάνουν αυτών των προνοµίων, δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι
προς µία πραγµατική κατεύθυνση ισότητας. Η προσκόλληση στο
γράµµα του νόµου και όχι στην ουσία των δεδοµένων που για
την Ελλάδα συνεχίζει ακόµα και σήµερα να είναι η ελλιπής κοι-
νωνική µέριµνα για την εργαζόµενη µητέρα, καθώς και οι κοινω-
νικές δοµές της ελληνικής κοινωνίας σύµφωνα µε τις οποίες το
οικογενειακό βάρος πέφτει κατά κύριο λόγο στη γυναίκα, δεν δη-
µιουργούν ισότητα µεταξύ των δύο φύλων, αλλά σοβαρή ανισό-
τητα.

Βεβαίως, πρωταρχικής σηµασίας είναι το γεγονός ότι πρέπει
το ελληνικό κράτος να οργανωθεί, έτσι ώστε να εξασφαλίζει ένα

επαρκές κοινωνικό κράτος για την εργαζόµενη µητέρα. Μέχρι
τότε όµως θα πρέπει να συνεχίσει η Ελληνίδα µητέρα να τυγχά-
νει των όποιων αντισταθµισµάτων της παρέχει το εθνικό µας δί-
καιο.

Κύριοι της Κυβέρνησης, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο γιατί
θεωρούµε ότι µε νοµοθετήµατα-«σκούπα» σαν το σηµερινό που
περιέχουν ό,τι µπορεί να φανταστεί κανείς δεν µπορεί να γίνει
ούτε σοβαρή συζήτηση ούτε βεβαίως και σοβαρή διαβούλευση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία συνάδελφο.

Ο κ. Σγουρίδης έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το πρωί µίλησα επί της αρχής του νοµοσχεδίου και έκανα τις

γενικές παρατηρήσεις που θεωρούσα ότι έπρεπε να κάνω. Τώρα
θα µιλήσω επί των άρθρων και θα ξεκινήσω από το άρθρο 1 που
καθορίζει το σκοπό του νοµοσχεδίου αυτού και της ενσωµάτω-
σης της οδηγίας και αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρε-
σίες και την παροχή αυτών. Είναι πολύ συγκεκριµένη η οδηγία
αυτή.

Στο άρθρο 2 έχουµε τους ορισµούς ποια είναι η άµεση διά-
κριση, ποια είναι η έµµεση διάκριση, τι σηµαίνει παρενόχληση, τι
σηµαίνει σεξουαλική παρενόχληση.

Έρχοµαι στο άρθρο 3. Εδώ υπάρχει το πεδίο εφαρµογής. Στην
παράγραφο 3 του άρθρου 3 λέτε συγκεκριµένα, κύριε Υφυ-
πουργέ, ότι οι διατάξεις του παρόντος νόµου ισχύουν υπό την
επιφύλαξη ευνοϊκότερων διατάξεων. Εγώ θα πρότεινα να παρα-
λειφθούν τα υπόλοιπα της φράσης αυτής και να µπει στην πα-
ράλειψη αυτών της «ελληνικής νοµοθεσίας», δηλαδή «µε την
επιφύλαξη ευνοϊκότερων διατάξεων της ελληνικής νοµοθεσίας».
Το λέω αυτό γιατί η παράγραφος 4 αναφέρει πού δεν εφαρµό-
ζεται ο νόµος. Ο νόµος δεν εφαρµόζεται σε τρεις περιπτώσεις.
Η µία είναι η εκπαίδευση. Θα έλεγα ότι στην Ελλάδα το θέµα της
εκπαίδευσης έχει αµβλυνθεί. ∆εν έχουµε αµιγή σχολεία ενός
φύλου, πλην των εκκλησιαστικών σχολών. Μόνο οι εκκλησιαστι-
κές σχολές έχουν ένα φύλο. Όλα τα υπόλοιπα σχολεία περιλαµ-
βάνουν πλέον και τα δύο φύλα. ∆εύτερη περίπτωση. Πλην των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης –και το καταλαβαίνω- δεν µπορεί η
τηλεπερσόνα άλφα να παίρνει τα ίδια λεφτά µε κάποια άλλη µι-
κρότερης εµβέλειας τηλεπερσόνα. Η τρίτη περίπτωση αφορά τα
θέµατα απασχόλησης και επαγγελµατικής δραστηριότητας και
µη µισθωτής δραστηριότητας που ρυθµίζονται µε το νόµο τάδε.
Επειδή το νόµο τάδε τον έχω διαβάσει και εν προκειµένω τον έχω
πραγµατευθεί, καλύπτεται η περίπτωση γ’ στην πρώτη περί-
πτωση που σας είπα ότι πρέπει να σταµατήσετε εκεί, πλην ευ-
νοϊκότερων διατάξεων που υπάρχουν στην ελληνική νοµοθεσία.

Για τα άρθρα 4, 6 και 14 που αφορούν τη χρήση του φύλου ως
αναλογιστικού παράγοντα στις ασφαλιστικές και χρηµατοοικο-
νοµικές υπηρεσίες οφείλω να επισηµάνω ότι πρέπει να προσέ-
ξουµε το θέµα των αναλογιστικών µελετών και πώς αυτές
κρίνονται, διότι χρησιµοποιούµε το θέµα του φύλου και το θέµα
της ηλικίας στο θέµα των ασφαλιστικών εταιρειών. Πρέπει να το
προσέξουµε. Πιστεύω ότι εκεί υπάρχει ένα κενό.

Έρχοµαι στο δεύτερο κεφάλαιο. Κατ’ αρχάς θεωρώ ότι οι ρυθ-
µίσεις του άρθρου 16 αντίκεινται σε όλους τους επιχειρηµατίες
και επαγγελµατίες που έχουν µόνιµο µαγαζί και πληρώνουν τη-
λέφωνο, ενοίκιο, φως, νερό, και τέλη καθαριότητας. Όλοι αυτοί
περιµένουν από ηµέρες εορτών να ζήσουν και να βγάλουν τα
έξοδα και τη χασούρα των υπολοίπων ηµερών. Έρχεστε εσείς
µε τις ρυθµίσεις αυτές και βάζετε παζάρια Χριστούγεννα και
Πάσχα, τα οποία διαρκούν δέκα και δεκαπέντε µέρες. ∆ηλαδή
τις µέρες που οι έµποροι και οι επαγγελµατίες που έχουν µόνιµα
µαγαζιά πάνε να κερδίσουν τα χαµένα των υπόλοιπων ηµερών,
εσείς τους βάζετε να συναγωνίζονται τα παζάρια. Θεωρώ ότι
αυτές οι διατάξεις είναι ρουσφετολογικές. Είναι διατάξεις οι
οποίες, παρ’ όλες τις τροποποιήσεις που κάνατε, δεν έρχονται σε
συµφωνία µε τα επιµελητήρια και πιστεύω ότι εµείς καλώς δεν
τις ψηφίζουµε.

Για το θέµα των Ροµά θεωρώ ότι εκεί έχετε σωστή προσέγ-
γιση.
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Έρχοµαι στα θέµατα επιµελητηριακής νοµοθεσίας. Μη χρησι-
µοποιείτε τα επιµελητήρια ως κερκόπορτα για να υπάρχουν τα-
κτοποιήσεις εκτός ΑΣΕΠ και εκτός οικονοµικού ελέγχου, δηλαδή
εκτός του δηµοσιονοµικού ελέγχου, διότι µέσα από τον τρόπο
µε τον οποίο εσείς περνάτε αυτές τις διατάξεις αφήνετε πολλά
ανοιχτά µέτωπα.

Στο άρθρο 19 µεταξύ θετικών διατάξεων υπάρχουν και αρνη-
τικές διατάξεις που θα αναπτύξει η κ. Παπανδρέου. Στην παρά-
γραφο 5 του άρθρου 19 µου θυµίζετε έντονα αβδηριτισµό. Πριν
ακόµα ξεκινήσει ο αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, πριν
αρχίσουν να γίνοντε τα πρώτα έργα υποδοµής στο έργο αυτό,
συνέχεια αλλάζουµε και τροποποιούµε το Συµβούλιο, το οποίο
θα εποπτεύει το έργο και συνέχεια το αντικαθιστούµε, αν θα είναι
εκπρόσωπος της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, από ποια Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση θα είναι και ούτω καθ’ εξής και όλα αυτά πριν ακόµα
ξεκινήσει το έργο.

Όσο δε για την παράγραφο 7, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί
κάνετε την τροποποίηση αυτή τόσο εξειδικευµένα. Είναι εξειδι-
κευµένη η τροποποίηση. Σας τη διαβάζω, κύριοι συνάδελφοι:
«Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η µεταβίβαση των αδειών, εφόσον το
εταιρικό κεφάλαιο της εταιρείας στην οποία γίνεται η µεταβίβαση
κατέχεται εξ’ ολοκλήρου από τη µεταβιβάζουσα εταιρεία». ∆η-
λαδή κάποιος έχει µόνος του µία εταιρεία και µεταβιβάζει αυτή
την άδεια σε µία άλλη δική του εταιρεία όπου είναι καθ’ ολοκλη-
ρία ο ίδιος µέτοχος, πριν ακόµα ξεκινήσει η εγκατάσταση. Γιατί
να το κάνει; Αυτό έχει και «ονοµατεπώνυµο», είναι «φωτογρα-
φία». Ο τρόπος µε τον οποίο κάνετε αυτή τη ρύθµιση –η οποία
δεν είναι γενική- είναι σα να «φωτογραφίζετε» ένα ή δύο άτοµα.
Αυτή η ρύθµιση έχει «ονοµατεπώνυµο».

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των τροπολογιών και θα ξεκινήσω
από την τροπολογία µε γενικό αριθµό 595 και ειδικό αριθµό 64
για το θέµα της αλλαγής των ενεργοβόρων λευκών συσκευών µε
άλλες µικρότερης ενεργειακής κατανάλωσης.

∆εν είµαστε αντίθετοι µ’ αυτή την τροπολογία, αλλά οφείλουµε
να κάνουµε κάποιες σχετικές παρατηρήσεις. Η πρώτη παρατή-
ρηση έχει να κάνει µε το εξής: Η ελληνική αγορά δεν κατασκευ-
άζει αυτές τις συσκευές. ∆εν έχει βιοµηχανία κατασκευής
τέτοιων συσκευών. Αντίθετα, έχει αποδειχθεί ότι η µεγαλύτερη
διαφυγή ενέργειας γίνεται από τη θερµοµόνωση των κατοικιών.

Αντί, λοιπόν, να ενισχύσουµε την αλλαγή των κουφωµάτων, τα
διπλά παράθυρα και όλη αυτή τη βιοµηχανία αλουµινοκατα-
σκευών –η οποία είναι ντόπια βιοµηχανία- ώστε τα σπίτια να θερ-
µοµονωθούν και να µην έχουµε ανάγκη µεγάλης κατανάλωσης
ψύξης ή θέρµανσης, πάµε και αλλάζουµε τα κλιµατιστικά, τα
οποία δεν τα κατασκευάζουµε εδώ, αλλά τα εισάγουµε. Αυτά θα
πρέπει να έχουν κάποιες προδιαγραφές. Ποια είναι η προδια-
γραφή του κλιµατιστικού που θα αλλάξω; Ποιο κλιµατιστικό θα
πάρω; ∆εν θα έπρεπε να υπάρχουν συγκεκριµένες προδιαγρα-
φές ως προς το θέµα της κατανάλωσης ενέργειας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα πρέπει να µην ονοµατίζονται οι συσκευές, αλλά τουλά-
χιστον να έχουν συγκεκριµένα στάνταρς. ∆εν υπάρχει τίποτα απ’
αυτά! Αλλάζουµε µέχρι δύο συσκευές, πάρτε-πάρτε, απλώς να
κινηθεί η αγορά! Προχειρότητα! Το ίδιο θα γίνει και µε την αλ-
λαγή των συσκευών που έχουν να κάνουν µε τα θερµοσίφωνα ή
τις ηλεκτρικές κουζίνες.

Άρα, λοιπόν, η δική µας πρόταση θα ήταν εµείς να προωθή-
σουµε την αλλαγή πρώτα- πρώτα των κουφωµάτων και τη θερ-
µοµόνωση των σπιτιών. Έτσι θα ενισχύαµε την ντόπια βιοµηχανία
και µετά θα προχωρούσαµε στην άλλη αλλαγή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Σγουρίδη, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Θα αναφερθώ σε µία ακόµα τρο-
πολογία και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κάντε µία προσπά-
θεια, όµως, γιατί έτσι και αλλιώς άργησα να σας βάλω την
έναρξη του χρόνου και έχετε µιλήσει πάνω από δέκα, δεκαπέντε
λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Επίσης, θέλω να σας πω ότι η δα-
πάνη η οποία θα υπάρξει µε την αλλαγή των συσκευών είναι

πάνω από 1.000.000 ευρώ, αν και η έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους δεν αναφέρει τιµή. Όµως, πάνω από
1.000.000 ευρώ στον προϋπολογισµό δηµοσίων επενδύσεων θα
πρέπει να περάσει σε προληπτικό έλεγχο από το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο. Και εσείς κάτι τέτοιο δεν το κάνετε!

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία για τα βιοκαύσιµα µε γενικό
αριθµό 587 και ειδικό αριθµό 61.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Σας παρακαλώ,
κύριε Σγουρίδη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σ’ ένα
λεπτό.

Όταν περάσατε το νόµο για τα βιοκαύσιµα, σας είπαµε ότι ο
νόµος είναι ατελής. Ήρθατε µετά µε µία εκτεταµένη τροπολογία
το 2006, όπως είναι και η σηµερινή και αλλάξατε ξανά το νόµο.
Με δεύτερη τροπολογία, ολόκληρο νοµοσχέδιο, το 2008 αλλά-
ζετε ξανά το νόµο. Και σήµερα έρχεστε µ’ ένα ολόκληρο νοµο-
σχέδιο να αλλάξετε ξανά το νόµο. Αν αυτό δεν σηµαίνει
προχειρότητα, τότε τι σηµαίνει;

Επειδή ακριβώς είναι ολόκληρο νοµοσχέδιο, εµείς θα την κα-
ταψηφίσουµε. Απλώς θα σας πω ποιες αβελτηρίες υπάρχουν.
Μέχρι σήµερα έχετε δώσει περίπου 750 χιλιόλιτρα ετησίως για
να παρασκευαστούν από ελληνικές βιοµηχανίες. Η Ελλάδα χρει-
άζεται 150.000 µε 180.000 χιλιόλιτρα ετησίως. Αυτές οι εταιρείες
που πήραν άδεια, πώς θα κινηθούν; Πείτε µου και αν έχουν χρη-
σιµοποιήσει έναν τόνο ελληνικού καλαµποκιού ή τεύτλου! Τα
φέρνουν όλα µε εισαγωγές.

Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο, εµείς καταψηφίζουµε αυτή την τρο-
πολογία. Θεωρούµε ότι προχωρήσατε να νοµοθετήσετε πρό-
χειρα σ’ έναν πολύ ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι τα βιοκαύσιµα
και εµείς σας το επισηµάναµε και σας λέµε τώρα ξανά ότι κατα-
ψηφίζουµε την τροπολογία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο κ. Τσιρώνης έχει
το λόγο για οκτώ λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο που αφορά στην ενσωµάτωση της
Οδηγίας 113/2004 που αναφέρεται στην ίση µεταχείριση και στην
ίση πρόσβαση ανδρών και γυναικών σε αγαθά και υπηρεσίες –όχι
µόνο δηµόσια, αλλά και ιδιωτικά- αλλά και στην παροχή αυτών
των αγαθών και των υπηρεσιών από τους ίδιους, από τις γυναί-
κες και από τους άνδρες, νοµίζω ότι κινείται σε µία σωστή κα-
τεύθυνση και η χώρα µας έπρεπε ήδη να την έχει υιοθετήσει.
Πέντε χρόνια καθυστερεί! Από το 2004 έχουν περάσει πέντε χρό-
νια και έπρεπε ήδη να την έχουµε υιοθετήσει!

Σε κάθε περίπτωση, δεν µπορεί κανείς να αρνηθεί την υιοθέ-
τηση µίας τέτοιας οδηγίας, που αφορά στις υποχρεώσεις που
απορρέουν για τη χώρα µας από το κοινοτικό δίκαιο, στην εν-
σωµάτωση των οδηγιών στο εθνικό µας δίκαιο, στην εναρµόνιση,
αν θέλετε, του εθνικού µας δικαίου µε το κοινοτικό δίκαιο.

Συνεπώς, κανείς δεν µπορεί να έχει σοβαρή αντίρρηση, αν και
ακούστηκαν διάφορες απόψεις στην πρωινή συνεδρίαση. Όµως,
παρά τις διάφορες απόψεις, παρά τις όποιες επί µέρους επιφυ-
λάξεις µπορεί να έχει κάποιος για ορισµένες έννοιες, όπως είναι
η «σεξουαλική παρενόχληση» και άλλες, είναι έννοιες οι οποίες
δεν πρέπει να µας φοβίζουν. Η πολιτεία διαθέτει τα αρµόδια θε-
σµικά όργανα, τα οποία µπορούν να επιλύουν τέτοιου είδους δια-
φορές, όταν κάποιος προσφύγει. Χρειάζεται να υπάρχουν αυτοί
οι θεσµοί προστασίας, ακόµα και αυτοί οι όροι. Ακόµη και αν έχει
κάποιος τις επιφυλάξεις του, νοµίζω ότι πρέπει να τις υιοθετή-
σουµε και σαν πολιτισµένη χώρα να προχωρήσουµε µπροστά, να
κάνουµε ένα βήµα µπροστά. Έπρεπε να το έχουµε κάνει εδώ και
πέντε χρόνια, χωρίς να καθυστερούµε!

Αυτό είναι βασικά το νοµοσχέδιο. Όµως, έχουµε να κάνουµε
και µε κάποια άλλα –πολλά- νοµοσχέδια που αφορούν επιµέρους
διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου. Αυτό δείχνει τον τρόπο µε τον
οποίο νοµοθετεί σήµερα η Κυβέρνηση. Είναι ένας τρόπος προ-
χειρότητας, αποσπασµατικότητας, ένας τρόπος ο οποίος προ-
σβάλλει το Κοινοβούλιο, τους θεσµούς της δηµοκρατίας, όταν
σοβαρά νοµοθετήµατα έρχονται µε τη διαδικασία των τροπολο-
γιών. Όπως και σε προηγούµενα νοµοσχέδια, όπως ήρθε π.χ. η
τροπολογία για τη γεωθερµία, έτσι και σήµερα για τα βιοκαύσιµα
και ούτω καθεξής, συνεχώς το Υπουργείο Ανάπτυξης έχει κάνει
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καθεστώς πλέον το να νοµοθετεί µέσω των τροπολογιών, έτσι
ώστε να µπορεί να αποφεύγει την ουσιαστική συζήτηση στη
Βουλή σηµαντικών ζητηµάτων, που µπορούν να συζητηθούν µ’
έναν πιο διεξοδικό τρόπο. ∆εν πρέπει να φοβίζει την Κυβέρνηση
η συζήτηση στο Κοινοβούλιο, γιατί πρέπει να συζητούµε τι νο-
µοθετούµε ώστε να καταλαβαίνει η κοινωνία. Και το µήνυµα
αυτών των τελευταίων ευρωεκλογών είναι ότι πρέπει να βρούµε
διαφορετικούς τρόπους επικοινωνίας µε την κοινωνία, µε τους
πολίτες, έτσι ώστε να µπορέσουµε να έρθουµε κοντά. ∆εν είναι
δυνατόν, λοιπόν, να νοµοθετούµε µ’ αυτόν τον τρόπο. ∆εν µπο-
ρούν σοβαρές διατάξεις, όπως είναι για τα βιοκαύσιµα, για την
απόσυρση οικιακών ηλεκτρικών συσκευών, για τα οικιακά φωτο-
βολταϊκά, να συζητιούνται έτσι µε τη µορφή τροπολογιών.

Και δράττοµαι της ευκαιρίας, αφού είναι παρών και ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, να πω το εξής: Πριν από δύο χρόνια, η
Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή µαζί µε τη WWF για τη φύση,
έκαναν από κοινού µία εκδήλωση σε ό,τι αφορούσε τα κλιµατι-
στικά µηχανήµατα. Είχαν δεχθεί ότι ακόµα και τα inverter, αυτά τα
καινούργιας τεχνολογίας κλιµατιστικά, ότι είναι ενεργοβόρα –
και δεν µιλάµε για τα επαγγελµατικά κλιµατιστικά, αλλά για τα
οικιακά- και ότι θα πρέπει το ζήτηµα της ψύξης να αντιµετωπίζε-
ται µε άλλους τρόπους, όπως π.χ. µε ανεµιστήρες.

Φέρνουµε σήµερα εδώ διάταξη για να ενισχύσουµε –όπως και
µε τα αυτοκίνητα- συγκεκριµένα συµφέροντα. Η Κυβέρνηση δεί-
χνει µε ποιους θέλει να είναι. Θέλει να είναι µε κάποιους εισα-
γωγείς. Αν θέλετε, κατασπαταλώνται κοινοτικοί πόροι –και δεν
ξέρω αν αυτό είναι και συµβατό µε το κοινοτικό δίκαιο- απλώς
και µόνο για να εµφανίζεται µία απορροφητικότητα των κοινοτι-
κών πόρων.

Μα, είναι δυνατόν να φέρνετε διάταξη και µάλιστα για µηχα-
νήµατα που κατασκευάζονται στην πλειοψηφία τους εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; ∆εν είναι σοβαρή αντιµετώπιση να διαθέτετε
τέτοιους πόρους, κοινοτικούς και εθνικούς µαζί, για να ενισχύ-
ουµε από το Υπουργείο Ανάπτυξης την απόσυρση ενεργοβόρων
–υποτίθεται- συσκευών, διαδικασία που πριν από δύο χρόνια η
Γενική Γραµµατεία Καταναλωτή έχει απορρίψει!

Για ρωτήστε το Γενικό Γραµµατέα Καταναλωτή να σας το πει,
κύριε Υπουργέ! Και σήµερα φέρνετε τέτοιου είδους διατάξεις!

Απεναντίας, φέρνετε εχθρικές διατάξεις για την έρευνα. ∆ήθεν
θέλετε να κάνετε αναδιοργάνωση της έρευνας και ενώ σπατα-
λάτε τόσους κοινοτικούς πόρους µε τα κλιµατιστικά, αντί να ανα-
πτύξετε την έρευνα, τη συρρικνώνετε περαιτέρω και δίνετε τη
δυνατότητα στον Υπουργό µε κοινή υπουργική απόφαση, µε
υπουργικές αποφάσεις -αντί προεδρικών διαταγµάτων- να κάνει
το χαρακτηρισµό σ’ αυτές τις υπηρεσίες, αν θα είναι δηµόσιες ή
αν θα είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου και να
καθορίζει το πώς θα είναι στελεχωµένο το διοικητικό τους συµ-
βούλιο, ποιοι θα είναι οι πόροι τους και πώς θα λειτουργούν; Και
όλα αυτά να γίνονται µε µία υπουργική απόφαση. ∆εν σέβεστε
ούτε και το δικό σας το νόµο, που ψηφίσαµε πέρυσι το Μάρτιο,
το ν. 3653/2008, γιατί και σ’ αυτόν προβλέπατε προεδρικά δια-
τάγµατα. Πέρυσι το Μάρτιο ψηφίσαµε αυτό το νόµο. Είναι νωπές
οι σελίδες του νόµου, είναι νωπός ο νόµος και δεν τον εφαρµό-
ζετε. ∆εν εφαρµόζετε ούτε καν τους δικούς σας νόµους και τους
παίρνετε πίσω. Και δεν µπορούµε σήµερα στη Βουλή να νοµο-
θετούµε µ’ έναν πρόχειρο τρόπο, µε έναν τρόπο ο οποίος δεν
τιµά το Κοινοβούλιο, όπως σας είπα και πριν.

Επίσης, θα πω και το εξής. Εµείς έχουµε πει ότι θα διαθέσουµε
για την έρευνα το 2% του ΑΕΠ των πόρων, που µαζί µε την παι-
δεία, το 5%, θα είναι συνολικά 7%.

Αντίθετα, εσείς συρρικνώνετε και τους πόρους για την παιδεία
και τους πόρους για την έρευνα και τους πόρους για την τεχνο-
λογία. Εσείς διαθέτετε και σπαταλάτε τους πόρους στα κλιµατι-
στικά µηχανήµατα, στην απόσυρση υποτίθεται οικιακών
ηλεκτρικών συσκευών, στα αυτοκίνητα, έτσι ώστε να ενισχύετε
συγκεκριµένα συµφέροντα, στα οποία δεν υπάρχει καµµία προ-
οπτική. Επενδύστε σε σοβαρούς ή παραγωγικούς κλάδους της
ελληνικής οικονοµίας, έτσι ώστε να µπορέσουµε να πάµε µπρο-
στά. ∆εν είναι δυνατόν να νοµοθετούµε µε τέτοιο αποσπασµα-
τικό τρόπο.

Και στα οικιακά φωτοβολταϊκά, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυ-

πουργέ του Περιβάλλοντος, δεν υπογράφει το ΥΠΕΧΩ∆Ε. Γιατί
δεν υπογράφει; Πώς θα είναι σύννοµο; Όπως και χθες που εί-
χαµε εδώ τις διατάξεις για τον τουρισµό. Υπέγραψε το ΥΠΕΧΩ∆Ε
για τη νοµιµοποίηση των τουριστικών καταλυµάτων; Όχι. Υπο-
γράφει το ΥΠΕΧΩ∆Ε για τους ηµιυπαίθριους χώρους; Όχι. Όλα
κινούνται σε µία φοροεισπρακτική λογική και σε µία λογική προ-
στίµων. Αυτή είναι η λογική σας, η λογική µε την οποία θέλετε να
επιβαρύνετε τους Έλληνες φορολογούµενους, τον κάθε πολίτη
και να ενισχύσετε τους µεγάλους επιχειρηµατίες και τους εισα-
γωγείς.

Αυτή είναι η πολιτική σας, την οποία καταδίκασε πρόσφατα ο
ελληνικός λαός και θα την καταδικάσει πολύ σύντοµα που θα
πάµε σε εκλογές και θα δώσει τη δυνατότητα να υπάρξει µία κυ-
βερνητική αλλαγή, µία αλλαγή η οποία θα δώσει ένα διέξοδο και
µία προοπτική για τη χώρα και όχι την προοπτική που δίνετε
εσείς, την προοπτική, η οποία µας οδηγεί στο πουθενά.

Για τους λόγους που ανέφερα, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε
αυτό το νοµοσχέδιο, δεν µπορούµε να δεχθούµε τις διατάξεις.

Θα µπορούσαµε να συζητήσουµε όλες αυτές τις διατάξεις,
στην περίπτωση που ερχόταν µε µία άλλη σοβαρή διαδικασία.
Για τα βιοκαύσιµα θα µπορούσαµε να συζητήσουµε. ∆εν µπο-
ρούµε, όµως, να συζητήσουµε, κύριε Υπουργέ, µε τον τρόπο που
νοµοθετείτε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Το λόγο έχει η κ. Βάσω Παπανδρέου.
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

συζητάµε την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας σε µία οδη-
γία, η οποία είναι σηµαντική και αφορά την ισότητα εκτός του
χώρου της αγοράς εργασίας.

Όµως, η Νέα ∆ηµοκρατία παρά το γεγονός ότι φέρνει αυτήν
την εναρµόνιση µε αρκετή καθυστέρηση, τη φέρνει και µαζί µε
πλήθος άλλων διατάξεων που δεν έχουν καµία σχέση µε θέµατα
ισότητας. Αυτό είναι κάτι που η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας κάνει συστηµατικά. ∆ηλαδή, αντί να ενσωµατώνουµε τις
οδηγίες, ενσωµατώνει πλήθος τροπολογιών και άρθρων τα οποία
αφορούν διάφορα άσχετα θέµατα.

Η Κυβέρνηση –και το έχουµε θέσει επανειληµµένα αυτό το
θέµα- δεν ενδιαφέρεται για θέµατα καλής νοµοθέτησης, παρά
το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός το 2006 είχε στείλει προς όλα
τα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου µία εγκύκλιο –και αυτή η
εγκύκλιος ήταν σωστή- µε την οποία τους ζητούσε να ακολου-
θήσουν τους κανόνες και τις αρχές της καλής νοµοθέτησης, η
οποία προβλέπει ότι για κάθε νοµοθέτηµα θα πρέπει να υπάρχει
µία έκθεση για το ποιος είναι ο στόχος αυτού του νοµοθετήµα-
τος και ποιες είναι οι επιπτώσεις στις διάφορες κοινωνικές οµά-
δες. Επίσης, όταν έρχεται τροποποίηση προηγούµενων
διατάξεων ή νόµων, να υπάρχει µία αποτίµηση της λειτουργίας
του συγκεκριµένου νόµου.

Οι µεν Υπουργοί δεν έλαβαν υπ’όψιν τους την εγκύκλιο του
Πρωθυπουργού και ο δε Πρωθυπουργός την ξέχασε, όπως έχει
ξεχάσει και όλα αυτά τα οποία είχε πει και προεκλογικά.

Όµως, επειδή φαίνεται ότι η Κυβέρνηση δεν συγκινείται ούτε
από τα αποτελέσµατα των εκλογών ούτε από τις εκκλήσεις της
Αντιπολίτευσης, απευθύνοµαι προς το Προεδρείο του Κοινο-
βουλίου και κυρίως προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος τε-
λικά έχει υποχρέωση να παίρνει όλα τα απαραίτητα µέτρα, έτσι
ώστε να αποτρέπει την υποβάθµιση του Κοινοβουλίου και την
απαξίωση και υποτίµηση, αν θέλετε, της διαδικασίας νοµοθέτη-
σης.

Έτσι, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το Προεδρείο του Κοινοβου-
λίου να ασκήσει τα καθήκοντά του και να µην δέχεται νόµους οι
οποίοι αποτελούν συρραφή διαφόρων θεµάτων ασχέτων µεταξύ
τους, κάτι που είναι ενάντια και στο Σύνταγµα, αλλά και στον Κα-
νονισµό της Βουλής. Η Κυβέρνηση δεν σέβεται τη Βουλή. Όµως,
τουλάχιστον το Προεδρείο της Βουλής θα πρέπει να δείξει ότι
σέβεται τη Βουλή. Και αν σεβόµαστε τη Βουλή, δεν µπορούν να
έρχονται τέτοια νοµοθετήµατα.

Έχουµε τέσσερα άρθρα µε τελείως διαφορετικά θέµατα µε-
ταξύ τους. Το κάθε άρθρο είναι ένα «ποτ πουρί» διαφόρων θε-
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µάτων. Επιπλέον, έχουµε και τρεις τροπολογίες που κάθε άρθρο
ή τροπολογία θα έπρεπε να είναι αντικείµενο µιας ξεχωριστής
νοµοθετικής διαδικασίας, ώστε να γίνει και µια ουσιαστική συζή-
τηση.

Τώρα, έρχοµαι στο θέµα της ενσωµάτωσης.
Αναφέρθηκαν από την εισηγήτρια, αλλά και από άλλους συ-

ναδέλφους του ΠΑΣΟΚ οι διάφορες αντιρρήσεις ή προσθήκες
τις οποίες θα θέλαµε να δούµε. Ιδιαίτερα στο άρθρο 3, ειλικρινά
δεν καταλαβαίνω γιατί δεχόµαστε εξαίρεση της οδηγίας αυτής,
ενώ θα µπορούσαµε –η οδηγία µας το επιτρέπει- και στο χώρο
των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης και στο χώρο της διαφήµισης
και της εκπαίδευσης.

Η Κυβέρνηση δεν βλέπει την κατάσταση που υπάρχει στο
χώρο της διαφήµισης και στο χώρο των Μέσων Μαζικής Ενηµέ-
ρωσης; ∆εν βλέπουν το πώς ευτελίζουν τη γυναίκα καθηµερινά;
∆εν θα έπρεπε γι’ αυτό το λόγο να επωφεληθεί από τη δυνατό-
τητα που δίνει η οδηγία και να µην έχει αυτήν την εξαίρεση;

Το ίδιο ισχύει και για τα διάφορα άλλα θέµατα.
Όµως, θα ήθελα να επικεντρωθώ –γιατί δεν έχω πολύ χρόνο-

στα υπόλοιπα άρθρα, όπου φαίνεται η πλήρης ανακολουθία, η
προχειρότητα και η «τσαπατσουλιά» που χαρακτηρίζει τον τρόπο
λειτουργίας και νοµοθέτησης της Κυβέρνησης.

Έρχονται νόµοι της Κυβέρνησης και µετά από κάποιους µήνες
ή κάποια λίγα χρόνια τροποποιούµε το νόµο και µετά έρχονται
τροπολογίες επί τροπολογιών. Συνεχώς, τροποποιείτε πράγµατα,
γιατί δεν µπορούν να εφαρµοστούν ή γιατί κάτι άλλο εν τω µε-
ταξύ συνέβη. Όµως, αυτό δείχνει την προχειρότητα µε την οποία
έρχονται στη Βουλή εκ µέρους της Κυβέρνησης τα νοµοθετή-
µατα.

Θα ήθελα, λοιπόν, να επικεντρωθώ στο άρθρο 19 παράγρα-
φος 3.

Αυτό το άρθρο 19 είναι ένα «ποτ πουρί» του Υπουργείου Ανά-
πτυξης το οποίο αναφέρεται σε πάρα πολλά θέµατα. Όµως, µε
την παράγραφο 3 στοχεύει να αποδιαρθρώσει –ίσως και αυτό
είναι µέσα στο πλαίσιο της λεγόµενης «επανίδρυσης του κρά-
τους» και των µεταρρυθµίσεων που έχουν οδηγήσει σε πλήρη
αποδιάρθρωση του κράτους, οι λεγόµενες µεταρρυθµίσεις προ-
σθέτουν προβλήµατα και αναποτελεσµατικότητα στο δηµόσιο
τοµέα- πλήρως και το χώρο της έρευνας.

Με το άρθρο αυτό τροποποιείται βασικά ο ν. 1514/85 που αφο-
ρούσε την έρευνα και την ανάπτυξη της τεχνολογίας στη χώρα
µας, αλλά και το δικός σας νόµο για την έρευνα και την τεχνο-
λογία που πρόσφατα ψηφίστηκε στη Βουλή.

∆ίνετε τη δυνατότητα στον Υπουργό Ανάπτυξης µε κοινές
υπουργικές αποφάσεις µε τον Υπουργό Οικονοµικών να καθορί-
ζει τη φύση των ερευνητικών κέντρων νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου και νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου. Άλλωστε
όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, σκοπός είναι αντί να
απαιτείται πλέον η έκδοση προεδρικού διατάγµατος, να υπάρχει
µία υπουργική απόφαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ αναγνωρίζοντας τη
σηµασία της έρευνας και ανάπτυξης της τεχνολογίας στη χώρα
µας, τη σηµασία του ερευνητικού ιστού, είχε θελήσει µε τα προ-
εδρικά διατάγµατα –και το ίδιο και η Νέα ∆ηµοκρατία πρόσφατα-
να διασφαλίζεται η δυνατότητα µέσω διαφόρων µηχανισµών
ώστε να ελέγχεται η ορθότητα µιας τέτοιας απόφασης. Σε όλο
τον κόσµο λειτουργούν µε επιτυχία ερευνητικά κέντρα. Άλλα
είναι πολυκλαδικά, άλλα είναι µονοκλαδικά. Στην Ελλάδα έχουµε
το µεικτό σύστηµα.

Πρόσφατα βγήκε δελτίο Τύπου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
επειδή προωθούσε αυτήν την τροπολογία, που αλλάζει τον ερευ-
νητικό ιστό της χώρας, έτσι µε απόφαση δική του, µε απόφαση
του Υπουργού. Μπορεί ίσως να χρειάζονται κάποιες αλλαγές
στον ερευνητικό ιστό. Αλλά αυτό θα πρέπει να γίνει µετά από
αξιολόγηση των ερευνητικών κέντρων από εξειδικευµένους επι-
στήµονες. Υπάρχει το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Τεχνολο-
γίας που είναι αρµόδιο και κατά νόµο συµβουλευτικό όργανο του
Υπουργού για τη χάραξη της ερευνητικής πολιτικής και θα πρέ-
πει να κάνει µία εισήγηση. Θα πρέπει να υπάρχει ένας διάλογος
µε τα ερευνητικά κέντρα και όχι να αποφασίζει ο Υπουργός ότι
αλλάζει τον ερευνητικό ιστό της χώρας µε δική του απόφαση.

Έχω υπάρξει Υπουργός Ανάπτυξης και είχα τον τοµέα της
έρευνας, αλλά ούτε τότε είχα υποστηρίξει ούτε σήµερα υποστη-
ρίζω ότι µπορώ σε όλα τα θέµατα να έχω γνώµη, η οποία είναι
πάνω απ’ όλα. Υπάρχουν ειδικοί σε κάθε χώρο. Και θα πρέπει αυ-
τούς τους ειδικούς και να τους σεβόµαστε και να τους αξιολο-
γούµε και να ζητάµε τη γνώµη τους και τις προτάσεις τους. ∆εν
ξέρω αν ο σηµερινός Υπουργός Ανάπτυξης γνωρίζει τα θέµατα
της έρευνας καλύτερα από τους ερευνητές, καλύτερα από τους
εξειδικευµένους επιστήµονες και αποφασίζει µόνος του ποια θα
είναι η δοµή του ερευνητικού ιστού.

Κοιτάξτε, θα υπάρξει µεγάλη αντίδραση στα ερευνητικά κέ-
ντρα και σωστά θα υπάρξει. Εκτός κι αν δεν σας ενδιαφέρει µε
όλο αυτό το µπάχαλο που έχετε δηµιουργήσει γενικώς σε όλο
το δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, αν και σ’ αυτόν το
χώρο θα δηµιουργήσετε πρόσθετα προβλήµατα χωρίς να είναι
ανάγκη.

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι και επί των ηµερών µου, όταν
ήµουν αρµόδια, το θέµα της αναδιάρθρωσης είχε συζητηθεί σε
µια εξειδικευµένη οµάδα από τους ειδικούς επιστήµονες και µά-
λιστα σε βάθος. Αλλά τότε αυτό που είχε φανεί πέρα από τα υπό-
λοιπα προβλήµατα τα οποία ανεφύετο, ήταν ότι το κόστος µιας
τέτοιας αναδιάρθρωσης ήταν απαγορευτικό. Σας το λέω γιατί το
κάνετε αυτό µέσα στο πλαίσιο περιορισµού της σπατάλης. Αν
είναι να περιορίσουµε τη σπατάλη και πρέπει να την περιορί-
σουµε τη σπατάλη στο δηµόσιο τοµέα, δεν είναι ο χώρος της
έρευνας και της τεχνολογίας για να αυθαιρετεί ο Υπουργός και
η εκάστοτε κυβέρνηση. Σεβαστείτε αυτόν το χώρο και σεβα-
στείτε το ερευνητικό επιστηµονικό δυναµικό της χώρας. Μην
προχωράτε σε κάτι τέτοιο, γιατί δεν πρόκειται να εφαρµοστεί,
είναι το ίδιο µε το πρόσφατο του 2008 νόµο, όπου είχατε αλλά-
ξει το ν. 3653. Και τότε τον είχατε ανακοινώσει µε τυµπανοκρου-
σίες, αλλά ποτέ δεν εφαρµόστηκε. Το ίδιο δεν θα εφαρµοστεί κι
αυτό γιατί η αντίδραση θα είναι πολύ µεγάλη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρόε-
δρε, το λόγο για µια µικρή παρέµβαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ορίστε, έχετε το
λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Θέλω κατ’
αρχάς να απαντήσω στην κ. Παπανδρέου. Μας έκανε µαθήµατα
ότι πρέπει να συνεργαστούµε µε τους επιστήµονες και ότι το
ΠΑΣΟΚ είχε συγκροτήσει µια επιτροπή.

Πιθανόν το πόρισµα εκείνης της επιτροπής της δικής σας να
χρησιµοποιήσαµε, κυρία Παπανδρέου και φέραµε αυτές τις ρυθ-
µίσεις. Αλλά συνοµιλούµε και εµείς µε επιστήµονες.

ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ: Όχι επιστήµονες µεµονωµένους. Μι-
λάµε για τα αρµόδια όργανα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Συνοµιλούµε
και εµείς µε επιστήµονες. Και βεβαίως οι ρυθµίσεις που έρχονται
εδώ έχουν την πολιτική κάλυψη του Υπουργού και της Κυβέρνη-
σης. Ο δε Υπουργός και τα θέµατα γνωρίζει και δεν ισχυρίζεται
ότι είναι αυθεντία σε όλα. Γι’ αυτό έχουµε τους συνεργάτες µας,
οι οποίοι µας προτείνουν και ερχόµαστε εδώ στο Κοινοβούλιο
και περιµένουµε να ακούσουµε συγκεκριµένη κριτική.

Οι προσεγγίσεις του στυλ «νοµοσχέδιο σκούπα» που ακού-
στηκαν νωρίτερα, νοµίζω ότι δεν ανταποκρίνονται στην πραγµα-
τικότητα. Ασφαλώς είναι ενσωµάτωση µιας οδηγίας και ασφαλώς
µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο φέρνουµε ρυθµίσεις του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και δίνουµε λύσεις σε συγκεκριµένα προβλή-
µατα. Μου δίνετε την εντύπωση ότι ενοχληθήκατε πολύ από τις
ρυθµίσεις αυτές. Τόσο πολύ ενοχληθήκατε δηλαδή για την από-
συρση των κλιµατιστικών; Εδώ ακούστηκαν απόψεις για την προ-
στασία των κεφαλαίων της ευρωπαϊκής κοινότητας, ότι δεν
υπάρχουν προδιαγραφές. Έλεος πια! Μα, είναι πολύ συγκεκρι-
µένα αυτά που υπάρχουν, τα γνωρίζει η αγορά, τα γνωρίζουν οι
καταναλωτές. Μόνο εσείς δεν θέλετε να τα κατανοήσετε.

Φέραµε ρύθµιση για τη Μεσοχώρα. ∆εν θέλατε να έρθει; Επι-
τέλους αποφασίστε τι θέλετε. Γιατί εδώ ο κάθε συνάδελφος της
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Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κυρίως, διαµορφώνει τη δική του
άποψη.

Εµείς λέµε ότι τα θέµατα που φέραµε πέρα από την οδηγία,
είναι πολύ συγκεκριµένα. Είναι του Υπουργείου Ανάπτυξης, είναι
µια πρακτική η οποία και στο παρελθόν έχει αξιοποιηθεί, προ-
κειµένου να δίνονται λύσεις σε συγκεκριµένα προβλήµατα.

Επίσης, να απαντήσω και στον κ. Σγουρίδη, ο οποίος για τρίτη
φορά άσκησε άδικα, κατά τη γνώµη µου, την ίδια κριτική. Τα είπε
στην Επιτροπή, τα είπε στην πρωτολογία του, τα λέει τώρα και
επί των άρθρων. Μα, αν µου κάνετε την τιµή να διαβάσετε τα
Πρακτικά µε τις απαντήσεις που έχω δώσει, θα δείτε ότι σας έχω
καλύψει, έχω απαντήσει για όλα. Είναι λάθος η επιµονή αυτήν
την ώρα της συζήτησης των άρθρων να µου λέτε ότι ανοίγουµε
παζάρια και οτιδήποτε άλλο.

Τίποτα καινούργιο δεν γίνεται. Είναι αναδιατύπωση του άρ-
θρου, το οποίο το βλέπετε και νοµίζετε ότι είναι καινούργιο. Επι-
τέλους, ακούστε τι απαντάµε για να έχει αξία αυτός ο διάλογος
που γίνεται σ’ αυτή την Αίθουσα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: Τα επιµελητήρια γιατί έχουν αντί-
θετη γνώµη;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Παρακαλώ, δεν
έχετε το λόγο.

Παρέλειψα πριν να πω ότι σχετικά µε ορισµένα σχόλια που
έκανε η κ. Παπανδρέου που αφορούν το Προεδρείο, θα µεταβι-
βαστούν στον Πρόεδρο της Βουλής και στη ∆ιάσκεψη των Προ-
έδρων υποθέτω.

Ο κ. Καλογιάννης έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάρει ξανά

το λόγο ο κύριος Υπουργός;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χω-

ροταξίας και ∆ηµοσίων Έργων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην
τροπολογία µε γενικό αριθµό 591 και ειδικό 63 σύµφωνα µε την
οποία για τις κτηριακές εγκαταστάσεις που εξυπηρετούν τη λει-
τουργία και τη συντήρηση της Εγνατίας Οδού, καθώς και των κά-
θετων σ’ αυτή αξόνων, ζητάµε να εφαρµόζονται ακριβώς οι
διατάξεις του άρθρου 23, παράγραφος 7, του ν.2300/1995.

Τι έλεγε αυτός ο νόµος στο συγκεκριµένο άρθρο; Καθόριζε
τους όρους δόµησης, το συντελεστή δόµησης, τη χρήση, τον
τρόπο δηλαδή µε τον οποίο µπορεί να κατασκευάζονται τα κτή-
ρια τα οποία εξυπηρετούν τους αυτοκινητοδρόµους. Και ποια
είναι αυτά τα κτήρια; Είναι τα κτήρια των διοδίων, τα κτήρια των
σταθµών εξυπηρέτησης των αυτοκινήτων και ενδεχοµένως και
κάποια κτήρια που εξυπηρετούν τη διοίκηση του έργου. Και γιατί
γίνεται αυτό; διότι σύµφωνα µε τις κείµενες πολεοδοµικές δια-
τάξεις θα ήταν αδύνατο ουσιαστικά να µπορέσουν να οικοδοµη-
θούν αυτά τα έργα. Φαντάζεστε καµµία πολεοδοµική υπηρεσία,
για παράδειγµα, η οποία θα αδειοδοτούσε ένα κτήριο µέσα στον
αυτοκινητόδροµο, πάνω στον αυτοκινητόδροµο, όπως είναι το
µικρό κτήριο των διοδίων;

Γι’ αυτόν το λόγο, λοιπόν, τότε ο νοµοθέτης –επαναλαµβάνω,
το 1995- καθόρισε αυτούς τους όρους δόµησης. ∆εν υπήρχε σε
εκείνο το νόµο πρόβλεψη για την Εγνατία Οδό. Αντιθέτως γινό-
ταν και αναφορά στο Ταµείο Εθνικής Οδοποιίας. Το Ταµείο Εθνι-
κής Οδοποιίας όµως δεν έχει αρµοδιότητες στην Εγνατία Οδό.

Φέρνουµε, λοιπόν, αυτήν την τροπολογία, η οποία κατά τα
λοιπά είναι τυπική.

Στο συγκεκριµένο θέµα να πω, ότι τις αρµοδιότητες του Τα-
µείου Εθνικής Οδοποιίας τις ασκεί η Εγνατία Οδός Α.Ε..

Κι εδώ επιτρέψτε µου να κάνω µία αναφορά σε αυτά τα οποία
είπε η αγαπητή κ. Καφαντάρη. ∆εν τίθεται θέµα εκχώρησης δι-
καιωµάτων σε ιδιώτες κλπ.. Η Εγνατία Οδός Α.Ε. δια της γενικής
της συνελεύσεως, που είναι το ελληνικό δηµόσιο, θα αποφασίζει
σε ποιες θέσεις θα γίνονται τα κτίρια των διοδίων και οι σταθµοί
εξυπηρέτησης των αυτοκινήτων. Τόσο απλό είναι το θέµα.

Γι’ αυτόν το λόγο ζητώ απ’ όλους τους συναδέλφους να υπερ-
ψηφιστεί η συγκεκριµένη τροπολογία.

Επιτρέψτε µου, επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία πολύ
µικρή αναφορά στην Εγνατία Οδό αυτή καθ’ εαυτή, επειδή ανα-
φέρθηκε προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Μαγκριώτης. Μίλησε

ο κύριος συνάδελφος για φιέστες και για προπαγάνδα, αναφε-
ρόµενος στο έργο της Εγνατίας Οδού.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι, να πω ότι δεν υπάρχει καµ-
µία απολύτως προπαγάνδα σε ό,τι αφορά την Εγνατία Οδό. Προ-
παγάνδα ενδεχοµένως υπήρχε πριν δέκα, δεκαπέντε χρόνια,
όταν οι τότε κυβερνήσεις είχαν θέσει ως ορόσηµο για την ολο-
κλήρωση του έργου αρχικώς το 1997 και στη συνέχεια το 2000.
Και πώς ήταν δυνατόν να έχει ολοκληρωθεί το έργο το 2000; Το
2004 η σηµερινή Κυβέρνηση, η σηµερινή πολιτική ηγεσία του
ΥΠΕΧΩ∆Ε, στην οποία έχω την ιδιαίτερη τιµή να ανήκω, ο Υπουρ-
γός κ. Σουφλιάς έθεσε χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης το τέλος
του 2008; Και επί των ηµερών µας δηµοπρατήθηκαν τα πιο δύ-
σκολα από τεχνικής και κατασκευαστικής άποψης κοµµάτια της
Εγνατίας Οδού, όπως για παράδειγµα η µεγάλη γέφυρα στην
Μπαλντούµα µήκους πλέον του ενός χιλιοµέτρου.

Η Εγνατία Οδός, λοιπόν, είναι µία πραγµατικότητα. Την απο-
λαµβάνουν όλοι οι Έλληνες πολίτες. Και ασφαλώς απέχουν πάρα
πολύ από την πραγµατικότητα τα λεγόµενα από τον κύριο συνά-
δελφο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Τµήµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθεί από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκε στους χώρους
του Μεγάρου της Βουλής, η δεύτερη οµάδα του Τµήµατος Εκ-
µάθησης Ελληνικής Γλώσσας για µετανάστες, Τµήµα Αθηνών,
αποτελούµενη από δεκαοκτώ µαθητές κι ένα συνοδό.

Τους καλωσορίζουµε στη Βουλή κι ευχόµαστε καλή πρόοδο
στην εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σχολιάσω κάποιες πα-

ρεµβάσεις που έγιναν στη συζήτηση επί των άρθρων. Κι επειδή
ο χρόνος είναι πολύ λίγος για να αναφερθώ αναλυτικά σε όλα, θα
κρατήσω εκείνα τα οποία ίσως δέχθηκαν την περισσότερη κρι-
τική.

Θα σταθώ, λοιπόν, στο άρθρο 6, για να πω ότι τα αναλογιστικά
στατιστικά δεδοµένα συλλέγονται από την Επιτροπή Εποπτείας
Ιδιωτικής Ασφάλισης, η οποία έχει την εποπτεία –την εποπτική
αρµοδιότητα ουσιαστικά- των ασφαλιστικών επιχειρήσεων. Συ-
νεργάζεται µε όλους τους αρµόδιους φορείς και περιλαµβάνει
τα δεδοµένα αυτά σε ετήσια έκθεση, την οποία διαβιβάζει στη
Βουλή, αλλά και στη Γενική Γραµµατεία Ισότητας των δύο
Φύλων.

Σε ανάλογους Οργανισµούς έχουν αναθέσει τη συλλογή των
στοιχείων αυτών και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως η Κύπρος που έχει ειδικό φορέα τον Έφορο Ασφαλίσεων
και η Ιταλία που έχει Ειδικό Ινστιτούτο.

Κι επειδή ζητήθηκε στην Επιτροπή να φέρουµε τα στοιχεία µε
τα οποία γίνεται αυτή η αξιολόγηση, καταθέτουµε σήµερα ολο-
κληρωµένα τα στοιχεία, χρησιµοποιώντας, αν θέλετε, αναλογι-
στικά δεδοµένα του Υπουργείου Ανάπτυξης του 2001. Τα
στοιχεία αυτά επικαιροποιούνται συνήθως κάθε δεκαετία.
Έχουµε, λοιπόν, του 2001 από το Υπουργείο Ανάπτυξης, µε την
υπογραφή της τότε Υφυπουργού, της κ. Αποστολάκη, τα οποία
εµείς αξιοποιήσαµε –αν θέλετε, δεν µπορούσαµε να µην λάβουµε
υπ’ όψιν µας- και τα οποία, αν θέλετε, προσδιορίζουν τα συµβό-
λαια µέχρι τη λήξη τους.

Βεβαίως, είπαµε ότι σε αυτά υπάρχει µεταβατικό στάδιο. Από
το 2012 η Επιτροπή Εποπτείας Ιδιωτικής Ασφάλισης έχει χρέος
να επανεξετάσει όλα αυτά τα δεδοµένα και πράγµατι µε βάση
αυτά τα καινούργια δεδοµένα, να πάρει τις τελικές αποφάσεις.
Αυτήν την ώρα, όµως, που µιλάµε, υπάρχουν συµβόλαια σε εξέ-
λιξη. ∆εν µπορούν να σταµατήσουν µέχρι τη λήξη τους. Είναι
όπως είναι σήµερα. Όταν θα ανανεωθούν, µε την προσκόµιση
πια των νέων αναλογιστικών στοιχείων, θα γίνουν οι ανάλογες
µετατροπές.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά και παρακαλώ να µοιραστούν
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και στους κυρίους συναδέλφους.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Γεώργιος Βλά-

χος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να έλθω λίγο στο άρθρο 16, για το οποίο γίνεται πολλή
κουβέντα ξανά και ξανά. Θεωρώ ότι ή δεν έγινε κατανοητό ή σκό-
πιµα επαναλαµβάνουµε τα ίδια επιχειρήµατα –εννοώ τους συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης- γι’ αυτά τα περίφηµα παζάρια.

Να πούµε ότι δεν άλλαξε απολύτως τίποτε ει µη µόνο ονοµά-
στηκαν τα πασχαλινά παζάρια, τα οποία λειτουργούσαν µέχρι σή-
µερα κατ’ αναλογία των χριστουγεννιάτικων. Υπάρχει νόµος που
τα προσδιορίζει αυτά. ∆εν είναι καινούργια. Και αυτό έγινε µόνο
και µόνο για να περιοριστούν κατά πέντε οι ηµέρες λειτουργίας.
Από δεκαπέντε ηµέρες που λειτουργούσαν, τα πασχαλινά τα
ονοµάζουµε για να τις κάνουµε δέκα. Άρα, µειώνουµε τις µέρες.

∆εύτερον, είπαµε ότι υπάρχει στο Σχιστό µία πραγµατικότητα.
Όσοι περνάνε από εκεί κάθε Κυριακή γνωρίζουν τι ακριβώς γί-
νεται. Και είπαµε ότι πρέπει να υπάρξει µία ρύθµιση κατ’ αναλο-
γία της ρύθµισης που ισχύει για το ∆οξάτο της ∆ράµας, όπου,
δηλαδή, η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση θα αποφασίσει αν θα πρέ-
πει να λειτουργήσει παζάρι στη συγκεκριµένη περιοχή –υπενθυ-
µίζω σε όλες και σε όλους τους συναδέλφους ότι είναι αίτηµα
του δήµου- ή αν θα πρέπει να σταµατήσει αυτή η αγορά, η οποία
µέχρι σήµερα λειτουργεί χωρίς κανόνες, είναι πλήρως παρά-
νοµη.

Βεβαίως, µέχρι σήµερα δεν είδαµε κάποιον φορέα της αγοράς
να πάρει πρωτοβουλία για να σταµατήσει αυτό το παζάρι.

Σε κάθε περίπτωση δεν πρέπει να γίνεται σύγχυση για το πα-
ζάρι που λειτουργεί στο κέντρο του Πειραιά µε αυτό στο Σχιστό.
Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα.

∆εν νοµοθετούµε τίποτα καινούργιο ει µη µόνο θέλουµε να βά-
λουµε τελεία και παύλα σε αυτήν την πραγµατικότητα που υπάρ-
χει µέχρι σήµερα και ή να καταργηθεί ή να σταµατήσει ή να
υπάρξουν κανόνες και πλήρη διαφάνεια στη λειτουργία της αγο-
ράς σε αυτήν την περιοχή.

Αν αυτό δεν γίνεται κατανοητό ή αν µε αυτό κάποιος διαφωνεί,
πρέπει να το πει καθαρά. Και πρέπει να µας πει και µε ποιο τρόπο
πρέπει να παρέµβει η πολιτεία και αυτούς τους εκατοντάδες πω-
λητές, που συγκεντρώνονται κάθε Κυριακή και κάνουν αυτό το
εµπόριο, να τους καταργήσει. Πρέπει να µας το πείτε αυτό. ∆ιότι
αυτό µόνο µε αστυνοµικά µέτρα µπορεί να γίνει και καταλαβαί-
νετε τι προεκτάσεις µπορεί να έχει µία τέτοια επέµβαση.

Επίσης, επιτέλους και οι συνάδελφοι -κυρίως πάλι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης- ας ξεκαθαρίσουν ποια είναι η θέση
τους. Άκουσα συναδέλφους να είναι αντίθετοι. Άκουσα συνα-
δέλφους να είναι υπέρ. Επιτέλους, ο κάθε συνάδελφος -επειδή
µας κατηγορείτε ότι εµείς φέρνουµε ρυθµίσεις µε εκλογική σκο-
πιµότητα- ας ξεκαθαρίσει τι θέλει να γίνει και ποια είναι η γραµµή
στο τέλος – τέλος του ΠΑΣΟΚ.

Είπαµε, επίσης, ότι για πρώτη φορά γίνεται κλήρωση και µά-
λιστα δηµόσια, για να υπάρχει πλήρη διαφάνεια, να µην υπάρχει
πελατειακή σχέση.

∆ώσαµε, επίσης, 75% σε όλους εκείνους τους επαγγελµατίες
που δουλεύουν µία φορά την εβδοµάδα και µόνο 25% σε εκεί-
νους που έχουν περισσότερες µέρες εργασίας την εβδοµάδα.
Αυτό θεωρούµε ότι είναι δίκαιο, ότι ικανοποιεί αυτούς τους αν-
θρώπους που συµµετέχουν στα παζάρια και στις εµποροπανη-
γύρεις, για να µπορέσουν να έχουν ένα σταθερό µεροκάµατο.

Ακόµη, δώσαµε ένα ποσοστό στους Ροµά. Ασφαλώς είναι Έλ-
ληνες πολίτες. Έτσι κι αλλιώς µπορούν να πάρουν και σαν Έλ-
ληνες πολίτες µία άδεια. Εµείς, όµως, θέλαµε να ενισχύσουµε
ακόµη περισσότερο αυτήν την κοινωνική οµάδα συµπολιτών µας
και βάζουµε ένα ποσοστό.

Εδώ γίνεται µπέρδεµα πάλι -γιατί κανείς δεν πρόσεξε ακριβώς
τη διατύπωση- για τους πενταετούς διαµονής. Είναι άλλη κατη-
γορία αυτοί. Οι επί µακρόν διαµένοντες στην Ελλάδα, διεκδικούν
µε αυτήν την ιδιότητα συµµετοχή στις αγορές. ∆εν πρέπει να
µπλέκετε αυτό µε τους Ροµά. ∆ιότι άκουσα συναδέλφους να
µπλέκουν αυτές τις δύο κατηγορίες. Είναι δύο διαφορετικά
πράγµατα.

Και επειδή ακούγονται και βαριές κουβέντες και ορισµένες
φορές ακούγονται και καταγγελίες θα έλεγα ότι χρειάζεται πολύ
µεγαλύτερη προσοχή προκειµένου να αποφεύγονται αυτές οι βα-
ρύγδουπες εκφράσεις.

Επίσης, είπαµε το πρωί και θέλω να επαναλάβω και τώρα ότι
διανύοντας αυτήν την περίοδο µια κρίση η αγορά χρειάζεται ενί-
σχυση, χρειάζεται κάποια πρωτοβουλία. ∆εν µπορεί να µένουµε
απαθείς. Πρέπει να πάρουµε κάποιες πρωτοβουλίες. Ακούστη-
καν προτάσεις στο Υπουργείο για µετακίνηση του χρονικού
ορίου των εκπτώσεων. Εµείς είπαµε, λοιπόν, ότι δεν πρέπει του-
λάχιστον αυτήν την ώρα να γίνει κάτι τέτοιο. Μπορεί όµως να
σταµατήσει αυτή η απαγόρευση των προσφορών ένα µήνα πριν
τις εκπτώσεις. Έτσι, λοιπόν, στον ισχύοντα νόµο καταργούµε
αυτήν την απαγόρευση για τις προσφορές, δίνοντας τη δυνατό-
τητα στην αγορά να ανασάνει µε δεκαήµερα εκπτώσεων έως του
50% των προϊόντων που διακινεί η κάθε επιχείρηση, να µπορεί
να τα προσφέρει και οι καταναλωτές, όλοι µας, ιδιαίτερα πριν τις
καλοκαιρινές διακοπές να µπορέσουµε να επωφεληθούµε από
αυτές τις χαµηλές τιµές. Με αυτήν την ρύθµιση θεωρούµε ότι και
την αγορά ενισχύουµε να κινηθεί καλύτερα και πιο αποτελεσµα-
τικά, αλλά και τους καταναλωτές να έχουν συµφέρον.

Και πραγµατικά εγώ θέλω να πω για µια ακόµη φορά ότι ήρθε
ασφαλώς µε την γνωστή διαδικασία αφού οι εργασίες της Βου-
λής είχαν σταµατήσει λόγω των ευρωεκλογών και επόµενο νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης ήταν να έχουµε την
επόµενη εβδοµάδα που θα µπορούσαµε να το φέρουµε ολοκλη-
ρωµένο σαν τροπολογία, πάει όµως πολύ αργότερα και αν ψη-
φιστεί τότε καταλαβαίνετε ότι δεν έχει πρακτικά αξία αφού πια θα
πλησιάζουµε στην 15η Ιουλίου που έχουµε έναρξη των εκπτώ-
σεων. Γι’ αυτό, λοιπόν, ήρθε µε αυτόν τον τρόπο και θέλω να κρα-
τήσουµε όλοι την ουσία αυτής της παρέµβασης και όχι τη
διαδικασία.

Θέλω ακόµη να πω ότι για την Μεσοχώρα υπήρξε διαβού-
λευση µε τον ενδιαφερόµενο ∆ήµο, τον ∆ήµο Πινδέων και νοµίζω
ότι σχεδόν το σύνολο των αιτηµάτων του δήµου έγινε δεκτό. Επί-
σης, έχουµε συµφωνήσει για την επιπλέον απαλλοτρίωση των
εξήντα στρεµµάτων που επιθυµεί ο δήµος για την µετεγκατά-
σταση των κατοίκων της περιοχής της Μεσοχώρας. Και πρόκει-
ται άµεσα αφού µελετηθεί να έρθει υπό µορφήν τροπολογίας και
να συµπληρωθεί. Όµως, καταλαβαίνετε ότι δεν µπορούσε να
έρθει σήµερα. Το είπαµε στην επιτροπή, όµως χρειάζεται κάποιο
χρονικό διάστηµα να µελετηθούν σχεδιαγράµµατα, τοπογραφικά
διαγράµµατα που να προσδιορίζουν αυτήν την έκταση των εξή-
ντα στρεµµάτων ούτως ώστε να έρθει εδώ ολοκληρωµένα και να
ψηφιστεί. ∆εν κάνουµε πίσω απ’ ό,τι είπαµε. Επιµένουµε σε αυτό,
θα γίνει πραγµατικότητα σε επόµενο νοµοσχέδιο.

Ελέχθη επίσης για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Έχει
ετοιµαστεί νοµοθέτηµα το οποίο θα βελτιώσει το ν. 3468/06 προ-
κειµένου να επιταχυνθούν οι διαδικασίες αδειοδότησής τους.
Επίσης, έχει ετοιµαστεί διάταξη σε συνεργασία µε την Πανελλή-
νια Οµοσπονδία Ιδιοκτητών Ακινήτων την ΠΟΜΙ∆Α για την ενερ-
γειακή αναβάθµιση των κτηρίων. Είναι γνωστό, έχει ανακοινωθεί
από τον Υπουργό ότι είναι σε εξέλιξη αλλά για τον σκοπό αυτό
πρέπει να γίνει κάποια µελέτη συγκεκριµένη και αναλυτικά στοι-
χεία για την χρηµατοδότηση. Είναι κάτι που θα έρθει και θα
αφορά τα κουφώµατα και γενικότερα την ενεργειακή αναβάθ-
µιση των κτηρίων. Αυτό όµως, δεν έχει να κάνει µε το άλλο πρό-
γραµµα που τρέχει µε την, αν θέλετε, απόσυρση των
ενεργοβόρων κλιµατιστικών. Είναι ένα πρόγραµµα σε εξέλιξη,
στηρίζεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Προφανώς έχουµε την
έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προφανώς η Ευρωπαϊκή
Ένωση ξέρει ποιο είναι το καλό της. ∆εν παγιδεύτηκε όπως
κάπως έτσι εννοήθηκε από συναδέλφους ότι ξοδεύουµε χρήµατα
και πράγµατι µπορεί πια το κάθε νοικοκυριό, το κάθε σπίτι να έχει
ένα σύγχρονο κλιµατιστικό που και λιγότερη ενέργεια να κατα-
ναλώνει και καλύτερη απόδοση να έχει. Γι’ αυτό είπα προηγου-
µένως στην παρέµβασή µου ότι επειδή όλα αυτά εµείς τα
θεωρούµε ότι είναι αυτονοήτως χρήσιµα για τον κάθε κατανα-
λωτή για τον κάθε συµπολίτη δεν κατανοούµε γιατί πρέπει να γί-
νεται αυτή η µίζερη κριτική, γιατί το φέραµε σε αυτό το
νοµοσχέδιο, έπρεπε να το φέρουµε σε άλλο, δεν κολλάει έτσι,
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έπρεπε να κολλήσει αλλιώς. Γίνεται διάλογος. Ας κρατήσουµε
την ουσία της κουβέντας, ας γίνει η κριτική, αν θέλετε, επί του
συγκεκριµένου θέµατος και ας µην αφιερώνουµε τόσο χρόνο στη
διαδικασία. Εµείς σαν Υπουργείο Ανάπτυξης παίρνουµε συνεχώς
πρωτοβουλίες και αυτό θα συνεχίσουµε να το κάνουµε και στο
µέλλον προκειµένου να λύνουµε µικρά ή µεγάλα προβλήµατα συ-
µπολιτών µας. Το έχει ανάγκη η κοινωνία και εµείς σε αυτό το
ρυθµό θα συνεχίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κύριε Υπουργέ, αυτά που καταθέσατε προηγουµένως, τα ΦΕΚ,

είπατε «να µοιραστούν». Εννοούσατε να κατατεθούν στα Πρα-
κτικά υποθέτω και όποιος Βουλευτής τα θέλει, να τα ζητάει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Είναι πολλές
οι σελίδες, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ωραία, είναι στα
Πρακτικά και όποιος ενδιαφέρεται, µπορεί να τα ζητήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Για παρά-
δειγµα ζητήθηκαν από την κ. Μερεντίτη. ∆εν ξέρω αν κάποιος
άλλος συνάδελφος θα θέλει να τα αξιοποιήσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ωραία θα είναι στη
διάθεση των συναδέλφων µέσω της υπηρεσίας των Πρακτικών.

Ο κ. Βενιζέλος έχει το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας του

νοµοσχεδίου µίλησα το πρωί. Η εισηγήτριά µας η κ. Μερεντίτη
και άλλοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ αναφέρθηκαν αναλυτικά στα
άρθρα και τις τροπολογίες. Άκουσα τώρα τον κύριο Υφυπουργό
κατ’ επανάληψη να ποιείται έκκληση προς τη Βουλή να µην δώσει
σηµασία στη διαδικασία για κανένα θέµα αλλά να κοιτάξει την
ουσία. Μα, σε ένα δηµοκρατικό κράτος δικαίου, σε ένα κοινο-
βουλευτικό πολίτευµα, η διαδικασία είναι η ουσία γιατί είναι εγ-
γύηση διαφάνειας, εγγύηση σοβαρότητας, εγγύηση ουσιαστικής
επαφής του Κοινοβουλίου µε την κοινωνία, µε την οικονοµία, µε
την αγορά, µε τον πολίτη.

Το νοµοσχέδιο αυτό εισάγεται προς συζήτηση στο Τµήµα ∆ια-
κοπής των Εργασιών της Βουλής. Εάν χάθηκε χρόνος µεταξύ της
κήρυξης της λήξης της Συνόδου και της έναρξης των εργασιών
της Α’ Σύνθεσης του Τµήµατος ∆ιακοπής των Εργασιών της Βου-
λής, ο κύριος Υφυπουργός ας στρέφει τα βέλη της κριτικής του
στον Πρωθυπουργό του, που πήρε την πρωτοβουλία για την
εσπευσµένη κήρυξη της λήξης της Συνόδου για τους γνωστούς
λόγους τους οποίους έχουµε αναπτύξει και οι οποίοι συγκίνησαν
την κοινή γνώµη και το εκλογικό Σώµα και ενσωµατώθηκαν στο
αποτέλεσµα των ευρωεκλογών. Αυτό δε είναι το πρώτο νοµο-
σχέδιο που συζητούµε µετά τις ευρωεκλογές που ήταν ένα
ηχηρό χτύπηµα καµπάνας για την αξιοπιστία και την ουσιαστική
αντιπροσωπευτικότητα του πολιτικού συστήµατος. Γιατί τι άλλο
µπορεί να σηµαίνει η τόσο µεγάλη αποχή; Και δεν αναφέροµαι
στην αποχή τη διαρθρωτική των δηµοτολογίων, των αποδήµων,
των ετεροδηµοτών, των ασθενούντων, των υπερηλίκων ούτε καν
στην χαλαρή ψήφο λόγω τριηµέρου του Αγίου Πνεύµατος και
λόγω της δευτερεύουσας αναµέτρησης των ευρωεκλογών. Ανα-
φέροµαι σε ένα 25% περίπου που ήταν µια πολιτική επιλογή η
αποχή. Τι σηµαίνει η αντισυστηµική ψήφος στα πέραν των εκ-
προσωπουµένων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο κόµµατα; Άρα,
έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να ξανασκεφτούµε µε ειλικρί-
νεια και ριζοσπαστική διάθεση το πώς λειτουργεί η Βουλή, πώς
ασκούµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο σε επαφή µε την ζωντανή
πραγµατικότητα της κοινωνίας και κυρίως πώς ασκούµε το νο-
µοθετικό έργο.

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι ένα χαρακτηριστικό σχολικό
παράδειγµα προς αποφυγή. Συζητούµε τώρα ταυτόχρονα ένα
νοµοσχέδιο για την εναρµόνιση της οδηγίας, για την ίση µετα-
χείριση των φύλων στην πρόσβαση στα αγαθά και τις υπηρεσίες.
Συζητούµε ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο για το υπαίθριο εµπόριο
και συναφή ζητήµατα σε σχέση µε το εµπόριο όπως αυτή η εµ-
βόλιµη τροπολογία για τις προσφορές και τις εκπτώσεις. Συζη-
τούµε ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο µε την µορφή τροπολογίας
πολυσέλιδης για τα βιοκαύσιµα και ταυτόχρονα συζητούµε θέ-
µατα που αφορούν τα φωτοβολταϊκά. ∆ηλαδή, συζητούµε ένα

νοµοσχέδιο ενέργειας. Συζητούµε και άλλες εµβόλιµες διατάξεις
της επιµελητηριακής νοµοθεσίας και ό,τι άλλο βρεθεί καθ’ οδόν
και πρέπει να αντιµετωπιστεί νοµοθετικά λόγω ανεπάρκειας της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Ανάπτυξης ή λόγω εισηγή-
σεων της γραφειοκρατίας του Υπουργείου που κατά τα ειωθότα
αποδέχεται ασµένως η πολιτική ηγεσία. Συζητούµε θέµατα αρ-
µοδιότητος του Υπουργού Ανάπτυξης για τα οποία πέραν της νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας δεν έχει καν την αρµοδιότητα τη
διοικητική και την κοινοβουλευτική ο εκλεκτός συνάδελφος ο
Υφυπουργός Ανάπτυξης και δεν έχει κάνει την τιµή στο Τµήµα
να εµφανιστεί ο Υπουργός Ανάπτυξης να υπερασπιστεί ενώπιον
του Κοινοβουλίου τα θέµατα της δικής του αποκλειστικής αρµο-
διότητας, νοµοθετικής και διοικητικής. Πώς θα γίνει αυτό; Τι µέ-
θοδος είναι αυτή να συζητούνται όλα αυτά τα ετερόκλητα
θέµατα µε µια εντυπωσιακή προχειρότητα, µε µια εντυπωσιακή
επιπολαιότητα µέσα σε λίγες ώρες, σε δυο συνεδριάσεις την ίδια
µέρα, πρωί και απόγευµα;

Και αυτό χωρίς να διασφαλίζεται η πραγµατική δηµοσιότητα
των εργασιών της Βουλής. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτή η
εµβόλιµη ρύθµιση για τις προσφορές πριν από τις εκπτώσεις.
Είπα στον κ. Βλάχο το πρωί, µα, δεν µπορούσατε να κάνετε ένα
διάλογο µε τους κοινωνικούς εταίρους, µε τους παραγωγικούς
φορείς για να ξέρουµε ποιες είναι οι αντιδράσεις των παραγό-
ντων της αγοράς και να µπορούµε και εµείς να σταθµίσουµε τι
σηµαίνει αυτό οικονοµικά, τι σηµαίνει αυτό στην πράξη την εµπο-
ρική και κυρίως τη σχέση µεταξύ µεγάλων και µικρών επιχειρή-
σεων. Έτσι χωρίς κανένα διάλογο, χωρίς καµµία ενηµέρωση εξ
υφ’ αρπαγής; Γιατί δεν υπήρχε το περιθώριο να γίνει αυτό όλες
τις προηγούµενες ηµέρες; Μια χαρά ξέρατε ότι αρχίζει η συζή-
τηση του νοµοσχεδίου από την προηγούµενη Πέµπτη. Και τώρα
είναι Πέµπτη. Οκτώ ολόκληρες ηµέρες. Κάλλιστα µπορούσατε
να είχατε οργανώσει αυτό το διάλογο µε µια ταχεία πρόσκληση.
Πώς µας στέλνει τώρα η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνικού Εµπο-
ρίου έγγραφο σηµερινό για το υπαίθριο εµπόριο και δεν µπο-
ρούµε να έχουµε έγγραφο για τις εκπτώσεις και τις προσφορές,
έστω γραπτή διατύπωση των απόψεων των ενδιαφεροµένων;

Το δικαίωµα ακρόασης της κοινωνίας δεν ισχύει ενώπιον του
Κοινοβουλίου; Πώς θα εγγυηθούµε τη διαφάνεια, την πραγµα-
τική δηµοσιότητα, τη σοβαρότητα του νοµοθετικού έργου; Και
µετά έχετε το καταπληκτικό επιχείρηµα ότι διατυπώνει στείρες
αρνήσεις κοµµατικού χαρακτήρα ή µικροκοµµατικού χαρακτήρα
η Αντιπολίτευση; Μα και να θέλαµε να ψηφίσουµε διατάξεις δεν
έχουµε θεσµικά τη δυνατότητα να το κάνουµε γιατί πρέπει να
προστατεύσουµε το κύρος του Κοινοβουλίου και το κύρος των
νοµοθετικών διαδικασιών. Και επ’ αυτών πρέπει να ληφθούν
µέτρα. Κατ’ αρχάς, πρέπει να συνετισθεί ο Πρωθυπουργός και η
Κυβέρνηση. Πρέπει να αντιληφθούν ότι οφείλουν να δείχνουν σο-
βαρότητα και σεβασµό προς το Κοινοβούλιο.

Αλλά υπάρχει και ένα πρόβληµα που πρέπει να λύσουµε εµείς
εδώ ενδοκοινοβουλευτικά. Και είµαι βέβαιος ότι ο κύριος Πρόε-
δρος της Βουλής θα προσέξει ιδιαιτέρως αυτά που λέµε και θα
τα φέρει προς συζήτηση και στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων και
στην Ολοµέλεια και θα τα αντιµετωπίσουµε µε αυστηρές ρυθµί-
σεις σε σχέση µε τον Κανονισµό της Βουλής. Στις δύο τελευταίες
διαδικασίες τροποποίησης του Κανονισµού είχα διατυπώσει µία
σειρά από προτάσεις και κυρίως είχε διατυπώσει προτάσεις ο
πρώην Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Κακλαµάνης. Είχαν διατυπω-
θεί προτάσεις από πολλούς Βουλευτές όλων των πτερύγων. Πρέ-
πει να πάρουµε γενναία µέτρα αναβάθµισης του ρόλου του
Κοινοβουλίου γιατί ούτως ή άλλως η αντιπροσωπευτική δηµο-
κρατία, δηλαδή ένα θεσµικό σχήµα του 19ου αιώνα δύσκολα εκ-
φράζει µία πολύπλοκη µεταβιοµηχανική µοντέρνα κοινωνία
ανασφαλή, πολυδιασπασµένη, απαιτητική όπως είναι η σηµερινή
και µέσα σε συνθήκες διεθνούς οικονοµικής και κοινωνικής κρί-
σης, κρίσης ανασφάλειας την ηµέρα που διαχέεται στην ελλη-
νική κοινωνία το αίσθηµα της ανασφάλειας λόγω του
τροµοκρατικού κτυπήµατος, λόγω της αδυναµίας της Αστυνο-
µίας να προστατεύσει τον εαυτό της. Και αυτό είναι η τραγική
απόδειξη της παντελούς έλλειψης επαγγελµατισµού, συγκρότη-
σης και σχεδίου.

Άρα, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ να µεταφέρετε και
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εσείς αυτές τις παρατηρήσεις µου στον Πρόεδρο της Βουλής, ο
οποίος προφανώς παρακολουθεί τη συζήτηση ή θα διαβάσει τα
Πρακτικά και παρακαλώ και τον κύριο Υφυπουργό να µεταφέρει
στην Κυβέρνηση αυτές τις παρατηρήσεις ότι δεν ανεχόµαστε
άλλου τέτοιου είδους συµπεριφορές. Και δεν δεχόµαστε και συµ-
ψηφισµούς. ∆εν λέω ότι δεν έγιναν τέτοιου είδους διαδικαστικές
παρεκκλίσεις ή προσπάθειες παράκαµψης των διαδικαστικών
τύπων των συνταγµατικών τύπων και των τύπων του Κανονισµού
της Βουλής στο παρελθόν. Έγιναν βεβαίως γιατί πάντα υπάρχει
η ανάγκη, πάντα υπάρχει το επείγον, πάντα υπάρχει µία πίεση
κοινωνικής οµάδας και ο κάθε Υπουργός θέλει να τελειώνει µε
τα νοµοσχέδιά του. Αλλά όχι, δεν γίνεται πλέον αν θέλουµε να
διασώσουµε το κύρος των κοινοβουλευτικών θεσµών και να απο-
καταστήσουµε τη σχέση µεταξύ πολιτικού συστήµατος και κοι-
νωνίας. «Έφτασε ο κόµπος στο χτένι». Λοιπόν, δεν πρόκειται να
συναινέσουµε σε καµµία τέτοια συµπεριφορά. Η διολίσθηση δεν
µπορεί να συνεχισθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Κύριε Βενιζέλε, τα

σχόλιά σας θα µεταφερθούν όχι µόνο επειδή έχω το τυπικό κα-
θήκον αλλά επειδή συµβαίνει να συµφωνώ πλήρως. Τα έχουµε
διατυπώσει και εµείς κατ’ επανάληψη όσον αφορά τα θέµατα που
αφορούν την αναβάθµιση του Κοινοβουλίου.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει
το λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΛΙΑΣΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευτυχώς ο αξιότιµος
κ. Βενιζέλος διόρθωσε στο τέλος αναφερόµενος σε πρακτικές οι
οποίες ίσχυσαν κατά κόρον στο παρελθόν. Γιατί διαφορετικά θα
έπρεπε εδώ να έχουµε επιλεκτική µνήµη όσον αφορά και διαδι-
κασίες αλλά και ενθυµούµενοι τις σωρείες ασχέτων τροπολογιών
που δηµιουργούσαν νοµοσχέδια κατά συρραφή.

Εδώ, όµως, εγώ δέχοµαι ότι πολλές φορές και αυτό συµβαίνει
παγίως, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς σ’ αυτήν την Αίθουσα,
υφίσταται µία λογική η οποία λέει ότι εκ του προχείρου γίνονται
κάποια πράγµατα αλλά ειδικά σ’ αυτήν την περίπτωση αυτό δεν
ισχύει. Βρισκόµαστε στην έναρξη του Α’ Τµήµατος της θερινής
περιόδου. Έχουµε µία ενσωµάτωση οδηγίας η οποία µας βρίσκει
σύµφωνους όλους όσον αφορά στη διασφάλιση των ίσων δικαι-
ωµάτων των γυναικών. Από την άλλη πλευρά έχουµε κάποια
άρθρα τα οποία όχι µόνο καταδεικνύονται ως αναγκαιότητα,
αλλά δίνουν και λύσεις σε σηµαντικά ζητήµατα τα οποία καλείται
να διαχειριστεί το Υπουργείο Ανάπτυξης. Συγκεκριµένα µιλάµε
για ζητήµατα τα οποία αφορούν τους τοµείς του εµπορίου, της
ενέργειας, της έρευνας και τεχνολογίας.

Πραγµατικά άκουσα και εγώ πολλά. Συγκεκριµένα άκουσα την
κ. Παπανδρέου η οποία µιλούσε για την εξουσιοδότηση η οποία
παρέχεται εν λευκώ στον Υπουργό Ανάπτυξης για να ρυθµίζει τα
θέµατα των ερευνών. Απάντησε ο Υπουργός βέβαια αλλά µόνο
αυτό δεν λέει το συγκεκριµένο άρθρο. ∆ίνει τη δυνατότητα να
διαµορφώνεται καλύτερα ο εσωτερικός Κανονισµός των ερευ-
νητικών κέντρων και µάλιστα τους δίνει ακόµη µεγαλύτερη άνεση
–µιλάω διαδικαστικά- στη δραστηριοποίησή τους. Αυτό διαβάζω
εγώ στο άρθρο. Αν κάποιος διαβάζει κάτι άλλο, δεν το κατάλαβα.
Εκτός αν εδώ έχουµε προβλήµατα στη στοιχειώδη αντιληπτική
µας ικανότητα.

Επιπρόσθετα θα ήθελα να πω µε όλο το σεβασµό προς τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της µείζονος Αντιπολίτευσης, δεν
υπάρχει αναγκαιότητα αναπροσαρµογής ή βελτίωσης της υπαρ-
χούσης νοµοθεσίας; ∆ηλαδή, εντάξει, µε αυτήν την έννοια κακώς
νοµοθετούµε, κακώς βελτιώνουµε, κακώς υφιστάµεθα µε την όλη
διαδικασία εδώ µέσα. Και βέβαια υπάρχει αυτή η αναγκαιότητα.
Υπάρχει και η αναγκαιότητα η οποία πηγάζει από την καθηµερινή
εξέλιξη της ζωής και της τεχνολογίας, από ζητήµατα τα οποία
προκύπτουν κατά τη διαδικασία εφαρµογής των νόµων.

Εδώ, όµως, οφείλουµε να διαχωρίσουµε σαφέστατα, να βά-
λουµε οριογραµµή ανάµεσα σ’ αυτά που απασχολούν την καθη-
µερινότητα και πρέπει να επιλύονται και σ’ αυτά τα οποία
αποτελούν πεδίο κάποιας ιδεολογικής αντιπαράθεσης µεταξύ
των κοµµάτων. Όµως δεν νοµίζω ότι προσφέρονται για πεδίο τέ-
τοιας αντιπαράθεσης ούτε η τροπολογία της αλλαγής κλιµατι-
στικών που δεν ξέρω αν κάποιοι ήταν ικανοποιηµένοι αν τη

φέρνατε το χειµώνα ούτε ζητήµατα που αφορούν τα βιοκαύσιµα
ούτε ζητήµατα που αφορούν θέµατα αδειοδότησης των εγκατα-
στάσεων στην Εγνατία Οδό, ούτε ζητήµατα τα οποία ρυθµίζουν
το εµπόριο των εµποροπανηγύρεων που πολύ σωστά ανέφερε ο
Υπουργός πώς καθορίζονταν.

Ε, λοιπόν εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θεωρώ ότι
αυτά µπορούν να αποτελέσουν πεδίο αντιπαράθεσης. Βεβαίως
θα έλεγα ότι κάποιες –να το πω έτσι- νοµοτεχνικές ρυθµίσεις, οι
οποίες ειπώθηκαν από συναδέλφους και έλαβε αρκετές υπ’όψιν
ο Υπουργός, είναι ζητούµενο µέσα στην Αίθουσα, αλλά να µιλάµε
εδώ για σκοπιµότητες, ρουσφετολογικά θέµατα, ζητήµατα τα
οποία αφορούν –ας πούµε- σκοτεινές διαδικασίες κ.λπ., κάθε κα-
λοπροαίρετος όχι µόνο δεν θα τις έβρισκε, αλλά ίσως και να µει-
διούσε µε µας γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να
καταργήσουµε την ξύλινη γλώσσα, τη γλώσσα που πολλές
φορές σηµατοδοτεί αντιπαράθεση για την αντιπαράθεση, γιατί
διαφορετικά ο ορθός πολιτικός λόγος θα είναι συνεχώς ζητού-
µενο σ’ αυτήν την Αίθουσα και δικαιολογηµένα θα µας κρίνει και
η ελληνική κοινωνία µε κάποια κριτήρια τα οποία δεν είναι καθό-
λου κολακευτικά για µας.

Καλό θα είναι ειδικά σε τέτοια σχέδια νόµου, σε σχέδια νόµου
τα οποία ουσιαστικά προωθούν σηµαντικά ζητήµατα της καθη-
µερινότητας, να µην έχουµε αντιρρήσεις και αυτό το λέω επειδή
σέβοµαι τον καθένα και την κάθε µια από τις συναδέλφους και
θεωρώ ότι αυτή είναι η ορθή πολιτική πορεία.

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς. Το λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Φυσικά δεν θέλω να επαναλάβω

αυτά που ελέχθησαν και στην πρωτοµιλία µου ούτε τα εξαιρε-
τικά που ειπώθηκαν από την εισηγήτριά µας, την κ. Αµµανατίδου-
Πασχαλίδου, επιτρέψτε µου όµως να κάνω ορισµένες
παρατηρήσεις σε κάποια θέµατα τα οποία θεωρώ ότι έχουν µια
ιδιαίτερη σηµασία.

Κύριε Υπουργέ, κατ’αρχάς πρέπει να πω ότι οφείλετε να γνω-
ρίζετε –και να το µεταφέρω στην Αίθουσα αυτή- πως ο κόσµος
που ασχολείται µε την έρευνα αυτήν την περίοδο είναι ανάστα-
τος από πολλές απαράδεκτες παρεµβάσεις τις οποίες έχει κάνει
η Κυβέρνησή σας, αλλά και από τις συγκεκριµένες διατάξεις της
παραγράφου 3 του άρθρου 19 του νοµοσχεδίου σας.

Θα έχετε µεγάλες κινητοποιήσεις το επόµενο διάστηµα απ’
όλο τον κόσµο που εργάζεται στα ερευνητικά και επιστηµονικά
κέντρα της χώρας µας, ο οποίος δεν µπορεί να ταπεινώνεται, δεν
µπορεί να περιθωριοποιείται, δεν µπορεί να θεωρείται αντικεί-
µενο, το οποίο µπορεί η εκάστοτε Κυβέρνηση να χρησιµοποιεί
κατά το δοκούν για να εξυπηρετήσει ποικίλες σκοπιµότητες,
αγνοώντας τα δικά του συµφέροντα και τη δική του γνώµη.

Αυτήν την ώρα στο όνοµα του περιορισµού του δηµοσίου
τοµέα, των δηµοσίων οργανισµών και των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου, αυτό που κάνετε συνιστά ένα µείζον ατόπηµα.
Τι κάνετε δηλαδή; Προσπαθείτε να συγχωνεύσετε, ετερόκλητα
κατά τα άλλα, ερευνητικά κέντρα, όπως το Εθνικό Κέντρο Κοι-
νωνικών Ερευνών µε το Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών και αυτό να το
κάνετε χωρίς κανένα διάλογο, χωρίς καµµία µελέτη, χωρίς τη συ-
γκατάθεση κανενός και µε όρους και ρυθµίσεις τέτοιες που είναι
επιβαρυντικές της λειτουργίας και των δύο ιδρυµάτων και ίσως
αποβούν και διαλυτικές στην πορεία για τη λειτουργία τους,
γιατί, όπως σας είπα, και παλαιότερα το ΕΛΚΕΠΑ είχε συγχω-
νευτεί ξανά, µε αποτέλεσµα να εξαρθρωθεί τελικά κάθε δυνατό-
τητά του να επιτελέσει το έργο του. Αυτό πάτε να κάνετε αυτήν
τη στιγµή µε τα ερευνητικά και επιστηµονικά κέντρα;

Έρχεστε τώρα και τι κάνετε µε τη διάταξη που προανέφερα;
Λέτε ότι µπορείτε να αλλάζετε τη δοµή, τη σύνθεση, τη λειτουρ-
γία, τους κανονισµούς αυτών των ερευνητικών κέντρων όχι πλέον
µε προεδρικό διάταγµα, όπως εσείς είχατε νοµοθετήσει, το
οποίο είχε τη βάσανο του Συµβουλίου της Επικρατείας, αλλά µε
απλές υπουργικές αποφάσεις.

Καταλαβαίνετε ότι µ’ αυτόν τον τρόπο ο φόβος και η ανησυχία
που διακατέχουν αυτόν τον κόσµο είναι ότι επιχειρείται η µετάλ-
λαξη αυτών των ερευνητικών ιδρυµάτων σε νοµικά πρόσωπα, τα
οποία σε τελική ανάλυση θα καταλήξουν να είναι ιδιωτικού συµ-
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φέροντος, ιδιωτικής λειτουργίας και ιδιωτικής κερδοσκοπίας.
Εκεί θέλετε να οδηγήσετε τα πράγµατα;

Η έρευνα είναι ο µεγάλος ασθενής της χώρας. Η έρευνα θέλει
αναβάθµιση στη χώρα µας, θέλει στήριξη και µάλιστα σε επιλεγ-
µένους τοµείς ώστε να έχει αποτέλεσµα. Χώρες οι οποίες δεν
έχουν υποδοµές έρευνας -και βασικής και εφαρµοσµένης- δεν
έχουν µέλλον. Κοιτάξτε ποιες είναι οι αναπτυγµένες, ανεξαρτή-
των πολιτικού και κοινωνικού συστήµατος, χώρες σ’ όλο τον
κόσµο και δείτε τα ποσά που διαθέτουν στην έρευνα. ∆είτε τις
ερευνητικές προσπάθειες που έχουν κάνει.

Εποµένως, αυτό που χρειαζόµαστε εδώ, ένα από τα πρώτα βα-
σικά θεµελιακά πράγµατα που έπρεπε να είχαµε κάνει εδώ και
δεκαετίες είναι να είχαµε διαρθρώσει µια βασική, ουσιαστική και
εφαρµοσµένη έρευνα σ’ αυτήν τη χώρα, να είχαµε διαµορφώσει
και αναβαθµίσει τα πανεπιστήµιά µας προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Εδώ όµως ακόµα και τα ερευνητικά κέντρα που υπάρχουν
πάµε στην ουσία να τα αποδιαρθρώσουµε ή και να τα ιδιωτικο-
ποιήσουµε. Αυτό µας βρίσκει άκρως αντίθετους.

Αυτό το λέω –επιτρέψτε µου να πω- σε συνάφεια και µ’ αυτό το
εκπληκτικό που διάβασα σήµερα ότι ο Υπουργός Οικονοµίας και
Οικονοµικών διαπραγµατεύεται και συναντήθηκε ήδη µε την
DEUTSCHE TELEKOM προκειµένου να εκχωρήσει άλλο ένα 5%
της ελληνικής συµµετοχής, της συµµετοχής του ελληνικού δη-
µοσίου στον ΟΤΕ στην DEUTSCHE TELEΚOM.

Αυτά τα θέµατα συνδέονται, γιατί ξέρετε η έρευνα έχει ή
όφειλε να έχει επίκεντρο τον Οργανισµό Τηλεπικοινωνιών της
χώρας µας. Και εσείς αυτήν την ώρα πάτε και ξεπουλάτε απο-
λύτως, παραδίδετε πλήρως τον ΟΤΕ στα γερµανικά συµφέρο-
ντα.

Και ερωτώ: Τι κερδίζει η χώρα απ’ αυτήν την εκποίηση, εκχώ-
ρηση, απ’ αυτό το ξεπούληµα; Τι κερδίζει η χώρα; Κερδίσαµε ήδη
από την πώληση και τη συµφωνία που έγινε µε το κλείσιµο της
θυγατρικής της κινητής τηλεφωνίας του ΟΤΕ στη FYROM. Αυτό
κερδίσαµε;

Πάµε να συρρικνώσουµε τον ΟΤΕ και να διευρύνουµε ακόµα
περισσότερο την DEUTSCHE TELEKOM, να εκχωρήσουµε στρα-
τηγικούς τοµείς σε γερµανικά κρατικά µάλιστα συµφέροντα,
γιατί το ελληνικό κράτος δεν µπορεί να στηρίξει τηλεπικοινωνια-
κές δραστηριότητες που έχουν στρατηγική σηµασία;

Η δεύτερη παρατήρηση που θέλω να κάνω είναι για το υπαί-
θριο εµπόριο. Ασφαλώς είναι αναγκαίο το υπαίθριο εµπόριο. Κα-
νένας δεν θέλει να το παραγνωρίσει, να το παραµερίσει, αλλά
εδώ, κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να δούµε ορισµένες πραγµατικό-
τητες και να πάρουµε κάποιες αποφάσεις.

Το υπαίθριο εµπόριο και µάλιστα το παράνοµο υπαίθριο εµπό-
ριο, το µη νόµιµα ελεγµένο, αυτό που συνιστά µ’ έναν πιο χον-
δροειδή τρόπο την παραοικονοµία, έχει αναπτυχθεί πάρα πολύ
και ανεξέλεγκτα. Βεβαίως υπάρχουν κοινωνικές αιτίες που το
τροφοδοτούν και το συντηρούν, αλλά το θέµα είναι ότι αυτό το
επιδιώκουµε ως χώρα, το ενισχύουµε, θέλουµε αυτήν την κα-
τεύθυνση να πάρει το εµπόριο;

Λόγω αυτής της ενίσχυσης του υπαίθριου εµπορίου –ιδιαίτερα
θα έλεγα του παράνοµου εµπορίου- έχει αναπτυχθεί µια αντί-
θεση η οποία παίρνει όλο και µεγαλύτερες διαστάσεις µεταξύ
του νόµιµου στεγασµένου εµπορίου και του υπαίθριου εµπορίου.
Εδώ πρέπει να υπάρξουν ρυθµίσεις προτού φτάσουµε σε
ακραίες καταστάσεις και να προλάβουµε ορισµένα πράγµατα.

Εδώ έχω την επιστολή που µας έστειλε σήµερα η Εθνική Συ-
νοµοσπονδία Ελληνικού Εµπορίου, η οποία δεν διακατέχεται, θα
έλεγα, από ιδιαίτερες αριστερές τοποθετήσεις και η οποία θέτει
ορισµένα θέµατα που έχουν µια λογική. Απεδείχθη ότι προχω-
ράτε σε ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιό σας χωρίς να έχετε κάνει ου-
σιαστικές τουλάχιστον συζητήσεις µ’ αυτούς τους ανθρώπους, οι
οποίοι έχουν γνώση της αγοράς και συµφέροντα σ’ αυτήν.

Θα έλεγα για το θέµα της κυριακάτικης αγοράς του Σχιστού,
επειδή γνωρίζω την περιοχή, ότι ξεκίνησε εδώ και χρόνια, µου
φαίνεται στις αρχές του 2000, πάρα πολύ σποραδικά µε µερι-
κούς εµπόρους, πλανόδιους κ.λπ. να µαζεύονται και να πουλάνε.
Σιγά-σιγά έγινε µαγνήτης και πόλος έλξης. Κανένας δεν παρε-
νέβη για το εάν θέλαµε, δεν θέλαµε, τι εµπόριο θέλαµε, τι είδη να
πωλούνται, τι να µην πωλούνται. Τίποτε! Τα αφήσαµε έτσι τα

πράγµατα. Εξελίχθηκε αυτό, γιγαντώθηκε. Φθάσαµε σε ένα ση-
µείο τώρα να είναι ανεξέλεγκτη η κατάσταση.

Ερχόσαστε αυτήν τη στιγµή εσείς και αντί να επιλύσετε το
θέµα µε συναίνεση και µε διάλογο, τι κάνετε; Στην ουσία ρίχνετε
το µπαλάκι της κυριακάτικης αγοράς στο Σχιστό, στη νοµαρχία.
Αυτό κάνετε. ∆εν δίνετε καµµία λύση στο θέµα. ∆ίνετε τη δυνα-
τότητα η Νοµαρχία του Πειραιά να νοµιµοποιήσει την αγορά του
Σχιστού. Ξέρετε, όµως, ότι η Νοµαρχία του Πειραιά έχει εκδώσει
ανακοίνωση και λέει «είµαι αντίθετη. Αυτά τα πράγµατα δεν µπο-
ρούν να γίνουν και δεν µπορεί να λειτουργεί». Γιατί προτού φθά-
σετε σε µία νοµοθετική ρύθµιση εδώ δεν υπάρχει µια
συνεννόηση µε τους εµπόρους, µε τους ανθρώπους που είναι
εκεί και δουλεύουν και πουλάνε στην κυριακάτικη αγορά του Σχι-
στού; Με τη Νοµαρχία να υπάρξει µια συνεννόηση τι θέλουµε να
κάνουµε, τι πλαίσια θέλουµε να κάνουµε και τι κανόνες. ∆εν είναι
ανάγκη η κάθε κυριακάτικη υπαίθρια αγορά να έχει τους ίδιους
κανόνες, να πουλάνε παντού τα ίδια είδη και να έχει τους ίδιους
τρόπους λειτουργίας. Εδώ υπάρχουν και ιδιαιτερότητες που
µπορούν να ληφθούν υπ’ όψιν . Αυτός είναι ο λόγος που εµείς
θα καταψηφίσουµε το άρθρο 16.

Μία παρατήρηση για τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη και τις
ρυθµίσεις που κάνετε εδώ, χαριστικές ρυθµίσεις θα έλεγα, προς
τις επιχειρήσεις της ζώνης όσον αφορά τις οφειλές τους προς το
ΙΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Λαφαζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ολοκληρώνω.
Νοµίζω ότι η ζώνη έχει προβλήµατα µεγάλα. Χρειάζεται ενί-

σχυση και στήριξη, αλλά όχι σε βάρος του ΙΚΑ. ∆εν είναι τρόπος
αυτός να ενισχύουµε επιχειρήσεις ή και την απασχόληση -να το
διευρύνω εάν νοµίζετε ότι µέσω των επιχειρήσεων στηρίζουµε
την απασχόληση- επιβαρύνοντας τα ασφαλιστικά ταµεία. Το
δόγµα έπρεπε να ήταν ένα και απαρασάλευτο. Οι οφειλές στα
ασφαλιστικά ταµεία θα χορηγούνται σε κάθε περίπτωση µε
οποιοδήποτε τρόπο. Από εκεί και πέρα να δούµε όποια άλλα κί-
νητρα, αλλά όχι µέσω του ΙΚΑ, γιατί το ΙΚΑ βουλιάζει και το ΙΚΑ
παίζει ένα κεντρικό ρόλο τον οποίο δεν πρέπει ποτέ να παρα-
βλέπουµε ή να περιθωριοποιούµε ή να υποβαθµίζουµε.

Εγνατία Οδός. Είναι απαράδεκτα αυτά τα οποία είπε ο κύριος
Υφυπουργός και έφυγε. Εδώ διαµορφώνονται σταθµοί, διόδια,
σταθµοί διοδίων, εκµεταλλεύσεις στις εθνικές οδούς. Ποιος είπε
ότι το πλαίσιο το οποίο υπήρχε είναι θετικό; ∆εν βλέπουµε ότι
εκεί αναπτύσσονται τεράστια εµπορικά κέντρα σε χώρους όπου
δεν έπρεπε να υπάρχει δόµηση και µάλιστα µε όρους οι οποίοι
δεν είναι επωφελείς γι’ αυτούς που σταθµεύουν και είναι και ανε-
ξέλεγκτοι; Γιατί το συνεχίζουµε αυτό; ∆εν πρέπει να µπουν ου-
σιαστικοί κανόνες για το πού, σε ποιες αποστάσεις, µε ποιους
όρους, µε ποιες τιµές πώλησης, µε ποιες προδιαγραφές; Αυτά
όλα µένουν στο κενό. Και εδώ τώρα πάµε στην Εγνατία Οδό, η
οποία στην ουσία είναι ένας ιδιωτικός δρόµος.

Οικιακές ηλεκτρικές συσκευές. Εγώ λέω να ψάξετε να βρείτε
και ένα κίνητρο για τους καταναλωτές που να βοηθά την εγχώρια
παραγωγή, την εγχώρια βιοµηχανία, την εγχώρια µεταποίηση.
Όχι όλο κίνητρα για εισαγωγές, διότι αυτά τα κίνητρα που δίνετε
εδώ για τις ηλεκτρικές συσκευές -καταλαβαίνω ότι θέλετε να κά-
νουµε εξοικονόµηση ενέργειας- είναι όλα εισαγόµενα. Εισαγό-
µενα και τα αυτοκίνητα, εισαγόµενα και τα ανταλλακτικά τους.
Ούτε µία θέση απασχόλησης. Ναι στα κίνητρα, αλλά κίνητρα τα
οποία να βοηθούν και την εγχώρια παραγωγή, να βοηθούν και
την απασχόληση.

Τα βιοκαύσιµα τα οποία φέρνετε είναι ένα ολόκληρο νοµο-
σχέδιο. Στα οκτώ λεπτά δεν µπορούµε ούτε καν να αναφερθούµε
σε αυτά. Κακώς το φέρατε. Έπρεπε να το εισάγετε ως νοµοσχέ-
διο να το συζητήσουµε κανονικά.

Για τις προσφορές ένα µήνα πριν τις εκπτώσεις, δεν είµαι ει-
δικός επί της αγοράς. Προσπαθώ να έχω µια επαφή και µια επι-
κοινωνία, αλλά δεν ξέρω τι λέει και η αγορά πάνω σ’ αυτό. Όταν
λέω «αγορά», εννοώ όλοι οι παράγοντες της αγοράς, διότι εάν
ένα πολυκατάστηµα κάνει µια φοβερή προσφορά ένα µήνα πριν
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τις εκπτώσεις προκειµένου να λειτουργεί ως κράχτης και να θέ-
λουν τα πολυκαταστήµατα αυτήν την εξέλιξη, µε συγχωρείτε,
αλλά δεν βοηθάτε έτσι την αγορά. Μπορεί τον καταναλωτή να
τον βοηθάτε µε την έννοια ότι µπορεί να τον σαγηνεύει αυτή η
προσφορά, αλλά να έχει άλλου είδους παρενέργειες επιβαρυ-
ντικές γι’ αυτόν.

Εν πάση περιπτώσει, δεν βοηθάτε και τις µικρές τοπικές αγο-
ρές να επιβιώσουν, διότι αυτές οι µικρές τοπικές αγορές κινδυ-
νεύουν να πληγούν από τη µια πλευρά από τα πολυκαταστήµατα
και από την άλλη από το υπαίθριο αναπτυσσόµενο παράνοµο
εµπόριο και στο τέλος θα εξαφανιστούν. Αν ήταν αίτηµα των το-
πικών αγορών, εγώ θα ήµουν θετικός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο κ. Βορίδης έχει το

λόγο για οκτώ λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς το πρώτο τµήµα του σχεδίου νόµου, επειδή αναφέρ-

θηκα το πρωί και ενδεχοµένως παρανοήθηκαν ορισµένα από
αυτά που είπα, να περιοριστώ απλώς στο εξής: Υπερασπιζόµα-
στε µια έννοια ισότητας απέναντι στο νόµο. Ξεκαθαρίζουµε εδώ
ότι στη δική µας τη φιλοσοφία όχι µόνο δεν υπάρχει καµµία υπο-
χρέωση κανενός κράτους να επέµβει και να διαµορφώσει τις
απόψεις, τις σχέσεις µέσα στην κοινωνία, αλλά ίσα-ίσα κατά τη
γνώµη µας υπάρχει υποχρέωση του κράτους να απέχει από µία
τέτοια παρέµβαση στην ελευθερία των πολιτών. Στην κοινωνία
τα πράγµατα θα διαµορφώνονται ελεύθερα, οι απόψεις θα δια-
µορφώνοντα ελεύθερα, οι σχέσεις θα διαµορφώνονται ελεύ-
θερα. Υπάρχει απλώς µια υποχρέωση του κράτους να σέβεται
και να τηρεί κανόνες ισότητας απέναντι στους πολίτες. Αυτή είναι
η έννοια της ισονοµίας.

Θα µου επιτρέψετε εδώ να πω, για να λήξουµε και το φιλοσο-
φικό ζήτηµα, ότι θα καταλάβαινα την παρανόηση αυτή από τους
συναδέλφους οι οποίοι βρίσκονται στο χώρο της Αριστεράς ή
της Κεντροαριστεράς, γιατί η έννοια της ελευθερίας στο χώρο
αυτό έτσι όπως γίνεται αντιληπτή σ’ αυτό το φιλοσοφικό πλαίσιο
στο οποίο µιλώ εγώ, είναι τελείως διαφορετική, για να µην πω
κάτι άλλο. Στο χώρο, όµως, ας το πω πάλι της ευρύτερης Κε-
ντροδεξιάς θεωρώ ότι αυτές είναι βασικές έννοιες.

Για να πω κάτι πάρα πολύ απλό, η θετική διάκριση είναι ξεκά-
θαρο ότι έχει µια καταγωγή φιλοσοφική, η οποία βρίσκεται στην
Αριστερά. Πάντοτε η θετική διάκριση στο χώρο της ευρύτερης
Κεντροδεξιάς είναι µία στάση η οποία δηµιουργεί προβλήµατα
και είναι µία στάση η οποία ακριβώς επειδή παραβιάζει την ισο-
νοµία, την τυπική ισότητα απέναντι στο νόµο, οι αντιλήψεις αυτές
τις ∆εξιάς και της Κεντροδεξιάς δεν δέχονται τη θετική διάκριση.
Εν πάση περιπτώσει, ο καθένας τοποθετείται όπως νοµίζει,
απλώς το λέω για το να το διευκρινίσω αυτό.

Θα σας πω δε ότι αυτές οι απόψεις, οι οποίες δυστυχώς είναι
κρατούσες σε ένα ορισµένο κοµµάτι της γραφειοκρατίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, πού οδηγούν; Οδηγούν στα εξής µέχρι και
αµιγώς νοµικά παράδοξα. Προσέξτε. Αντιστροφή του βάρους
της απόδειξης. Αυτό ουσιαστικά ζητάτε να ψηφίσουµε, κύριε
Υπουργέ.

Τι δηλαδή σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι κάποιος ο οποίος κα-
ταγγέλλει κάτι και ζητά να αποζηµιωθεί, γιατί πιστεύει ότι υπέ-
στη µία βλάβη, για παράδειγµα επειδή παραβιάστηκε αυτό το
οποίο ορίζει η οδηγία, κάποιο κοµµάτι της ισότητας, δεν έχει
υποχρέωση στο δικαστήριο να το αποδείξει αυτός που ζητά την
αποζηµίωση. Αυτός αρκεί να το πει, να πει «εµένα κάποιος µε
προσέβαλε». Υποχρέωση έχει να αποδείξει τώρα ο εναγόµενος
ότι δεν έχει κάνει το κακό κατά πλήρη παράβαση κάθε αντιλή-
ψεως δικονοµικού δικαίου. Φανταστείτε τώρα τα παράδοξα που
δηµιουργούνται.

Και υπάρχει βεβαίως εδώ –θα µου επιτρέψετε να το πω- και το
απολύτως βλακώδες µέσα στη συγκεκριµένη διάταξη -δεν πι-
στεύω ότι ευθύνεται εδώ το Υπουργείο Ανάπτυξης, αλλά ξανα-
λέω πού µας φθάνουν οι ακρότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- η
ανωτέρω ρύθµιση να µην ισχύει στην ποινική διαδικασία.

Αυτό µας έλειπε κιόλας, δηλαδή να υπάρχει κάποιος ο οποίος

µηνύεται, να θεωρείται δε αυτός ένοχος µέχρι να καταφέρει να
αποδείξει την αθωότητά του. Αυτά τώρα διαβάζουµε εδώ µέσα.
Αυτά βάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτά µας βάζει να ενσωµατώ-
νουµε. Αυτές είναι οι ακρότητες µιας συγκεκριµένης φιλοσο-
φικής αντίληψης.

Εγώ θα σας πω ότι για όλα αυτά δεν είχε ανάγκη να γίνει καµ-
µία ρύθµιση. Στο επίπεδο τουλάχιστον της παραβιάσεως της ποι-
νικής και της αστικής καλύπτονταν πλήρως από τα άρθρα 57 και
το 59 του Αστικού Κώδικα για την προσβολή προσωπικότητας
και από τις άλλες διατάξεις για την προσβολή της τιµής και της
υπολήψεως (άρθρα 361 µε 367 του Ποινικού Κώδικα).

Να πάω, όµως, λίγο στις ρυθµίσεις του εµπορίου. Εγώ επανα-
λαµβάνω αυτά τα οποία συνοπτικά είπα το πρωί. Εγώ θεωρώ ότι
γίνεται µία προσπάθεια από το Υπουργείο να σταθµίσει αλληλο-
συγκρουόµενα εδώ συµφέροντα, αλλά και πραγµατικότητες.
Ποια είναι τα αλληλοσυγκρουόµενα συµφέροντα; Αυτό το οποίο
διατυπώνουν οι εµπορικοί σύλλογοι οι οποίοι αισθάνονται –να το
πούµε, για να είµαστε ξεκάθαροι- ότι πλήττονται σε κάθε περί-
πτωση από τη λειτουργία του υπαίθριου εµπορίου. ∆εν είναι ότι
απλώς πλήττονται στις συγκεκριµένες περιπτώσεις. Έχουν µία
γενική θέση οι εµπορικοί σύλλογοι εναντίον του υπαιθρίου εµπο-
ρίου. Παρεµπιπτόντως, δεν είναι ο εµπορικός σύλλογος Πειραιά
που έχει αυτήν τη θέση. Είναι όλοι οι εµπορικοί σύλλογοι. Σε όλες
τις πόλεις έχουν αυτήν την πάγια θέση. Αντιστοίχως, η Τοπική
Αυτοδιοίκηση έχει µία πάγια θέση υπέρ του υπαιθρίου εµπορίου,
γιατί αντλεί πόρους απ’ αυτό. Είναι πολύ ξεκάθαρο. Και βεβαίως,
αντιστοίχως, έχουν µία πάγια θέση υπέρ του υπαιθρίου εµπορίου
οι έµποροι οι οποίοι βρίσκονται και κάνουν τη δουλειά τους µέσα
σ’ αυτό. Η στάθµιση έχει γίνει µε έναν ορισµένο τρόπο από το
νόµο.

Εγώ δεν νοµίζω ότι εδώ σήµερα το Υπουργείο Ανάπτυξης αλ-
λάζει κάτι δραµατικά στον τρόπο µε τον οποίο ρυθµίζονταν τα
πράγµατα µέχρι χθες. Θα σας έλεγα ότι το µόνο το οποίο αλλά-
ζει υπό µία έννοια ή γίνεται µία παρέµβαση –η οποία κατ’αρχάς
εγώ θεωρώ είναι και προς το θετικό, ειδικά µετά τη βελτίωση µε
την προσθήκη την οποία κατέθεσε ο κύριος Υπουργός- είναι ότι
γίνεται µία προσπάθεια µιας πιο ολοκληρωµένης προσέγγισης.
Γίνονται πέντε κατηγορίες, µε έναν ορισµένο τρόπο κατανέµο-
νται οι άδειες. Υπάρχει µία απόπειρα εξορθολογισµού αυτής της
διαδικασίας.

Το πρόβληµα που παραµένει –και εκεί δηµιουργείται ακόµα
µεγαλύτερη οξύτητα- είναι το εξής: Σε αυτές τις λειτουργούσες
υπαίθριες αγορές δεν υπάρχει νοµιµότητα. Αυτά δηλαδή που
ήδη λειτουργούν, έχουν πρόβληµα στη λειτουργία τους. Και αυτό
δηµιουργεί πλέον µία εσωτερική αντιπαράθεση µεταξύ των εµπό-
ρων εκεί στη διάκριση πλέον µεταξύ νοµίµων –αυτών που έχουν
άδειες- και παρανόµων. Αυτό είναι πλέον µία εσωτερική σύ-
γκρουση.

Είπα ξανά ότι αυτό έχει πολύ µεγάλη οξύτητα. Φτάνει στα όρια
των συµπλοκών. Στον Πειραιά έχουν γίνει και έχουν διαπιστωθεί
συµπλοκές, συγκρούσεις, αστυνοµίες, γιατί ακριβώς προσπα-
θούν να διαφυλάξουν οι έµποροι που έχουν νόµιµες άδειες το
δικαίωµά τους έναντι των παρανόµων.

Η θέση µας εδώ είναι η εξής. Εάν δεν υπάρξει πίεση για απο-
κατάσταση της νοµιµότητας εν γένει στη λειτουργία αυτών των
αγορών, οποιαδήποτε ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, θα πέσει στο
κενό. Και εκεί είναι που κατά τη γνώµη µας υπάρχει και µία απο-
σπασµατικότητα, διότι δεν συνυπολογίζονται, όπως είπα, ορι-
σµένες ειδικές κατηγορίες. Έχουµε καταθέσει και µία
τροπολογία µε την οποία λέγαµε εµείς να ενταχθούν µέσα στην
αδειοδότηση και παραγωγοί και να προβλεφθούν για ΑΜΕΑ.

Εγώ, λοιπόν, αναγνωρίζω τη θετική προσπάθεια που γίνεται
εδώ από το Υπουργείο και η αρνητική ψήφος είναι κυρίως στο
ότι θέλουµε µε την αρνητική µας αυτή ψήφο να µην νοηθεί αυτό
ως έγκριση στην κατάσταση ανοµίας που πράγµατι σήµερα λει-
τουργεί, χωρίς απαραίτητα να φταίει το Υπουργείο Ανάπτυξης
γι’ αυτό.

Στο άρθρο 17, είναι θετική διάκριση. Για τους γενικούς λόγους
τους οποίους σας είπα, εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να
υπάρχουν διακρίσεις είτε για τους Ροµά ή για οποιονδήποτε
άλλον. ∆εν πρέπει να υπάρχουν θετικές διακρίσεις. Είναι πολί-
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τες όπως όλοι µας, έχουν τα ίδια δικαιώµατα που έχουµε όλοι
µας. Πρέπει να έχουν τα ίδια δικαιώµατα που έχουµε όλοι µας.
Εάν υπάρχει κάποιος που τους απαγορεύει το οποιοδήποτε και
δεν τους επιτρέπει οποιαδήποτε πρόσβαση, να άρουµε αυτό το
εµπόδιο ναι, αλλά όχι θετικές διακρίσεις. Προνοµιακές µεταχει-
ρίσεις σε οποιονδήποτε εµείς δεν τις πιστεύουµε και τις κατα-
ψηφίζουµε.

Στο άρθρο 18, για την επιµελητηριακή νοµοθεσία, είναι σαφές
ότι τα πράγµατα είναι έτσι. Εµείς θα το ψηφίσουµε.

Τώρα, µπαίνει το µεγάλο θέµα ως προς το ζήτηµα των ερευ-
νητικών κέντρων. Επιτρέψτε µου να πω δύο πράγµατα. Αυτό που
ουσιαστικά ζητά σήµερα να εγκρίνουµε ο κύριος Υφυπουργός
και το Υπουργείο Ανάπτυξης, είναι να δοθεί µία εξουσιοδότηση
ή µάλλον να αλλαχθεί ο τρόπος µε τον οποίο οργανώνονται τα
συγκεκριµένα κέντρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, θα ήθελα ελάχιστο χρόνο
ακόµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Καλώς.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Εκείνο το οποίο ζητείται, λοιπόν, είναι η οργάνωση αυτών των

κέντρων να γίνεται µε υπουργικές αποφάσεις και να µην γίνεται
µε την έκδοση προεδρικών διαταγµάτων. Αυτό είναι η συζήτηση
όλων.

Η ένσταση που υπάρχει τώρα, είναι ότι στην πραγµατικότητα
µ’ αυτό τον τρόπο η Κυβέρνηση αποφεύγει το δικαστικό έλεγχο.
Το ζητούµενο, όµως, σ’ αυτό το τοπίο της έρευνας σήµερα, των
ερευνητικών κέντρων είναι απλώς το τυπικό αυτό ζήτηµα ή είναι
το ζήτηµα του δικαστικού ελέγχου; ∆εν είναι να κάτσουµε να συ-
ζητήσουµε κάποια στιγµή ποιο είναι το πραγµατικό ερευνητικό
προϊόν όλων αυτών των ερευνητικών κέντρων, ποια είναι η σχέση
κόστους στον Έλληνα φορολογούµενο και του πραγµατικού
προϊόντος τους; ∆ιότι, σε τελευταία ανάλυση, για µένα αυτή είναι
η ενδιαφέρουσα συζήτηση για τον ελληνικό λαό και όχι, βεβαίως,
το τυπικό ζήτηµα εάν θα αναδιοργανώνονται µε προεδρικά δια-
τάγµατα ή υπουργικές αποφάσεις. Αντιλαµβάνοµαι το θέµα,
αλλά µην µου πείτε ότι αυτό είναι το µείζον στη συζήτησή µας.

Εδώ, βεβαίως, έχει δηµιουργηθεί µία αναστάτωση εν όψει των
συγχωνεύσεων στα ερευνητικά κέντρα. Βεβαίως έχει µία τερά-
στια ευθύνη η Κυβέρνηση να εξαντλήσει το διάλογο και να κάνει
καθετί, προκειµένου να εξασφαλίσει την ορθή οργάνωση της
έρευνας στην Ελλάδα. Αλλά αυτό, σε τελευταία ανάλυση, είναι
κάτι που θα κριθεί πολιτικά, είναι κάτι που θα κριθεί από τα απο-
τελέσµατα της συγκεκριµένης δραστηριότητας. Εµείς κατ’αρχήν
δεν βλέπουµε πρόβληµα σ’ αυτό το οποίο ζητάει η Κυβέρνηση.

Θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία για το θέµα των εκπτώ-
σεων-προσφορών. Θεωρούµε ότι είναι θετική, ότι διευκολύνει.
Επιτρέψτε µου µία γενική τοποθέτηση. Εγώ θεωρώ, κύριε
Υπουργέ, ότι πρέπει να προχωρήσετε σε ένα συνολικό ανασχε-
διασµό όλου αυτού του πράγµατος που λέγεται εκπτώσεις και
προσφορές, στην κατεύθυνση της απελευθερώσεως των αγο-
ρών. Είναι πράγµατα παρωχηµένα, είναι πράγµατα παλιά, δεν
λειτουργούν µέσα στην αγορά. Η αγορά η ίδια µόνη της προ-
σαρµόζεται και είµαστε σε ένα καθεστώς υποκρισίας ότι δήθεν
κάτι ελέγχεται, ενώ στην πραγµατικότητα δεν ελέγχεται. Με θάρ-
ρος και µε παρρησία ας αφήσουµε την αγορά να λειτουργήσει
χωρίς περιορισµούς στο συγκεκριµένο αυτό σηµείο και γενικό-
τερα, ας µπούµε σε µία λογική ελευθερίας και αν θέλετε, απε-
λευθερώσεως της αγοράς από στείρους νοµικούς περιορισµούς.

Θα υπερψηφίσουµε, βεβαίως, την τροπολογία που αφορά την
Εγνατία Οδό. Εγώ δεν βλέπω κανένα πρόβληµα σ’ αυτό. Απορώ
γιατί γίνονται συζητήσεις.

Επιτρέψτε µου να πω κάτι άλλο. Η αντίρρησή µας στο θέµα
της τροπολογίας που αφορά τις οικιακές συσκευές δεν είναι
στην ουσία της. Η ουσία της είναι σωστή. Το ερώτηµα είναι, δεν
βλέπουµε σε αυτήν την τροπολογία µία αποτελεσµατική διαδι-
κασία ελέγχου της χρηµατοδοτήσεως; Αυτό σηµαίνει ότι δεν βλέ-
πουµε επαρκή στοιχεία µέσα από τα οποία πραγµατικά να
φαίνεται ότι µπορεί να ελεγχθούν τα χρήµατα που θα δαπανήσει
το ελληνικό δηµόσιο για να ενισχύσει αυτόν τον απολύτως θε-

µιτό σκοπό, ότι όντως θα µπορέσουµε να δούµε ότι δεν έγιναν
απάτες, ότι δεν έγιναν ψεύδη, ότι δεν πιστοποιήθηκαν ψευδώς
πράγµατα, ότι δήθεν πήρε κάποιος χρήµατα για να κάνει αλλαγή
ενός air condition, το οποίο δεν άλλαξε ποτέ τελικώς, και κάποιες
τέτοιας οικιακής συσκευής. Αυτό είναι που µας κάνει σκεπτικούς
και επιφυλακτικούς στη συγκεκριµένη τροπολογία και τίποτα
άλλο.

Μία µόνο λέξη για το θέµα των βιοκαυσίµων. Αυτό είναι ένα
πολύ µεγάλο θέµα. Εγώ θα πω ότι κατανοώ και αυτό είναι ένα
ζήτηµα που άπτεται των παρατηρήσεων που έκανε και ο κ. Βενι-
ζέλος και που συµµεριστήκατε και εσείς, κύριε Πρόεδρε, στο ζή-
τηµα του τι πραγµατικά συζητάµε. Καταλαβαίνω ότι ορισµένες
ήσσονος σηµασίας, ερανιστικές διατάξεις για λόγους ταχύτητος,
µπορούν, κύριε Υπουργέ, να µπουν σ’ ένα σχέδιο νόµου. Αυτό
δεν είναι αυτή η περίπτωση. Αυτό είναι ένα µεγάλο ζήτηµα,
αφορά τα βιοκαύσιµα και δεν µπορεί να τίθεται σε µία τροπολο-
γία και µάλιστα σχεδόν αµέσως να υπάρχει και βελτίωση της τρο-
πολογίας αυτής, ακριβώς γιατί φαίνεται το εσπευσµένο του
συγκεκριµένου χαρακτήρος.

Εγώ δεν θα µπω καν στην ουσία της συζητήσεως. Θεωρώ ότι
κακώς έχει τεθεί, κακώς έχει προστεθεί. ∆εν έπρεπε να συζητεί-
ται. Υπ’ αυτήν την έννοια, θα καταψηφίσουµε την τροπολογία
αυτή και όχι γιατί µπαίνουµε στην ουσία του αν είναι σωστή ή αν
είναι λάθος. ∆εν πρέπει µεγάλα ζητήµατα, όπως είναι τα ζητή-
µατα των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας, να τα συζητάµε πρό-
χειρα, βιαστικά και υπό την πίεση χρόνου. Θεωρούµε ότι αυτό
θα έπρεπε να συζητείται αυτοτελώς.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βορίδη.
Κύριε Πρόεδρε, θέλετε το λόγο;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Στο τέλος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Το λόγο έχει η κυρία

Αµµανατίδου για µία µικρή παρέµβαση για τέσσερα λεπτά το
πολύ.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Είναι µεγάλο το νοµο-
σχέδιο. Θα προσπαθήσω.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε µία νοµοτεχνική βελτίωση που ανέ-
φερα στην πρωτολογία µου και σας ευχαριστώ, αλλά θα ήταν
πάρα πολύ σηµαντικό να είχατε αποσύρει το άρθρο 19, παρά-
γραφος 3α και 3β, που είναι αντισυνταγµατικό και αναφέρεται
στα ερευνητικά κέντρα. Το είπε και ο Παναγιώτης Λαφαζάνης.
Να µην αναφερθώ.

Θέλω, όµως, να κάνω ένα µικρό σχόλιο πάνω στην πρόταση
που κάνατε το πρωί για τις προσφορές. Πρώτα απ’ όλα, δεν ρω-
τήθηκαν ούτε οι επαγγελµατίες ούτε τα επιµελητήρια. Εγώ, όµως
θα σας µιλήσω και ως επαγγελµατίας, γιατί γνωρίζω τι σηµαίνει
µικροµεσαία επιχείρηση.

∆εν έχουν ερωτηθεί και αυτήν τη στιγµή θεωρώ ότι θα έχουν
πολύ µεγάλο πρόβληµα διότι ο ανταγωνισµός τους µε τα µεγάλα
πολυκαταστήµατα –γιατί ως συνήθως εκεί έχει µεγάλη απόκλιση-
θα τους αφανίσει κι έτσι αυτά τα πολυκαταστήµατα που ξεφυ-
τρώνουν σαν µανιτάρια και που έχουν τη δυνατότητα ούτως ή
άλλως να έχουν χαµηλότερες τιµές, αν βγάλουν και προσφορές,
τα άλλα θα βάλουν λουκέτο.

Περνάω στις τροπολογίες. Την τροπολογία για την Εγνατία
Οδό βεβαίως δεν θα την ψηφίσουµε γιατί είµαστε αντίθετοι προς
τις ανώνυµες εταιρείες και τις συµβάσεις παραχώρησης. Άλλω-
στε η πορεία του Ταµείου Εθνικής Οδοποιίας που διαλύθηκε και
δόθηκαν ο έλεγχος και τα διόδια στις ιδιωτικές εταιρείες κατα-
σκευής αποτελεί ένα αρνητικό φαινόµενο. Όσον αφορά βέβαια
τη λογική των Σ∆ΙΤ που έχει καθιερωθεί από τις κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ και Νέας ∆ηµοκρατίας, εµάς µας βρίσκει αντίθετους. Η
Εγνατία Οδός µετά από χρόνια δόθηκε στην κυκλοφορία και έχει
πάρα πολλά προβλήµατα. Από την πρώτη εβδοµάδα, δηλαδή
πριν από ένα δεκαήµερο που κόπηκε η κορδέλα από τον κύριο
Πρωθυπουργό, έχουν γίνει πάρα πολλά ατυχήµατα και από την
άλλη µεριά έχουµε εργαζόµενους που δεν έχουν πληρωθεί. Αυτά
πρέπει να τα δείτε.

Η τροπολογία για τα βιοκαύσιµα κινείται σε θεωρητικό επίπεδο
και δεν εξετάζει την πραγµατικότητα που είναι τελείως διαφορε-
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τική.
Στο άρθρο 15α’ παράγραφος 3 γίνεται αναφορά στην πώληση

αυτούσιων βιοκαυσίµων. Είναι γνωστό ότι δεν πωλούνται ούτε
πρόκειται να πωλούνται αυτούσια βιοκαύσιµα στο µέλλον. Στην
Ελλάδα πάνω από το 80% δεν είναι αυτούσιο.

Στο άρθρο 15α’ παράγραφος 4 η κοινή υπουργική απόφαση
έπρεπε να έχει βγει από πέρσι τον Απρίλιο. Αποτέλεσµα αυτού
είναι η δηµιουργία προβληµάτων στις µονάδες παραγωγής, όχι
βέβαια µε ευθύνη των µονάδων οι οποίες θα προσαρµοστούν
σταδιακά. Υπάρχει και ένα έλλειµµα στην έρευνα και απαιτείται
βοήθεια και οικονοµική ενίσχυση προκειµένου να κατακτηθεί στη
χώρα µας ένα επίπεδο παραγωγής και κόστους. ∆εν θα στηρί-
ξουµε ούτε αυτήν την τροπολογία.

Περνάω στην τελευταία τροπολογία για τις ηλεκτρικές συ-
σκευές. Είµαστε σύµφωνοι στη βασική κατεύθυνση αλλά θεω-
ρούµε αναγκαίο να αναδείξουµε δύο καίριας σηµασίας
ερωτήµατα. Πρώτον, είναι σε θέση οι πιστοποιηµένοι φορείς να
φέρουν σε πέρας τηρώντας όλες τις διατάξεις µε αυστηρότητα
ως προς το έργο της συλλογής, της διαχείρισης και της ανακύ-
κλωσης των συσκευών; Κατά την εφαρµογή του προγράµµατος
«Αλλάζω κλιµατιστικό» εµφανίστηκε από τους αρµόδιους ψυκτι-
κούς το ερώτηµα ποιος θα συγκεντρώσει και πού θα διατίθεται
το φρέον που προκαλεί την τρύπα του όζοντος και µε ποια µέτρα
θα στραφούν οι καταναλωτές στην αγορά των καλύτερων ενερ-
γειακών συσκευών Α’ και Β’ plus και όχι στις χαµηλότερης ποιό-
τητας, αφού είναι γνωστό ότι έχουν διαφορά τιµής και οι
ελληνικές οικογένειες αντιµετωπίζουν τεράστια οικονοµικά προ-
βλήµατα. Μήπως η οικονοµική φτώχεια φέρνει και ενεργειακή και
περιβαλλοντική φτώχεια, κύριε Υπουργέ; ∆εν ψηφίζουµε ούτε
αυτήν την τροπολογία και δηλώνουµε «παρών».

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ιωάννης ∆ραγασάκης): Ο κ. Κακλαµάνης

έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ

και θα επιµείνω στις απόψεις µου σ’ ό,τι αφορά τη λειτουργία
του Κοινοβουλίου και ειδικότερα στο νοµοθετικό του έργο. Ο κύ-
ριος Υφυπουργός «δέχεται» πυρά τα οποία δεν ανήκουν σε ευ-
θύνες του ιδίου προσωπικώς, θα έλεγα ούτε καν στον Υπουργό,
στον απόντα κ. Χατζηδάκη. Άλλωστε και ο προκάτοχός του δεν
µας τιµούσε συχνά µε την παρουσία του. Ο κ. Βλάχος ήταν ο άν-
θρωπος που έπρεπε να δέχεται την κριτική και εδώ και από τα
Μέσα Ενηµέρωσης. Το θέµα όµως δεν είναι θέµα της Κυβερνή-
σεως παρά σε µικρό βαθµό. Όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικώς
πίστευαν και προσπαθούσαν αν ήταν δυνατό να εισάγονται, να
πρωτοκολλούνται και να διεκπεραιώνονται τα νοµοσχέδιά τους
και οποιεσδήποτε τροπολογίες. Μάλιστα υπό το καθεστώς του
Συντάγµατος πριν από την τροποποίησή του το 2001 η Κυβέρ-
νηση και οι Υπουργοί στο δώδεκα παρά ένα λεπτό -καλή ώρα
όπως τώρα που κλείνει η συζήτηση- µπορούσαν να καταθέσουν
δέκα τροπολογίες και κανένας Πρόεδρος της Βουλής και καµ-
µία Αντιπολίτευση δεν µπορούσε να τους εµποδίσει. Αυτό το κα-
θεστώς όµως µπορούσε να σταµατήσει και σταµάτησε σε
σηµαντικό βαθµό µετά το 2001. Καµµία άσχετη τροπολογία δεν
εισήχθη για συζήτηση χωρίς τη ρητή συγκατάθεση ολόκληρης
της Αιθούσης.

Επειδή συχνά γίνεται αναφορά στο παρελθόν, καλό είναι να
προσδιορίζουµε και χρονικά αλλά κυρίως και από πλευράς δυ-
νατοτήτων που υπήρχαν να γίνει το σωστό και να αποκρουστεί το
λάθος. Καλό είναι όποιος ισχυρίζεται ότι αυτά γίνονταν στο πα-
ρελθόν να προσδιορίζει το νοµοσχέδιο όπου χωρίς τη σύµφωνη
γνώµη όλων των κοµµάτων στα οποία απευθυνόταν ο Προε-
δρεύων ρωτούσε: «Υπάρχει αντίρρηση;». Αν υπάρχει ένα τέτοιο
νοµοσχέδιο θα προκύπτει από τα Πρακτικά και θα δούµε αν και
σε ποιες περιπτώσεις και πώς συνέβη αυτό.

Για µένα το ζήτηµα δεν είναι εκεί και επιµένω ότι δεν αφορά
τόσο την Κυβέρνηση. Αφορά το Κοινοβούλιο, αφορά το Προε-
δρείο του Σώµατος, αφορά όλα τα κόµµατα και καθέναν από µας
σ’ αυτήν την Αίθουσα. Έχουµε λιγότερο ή περισσότερο γίνει οι
πάντες θύµατα ενός είδους µιθριδατισµού, κύριε Πρόεδρε, και η
ίδια η κοινωνία το έχει υποστεί αυτό. Αν δεν το είχε υποστεί η
ίδια η κοινωνία θα είχε ξεσηκωθεί θύελλα διαµαρτυριών διότι

στην ουσία επρόκειτο περί «φιµώσεως» του Κοινοβουλίου όταν
ένας πολιτικός, ένας άνθρωπος, ο Αρχηγός της Πλειοψηφίας και
Πρωθυπουργός αποφάσισε οι εκατόν πενήντα λοιποί εκπρόσω-
ποι του λαού στη Βουλή των Ελλήνων να «τορπιλίσουν», να υπο-
νοµεύσουν τη λειτουργία της και τελικώς να την εµποδίσουν να
πάρει οποιαδήποτε απόφαση θα µπορούσε να πάρει µέσα από
τις διαδικασίες του Κανονισµού. ∆εν το είδα όµως ούτε στα
Μέσα Ενηµέρωσης, ούτε καν στα έντυπα µέσα. Σ’ ό,τι αφορά βέ-
βαια τα ηλεκτρονικά µέσα γνωρίζετε την άποψή µου. Η µεγαλύ-
τερη ζηµιά στην κοινωνία και στη λειτουργία των θεσµών είναι
αποτέλεσµα αυτής της εικοσαετούς περίπου ασυδοσίας των επι-
χειρηµατιών που ελέγχουν τα ηλεκτρονικά και τα τηλεοπτικά κυ-
ρίως Μέσα Ενηµέρωσης.

Φθάνουµε, λοιπόν, ως εδώ, κύριε Πρόεδρε, και διερωτώµαι,
επειδή είµαστε και στην εποχή όπου ο οικονοµισµός, η κοστο-
λόγηση των πάντων εµφανίζεται ως το πρωτεύον: Μπορούµε να
αναθέσουµε –θα έλεγα αν ήταν εδώ ο Πρόεδρος- σε κάποιον ει-
δικό να µας πει πόσο κοστίζει στον κρατικό προϋπολογισµό και
στον Έλληνα πολίτη η λειτουργία του Κοινοβουλίου στην αρµό-
δια επιτροπή κι εδώ στο Τµήµα σ’ ό,τι αφορά τις εργατοώρες
που ξοδεύτηκαν, το ρεύµα που καταναλώσαµε, τους εργαζόµε-
νους που απασχολούµε; Γιατί; Για να περιγράψουµε τη λειτουρ-
γία του ίδιου του κοινοβουλευτικού µας συστήµατος.

Το Σύνταγµα γράφει ότι πριν από τρεις µέρες πρέπει να κατα-
τίθεται οποιαδήποτε ουσιαστική αλλαγή. Με το να ονοµάζουµε
«λεκτικές βελτιώσεις» διατάξεις που ουσιαστικά έχουν νέο πε-
ριεχόµενο και δεν αλλάζουν απλώς µία διατύπωση, αυτό είναι πε-
ριγραφή του Συντάγµατος. Συµβαίνει όπως µε τις συγγένειες,
δηλαδή ο ξάδελφος του ξαδέλφου µου που είναι κουµπάρος του
συµπεθέρου κ.λπ..

Τι σηµαίνει αρµοδιότητα του Υπουργείου Ανάπτυξης, κύριε
Υφυπουργέ; Και από εκεί και πέρα µπορούµε να σωρεύσουµε –
επαναλαµβάνω, µετά το 2001 αυτό θα έπρεπε να έχει τερµατι-
στεί πλήρως- όλα αυτά τα ζητήµατα σ’ ένα νοµοσχέδιο; Τι σχέση
έχουν µε την κοινοτική οδηγία για την ισότητα των δύο φύλων –
που καθυστερηµένα τη φέρνουµε για κύρωση- τα κλιµατιστικά,
τα φωτοβολταϊκά, τα ερευνητικά κέντρα, οι λαϊκές αγορές και
όλα αυτά;

Μα, αυτό είναι ένα δείγµα της ανατροπής, κύριε Πρόεδρε,
µιας θεσµικής ισορροπίας, χωρίς την οποία δεν µπορεί να λει-
τουργήσει η Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία. Σηµαίνει ότι το Κοι-
νοβούλιο υφίσταται µία καταπίεση, εξαναγκάζεται, εκβιάζεται
ουσιαστικά να λειτουργήσει όπως κρίνει η Κυβέρνηση, αν λά-
βουµε µάλιστα υπ’ όψιν πώς λειτουργούν τα κόµµατα. Μιλάω για
όλα τα κόµµατα, κύριε Πρόεδρε, ακόµα και γι’ αυτά που ισχυρί-
ζονται ότι έχουν δηµοκρατικές διαδικασίες. Και εκεί, σε κάποιο
βαθµό, δεν λέω εξ ολοκλήρου. Ξέρουµε καλά τη λογική των ηγε-
τικών οµάδων, της ισχύουσας Πλειοψηφίας -το πώς σχηµατίζεται
είναι άλλο θέµα- του ενός σε τελική ανάλυση. Και αυτό είναι το
πρόβληµα σήµερα της δηµοκρατίας στη χώρα µας, γιατί δεν βλέ-
πουµε ότι ένας άνθρωπος αποφασίζει για τα πάντα –και αυτό
βλάπτει τον τόπο και δεν ωφελεί κανέναν- και νοµίζει ότι συγκε-
ντρώνοντας εξουσίες είναι παντοδύναµος.

Είναι ασεβέστατος, διότι τόσες εξουσίες, σε τόσα επίπεδα, σε
τόσες κατευθύνσεις, είναι προφανές ότι ασκούνται από άλλους,
από παράπλευρα κέντρα, από πρόσωπα τα οποία δεν έχουν πο-
λιτική ευθύνη και δεν έχουν εποµένως και τη δηµοκρατική νοµι-
µοποίηση απέναντι στο λαό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ)

Να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Μπορεί να διερωτά-
σθε, επειδή πολλές φορές έχετε ακούσει να διατυπώνω τις ίδιες
αλλά και ανάλογες σκέψεις, γιατί επιµένω να τα λέω όλα αυτά. Τα
λέω διότι φοβάµαι, αγαπητέ κύριε Βλάχο, που ξέρετε και τους
λόγους για τους οποίους µου είστε ιδιαίτερα όχι απλώς συµπα-
θής, αλλά προσφιλής θα έλεγα. Ανησυχώ, κύριε Υφυπουργέ.
Ανησυχώ, γιατί βλέπω πράγµατα, τα οποία δεν τα προσέχουµε
καν. Χθες εξετελέσθη ένας αστυνοµικός και καµµία λογική
σκέψη, ακόµα και από τους εξτρεµιστικούς και εντελώς εκτός
πάσης λογικής µηχανισµούς, δεν µπορεί να εξηγήσει γιατί έγινε
αυτό, την ώρα που είναι εν εξελίξει µία δίκη της οποίας έχει
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προηγηθεί σε πρώτο βαθµό, κύριε Πρόεδρε, απαλλακτική από-
φαση και στην οποία υπάρχει ουσιαστικά ένας µάρτυρας, ο φυ-
λασσόµενος µε το γελοίο τρόπο που υποτίθεται ότι φυλασσόταν.
Αυτό εµένα µε ανησυχεί, όταν βλέπω µάλιστα την ίδια µέρα,
έπειτα από λίγες ώρες, τον Αµερικανό Πρεσβευτή του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών να κάνει δηλώσεις για το ενδιαφέρον που έχει
η υπεραντλαντική Συµπολιτεία για το πρόβληµα της τροµοκρα-
τίας στην Ελλάδα!

Όταν, λοιπόν, βρισκόµαστε σ’ αυτήν την κατάσταση και µε τα
όσα εσωτερικά προβλήµατα έχουµε και µε καµµία αισιόδοξη ει-
κόνα σε ό,τι αφορά το εξωτερικό µέτωπο αυτής της χώρας, εάν
η δηµοκρατία δεν λειτουργήσει, εάν το Κοινοβούλιο δεν λει-
τουργήσει ως κυρίαρχος θεσµός, ως βασικός θεσµός της δηµο-
κρατίας που εκφράζει αµεσότερα και αυθεντικότερα από
οποιονδήποτε άλλον τη λαϊκή κυριαρχία, τη λαϊκή βούληση και
εάν αυτά δεν τα σεβαστούµε και δεν εξισορροπηθεί το πολιτικό
µας σύστηµα, δεν θα έχουµε καλά ξεµπερδέµατα.

Είναι γεγονός ότι ο νόµος επιβάλλει τη συµµετοχή των πολιτών
στις εθνικές εκλογές. Εάν έρθει το ∆ικαστήριο των Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων και µας πει ότι είναι παραβίαση της συνείδησης
κάθε πολίτη όταν τον υποχρεώνεις, σκεφθείτε πού θα πάµε µε
νέες γενιές που τους βλέπουµε ότι γυρίζουν την πλάτη τους, όχι
γιατί δεν ενδιαφέρονται για το µέλλον τους, αλλά διότι όπως λει-
τουργεί το σύστηµα δεν τους παρέχει καµµία ελπίδα και αναζη-
τούν –και το είδαµε πρόσφατα στους δρόµους- άλλες διεξόδους.

Καθόµαστε λοιπόν –και σας το λέω για πολλοστή φορά- στην
κορυφή ενός ηφαιστείου. Νοµίζουµε ότι δεν θα ενεργοποιηθεί,
όπως η Αίτνα που έχει αιώνες να ενεργοποιηθεί. ∆εν ακούµε, δεν
βλέπουµε τι γίνεται στα έγκατα αυτού του ηφαιστείου. Όταν θα
ενεργοποιηθεί, θα είναι αργά. Όλες οι ελίτ θα τιναχτούν στον
αέρα. Και δεν το δικαιούνται οι ελίτ και όσοι συµµετέχουν σ’
αυτές –ή θεωρούν ότι συµµετέχουν- να τιναχτεί στον αέρα και
αυτός ο τόπος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρόε-

δρε, θέλω κλείνοντας τη συζήτηση του νοµοσχεδίου να σχο-
λιάσω δύο-τρία πράγµατα που ακούστηκαν τώρα στο τέλος από
συναδέλφους. Ακούστηκε από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ για το άρθρο
19 ότι είναι αντισυνταγµατικό. Εγώ πραγµατικά δεν δηλώνω συ-
νταγµατολόγος, αλλά θα πω ότι το Υπουργείο Ανάπτυξης και η
Βουλή έκαναν αυτό που έπρεπε να κάνουν. Το Επιστηµονικό Συµ-
βούλιο της Βουλής δεν έδωσε σε µας καµµία παρατήρηση για
τη συνταγµατικότητα και εν πάση περιπτώσει ας σταµατήσουµε
όταν διαφωνούµε µε κάτι, να το ονοµάζουµε αντισυνταγµατικό,
διότι χάνει και την αξία του αυτός ο χαρακτηρισµός.

Το δεύτερο που θέλω να πω, σεβόµενος και αυτά που είπε και
ο κ. Κακλαµάνης, είναι ότι εγώ απέφυγα να µιλήσω για συµψη-
φισµό. Νοµίζω ότι ο κ. Βενιζέλος χρησιµοποίησε τη λέξη. Απλά,
πρέπει να θυµίσω ότι το σύνολο αυτού του νοµοσχεδίου συζη-
τήθηκε στην επιτροπή σε τρεις ή τέσσερις συνεδριάσεις µε πολύ
µεγάλη άνεση. Πήραν το λόγο αρκετές και αρκετοί συνάδελφοι,
έγινε αναλυτική τοποθέτηση και ακούσαµε σχεδόν δέκα φορείς.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι δεν θα γινόταν η ίδια συζήτηση εάν
επρόκειτο για την ενσωµάτωση µίας οδηγίας. Όλες αυτές οι συ-
νεδριάσεις έγιναν γιατί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο περιείχε τα
θέµατα τα οποία ήταν µεγάλης σηµασίας και έτσι έπρεπε να
γίνει. Σήµερα στο Τµήµα προστέθηκαν, όπως η νοµιµότητα ορί-
ζει και εγκαίρως, οι τρεις τροπολογίες, από τις οποίες οι δύο
ήταν του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Εάν το Υπουργείο Ανάπτυξης δεν µπορεί σ’ ένα δικό του νο-
µοσχέδιο να φέρει µία τροπολογία, η οποία µάλιστα είναι και επί-
καιρη, όπως είναι τα κλιµατιστικά –όπως είπε και ο συνάδελφος
κ. Λιάσκος τώρα το καλοκαίρι θα έρθει, τώρα «τρέχει» αυτό το
πρόγραµµα, τώρα ξεκίνησε- εάν γι’ αυτόν το λόγο χρειάζεται να
γίνεται όλη αυτή η συζήτηση νοµίζω ότι οδηγούµαστε σε λάθος
κατεύθυνση. Αυτό είπα νωρίτερα σαν διαδικασία και δεν θέλησα
να υποβαθµίσω απολύτως τίποτα.

Θα πρέπει επίσης να πω σε ό,τι αφορά και εµένα προσωπικά -

επειδή και αυτή την τροποποίηση την ονόµασα ως λεκτική βελ-
τίωση, την κατάργηση αν θέλετε ή τη µη απαγόρευση των προ-
σφορών γι’ αυτόν το µήνα- πως είναι αλήθεια ότι σχεδιάζαµε να
φέρουµε µια ολοκληρωµένη πρόταση, η οποία λόγω του ότι στα-
µάτησαν οι εργασίες της Βουλής, όπως είπα και νωρίτερα, δεν
µπορέσαµε να την φέρουµε εγκαίρως.

Επειδή λοιπόν και την άλλη εβδοµάδα που ήταν να γίνει ένα
νοµοσχέδιο για τις διασυνοριακές, αυτό µετατέθηκε, ή εν πάση
περιπτώσει προσδιορίστηκε να συζητηθεί µετά από δέκα µέρες,
καταλαβαίνετε ότι αν ψηφιζόταν τότε, στο επόµενο νοµοσχέδιο,
πιο ολοκληρωµένα όπως λέτε, δεν θα είχε καµµία πρακτικά αξία,
αφού θα πλησιάζαµε πια στην έναρξη των εκπτώσεων.

Θέλω όµως να πω γι’ αυτό, επειδή ακούστηκε: «µα, δεν έγινε
διάλογος, δεν ακούσαµε», ότι το Υπουργείο Ανάπτυξης και σε
ό,τι µας αφορά –προσωπικά θα το πω- είµαστε σε συνεχή διά-
λογο µε τους φορείς της αγοράς. ∆εν περιµέναµε να έρθει σή-
µερα ο κάθε φορέας να µας πει την άποψή του και το τι πιστεύει
για τις εκπτώσεις και τις προσφορές. Έχουµε συνεχή υποµνή-
µατα τα οποία αξιολογούµε, σκεπτόµαστε και συζητάµε µε όλους
τους φορείς και θα δείτε και αύριο ότι κάποιοι θα συµφωνήσουν
και προφανώς κάποιοι θα διαφωνήσουν µ’ αυτήν τη ρύθµιση.

Όµως, εδώ πρέπει να κατανοήσουµε ότι αυτό έπρεπε να γίνει
αυτή τη χρονική στιγµή και δεν απευθύνεται σε όλους. Προφα-
νώς απευθύνεται στα καταστήµατα, στις επιχειρήσεις που κά-
νουν εκπτώσεις και προσφορές. Έτσι κι αλλιώς, γι’ αυτούς είχε
νόηµα η απαγόρευση. Αυτοί που δεν κάνουν ποτέ προσφορές,
είτε απαγορευόταν είτε όχι, δεν θα είχε καµµιά διαφορά. Μην
µπλέκουµε, λοιπόν, τα µικρά και τα µεγάλα καταστήµατα. Στο
τέλος-τέλος…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Αν θέλετε,

αφήστε µε να συνεχίσω.
Στο τέλος-τέλος, ο κάθε καταναλωτής αναζητώντας αυτό που

πρόκειται να αγοράσει, δεν το αναζητά σε µικρό ή µεγάλο κατά-
στηµα. Κάνει ο ίδιος τις επιλογές του. Εκείνο για το οποίο εµείς
ως Υπουργείο έχουµε ευθύνη είναι η αγορά βεβαίως γενικότερα,
αλλά και να του δώσουµε τη δυνατότητα να το αναζητήσει στη
χαµηλότερη δυνατή τιµή.

Εγώ κλείνοντας, θέλω να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο της Βου-
λής, διότι κατανόησε από την πρώτη στιγµή και την αξία αυτής
της λεκτικής βελτίωσης, όπως την είπα και την αναγκαιότητα
αυτής της χρονικής στιγµής και έγινε δεκτή.

Όµως, εγώ θέλω και πάλι να ευχαριστήσω και όλους τους συ-
ναδέλφους, γιατί παρά τις όποιες διαφωνίες, τελικά όλοι µε τον
τρόπο τους κατανόησαν την αναγκαιότητα αυτής της στιγµής.
Πρέπει να κινηθεί η αγορά. Και αν δεν ερχόταν αυτή η ρύθµιση,
πιθανώς µετά από δέκα µέρες να µας λέγατε ότι δεν κάναµε κάτι.
Τώρα κάναµε κάτι και µας λέτε γιατί το κάναµε. Επιτέλους, πρέ-
πει να έχουµε µία συνέπεια. Κάτι χρειάζεται να γίνει. Υπάρχει
κρίση στην αγορά, την οποία καταγράφουµε και εντοπίζουµε
όλοι. Κάτι πρέπει να γίνει, λοιπόν. Κανείς δεν διεκδικεί το αλά-
θητο. Όµως, εν πάση περιπτώσει, κάτι πρέπει να γίνει.

Ξέρετε, για µας δεν θα ήταν τίποτα καλύτερο από το να µην
κάνουµε τίποτα. Ούτε αυτή τη βελτίωση να φέρουµε ούτε το Σχι-
στό να εξακολουθήσουµε να βλέπουµε, όπως θέλουν κάποιοι να
µην το βλέπουν. Θα µπορούσαµε να µην κάνουµε τίποτα από όλα
και να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση.

Εµείς επιλέξαµε να συγκρουόµαστε µε προβλήµατα, προβλή-
µατα πραγµατικά και υπαρκτά και να δίνουµε λύσεις. ∆εν διεκδι-
κούµε, όπως είπα, το αλάθητο για τις λύσεις. Ακούµε τις απόψεις
όλων των πτερύγων και όλων των συναδέλφων, προκειµένου
αυτό το οποίο τελικά θα ψηφίσουµε να είναι η καλύτερη δυνατή
λύση για την κοινωνία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Κακλαµάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα απλώς

να πω στον αγαπητό κύριο Υπουργό ότι όταν είπα για τις λεκτι-
κές αυτές διορθώσεις και την παραβίαση του Συντάγµατος, την
περιγραφή του Συντάγµατος, εγώ αναφέρθηκα σ’ αυτό ολό-
κληρο το κείµενο που επαναλαµβάνοντας, τροποποιώντας, αντι-



καθιστώντας κτλ διατάξεις των άρθρων –και του άρθρου 7 και
του άρθρου 16 και του άρθρου 19- ουσιαστικά εισάγει ρυθµίσεις
που δεν είναι λεκτικές ή νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αλλά κανονι-
κές, ουσιαστικές ρυθµίσεις που σύµφωνα µε το Σύνταγµα
έπρεπε µε τη µορφή τροπολογίας να κατατεθούν πριν από τρεις
ηµέρες.

Αν είναι κάτι, όπως το θέµα που θίγετε τώρα στο κλείσιµο, θα
το φέρνατε πράγµατι και µε τη συγκατάθεση εδώ όλων, όπως
έγινε µε το θέµα των προσφορών, θα το εισηγούσασταν.

Όµως, το να συνεχίσουµε να νοµοθετούµε µ’ αυτόν τον τρόπο,
ούτε την Κυβέρνηση ωφελεί, αλλά κυρίως βλάπτει το θεσµό του
Κοινοβουλίου.

Τώρα µπορείτε, κύριε Βλάχο, να το πείτε και στους Υπουρ-
γούς, γιατί πρέπει να το ξέρουν όλοι. Εγώ θα ζητήσω από τον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής να θυµίσει ξανά στα µέλη της Κυ-
βερνήσεως ότι µπορείτε µέσα σε δεκαπέντε µέρες να έχετε νο-
µοσχέδια. ∆ηλαδή, για τα θέµατα των ερευνητικών κέντρων θα
µπορούσατε να φέρετε ένα νοµοσχέδιο. Θα γινόταν εδώ µία
πρωινή συνεδρίαση και θα παίρνατε έτοιµο το νοµοσχέδιο, το
οποίο ίσως θα ήταν και καλύτερα διατυπωµένο. ∆εν θα πρέπει
να βάζουµε, την τελευταία στιγµή, σ’ ένα νοµοσχέδιο διάφορα,
άσχετα πολλές φορές, πράγµατα, απλώς διότι µπορεί να έχουν
σχέση µε το συγκεκριµένο Υπουργείο.

Αυτό είναι λάθος. ∆εν κόπτοµαι για την Κυβέρνηση, αλλά έτσι
υποβαθµίζεται ο ρόλος µας. Και όταν υποβαθµίζεται ο ρόλος του
Κοινοβουλίου, υποβαθµίζεται η θεσµική λειτουργία γενικότερα, η
ισορροπία της οποίας είναι απόλυτη ανάγκη για να αποκτήσει
κάτω από τις σηµερινές συνθήκες αξιοπιστία και κύρος η πολι-
τική και οι θεσµοί της Κοινοβουλευτικής µας ∆ηµοκρατίας.

Αυτά ήθελα να σας πω. Και γιατί τα λέω; Κάποτε στο µέλλον –
απεύχοµαι να συµβούν αυτά που φοβάµαι- κάποιοι θα διαβάσουν
τα Πρακτικά µας και θα δουν ότι κάποιοι έλεγαν εδώ πράγµατα
που δεν τα άκουγαν άλλοι. Αυτή είναι η φιλοδοξία µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Κύριε Πρόε-
δρε, θα ήθελα να πω µόνο µία φράση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Αυτή η λίστα

των λεκτικών βελτιώσεων που κατατέθηκε, κύριε Κακλαµάνη,
ήταν περισσότερο παρατηρήσεις συναδέλφων από την επι-
τροπή. Επιλέχθηκε αυτός ο τρόπος για να υιοθετηθούν όλες
αυτές οι παρεµβάσεις για να έχει αξία και πρακτικά ο διάλογος
που έγινε στην επιτροπή. Περί αυτού πρόκειται. ∆εν θα ισχυρι-
στώ ότι το σύνολο είναι σ’ αυτήν την κατηγορία, ότι πιθανόν να
µην υπάρχει µία εξαίρεση. Όµως, οι περισσότερες είναι σ’ αυτήν
τη λογική, σ’ αυτήν τη φιλοσοφία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Κακλαµάνη, εγώ θα πω ως Προεδρεύων ότι έχετε δίκιο. Όπως
µε ενηµέρωσε ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Σιούφας, έχετε δίκιο
και δεν πρόκειται να επαναληφθεί τέτοιο φαινόµενο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όλοι να βοηθήσουµε. Εάν η
Κυβέρνηση έχει κάτι, οφείλουµε και τα κόµµατα έστω και έτσι να
συνεργαζόµαστε, όπως και σ’ αυτό το θέµα των προσφορών για
τις 15 Ιουλίου. Είναι άλλο θέµα το εάν η Κυβέρνηση έπρεπε νω-
ρίτερα…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Πρόεδρε, έχετε
κάποιο δίκιο…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, τώρα
συµφωνήσαµε όλοι να συζητηθεί έστω και έτσι αυτή η τροπολο-
γία. Όµως, αυτό πρέπει να το καταλάβουµε όλοι και πρωτίστως
η Κυβέρνηση. Εσείς ξέρετε τώρα τι λέω. Αυτό το νοµοσχέδιο θα
µπορούσε να έρθει αλλιώς, χωρίς να απαξιώνεται και η δουλειά
σας, κύριε Βλάχο. ∆ιότι η δουλειά σας απαξιώνεται, όταν πρό-
χειρα εµείς εδώ «πυροβολούµε», αµφισβητούµε. Εδώ έρχεται
ένα νοµοσχέδιο και το παίρνετε σε δεκαπέντε µέρες. Κάποτε ο
νόµος για τα δάση του κ. Ιωάννη Μπούτου κρατήθηκε εδώ µέσα
έξι µήνες. Πέρασαν αυτά.

Σκεφθείτε τα, λοιπόν, αυτά που σας λέω. Εγώ απέρχοµαι σε
καµµιά εικοσαριά χρόνια και δεν θα είµαι πια εδώ µέσα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Πάντως, η δήλωσή σας

σηµειώνεται ιδιαίτερα ότι απέρχεστε µετά από είκοσι χρόνια!
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σε καµµιά εικοσαριά χρόνια και

βλέπουµε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κύριε Πρόεδρε, πάντα

είναι χρήσιµες και οι παρεµβάσεις σας…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Σε είκοσι

χρόνια από τώρα, δηλαδή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): …και οι προτάσεις σας,

έστω και αν καµµιά φορά γίνονται σε έντονο ύφος. Και όλοι µας
πρέπει να επιδιώξουµε να αναβαθµίσουµε το κύρος του Κοινο-
βουλίου και να κρατήσουµε το δηµοκρατικό µας σύστηµα το
οποίο φαίνεται ότι «τρίζει» λίγο.

Ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της ενότητας των άρθρων 1 έως και 21 και των τρο-
πολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης:
«Εφαρµογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναι-
κών όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την
παροχή αυτών και άλλες διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή τους
χωριστά.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς, το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψη-

φία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 589 και ειδικό 61 όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 589 και ειδικό 61 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και θα αποτελέσει
τα άρθρα 21 και 22 του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 591 και ειδικό 63 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Παρούσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 591 και ειδικό 63 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 595 και ειδικό 64 όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κατά πλειοψη-

φία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 595 και ειδικό 64 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και εντάσσεται στο
νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµεθα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νο-
µοσχεδίου.

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Συνεπώς το ακροτελεύ-

τιο άρθρο έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης «Εφαρ-

µογή της αρχής της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών
όσον αφορά την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την πα-
ροχή αυτών και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό κατ’ αρχήν και κατ’
άρθρον κατά πλειοψηφία.

Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 22.00’, λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 19 Ιουνίου 2009 και ώρα
10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση της υπ’ αριθµόν 1/1/4-6-2009 επίκαιρης επε-
ρώτησης προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την πολιτική της Κυβέρνησης στον αγροτικό τοµέα,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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